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Inhoud
Nr. 35 Donderdag 4 maart 1993

Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1361

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1361

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1361

Beleidsbrieven
Indiening en verwijzing, blz. 1361

Verslagen
Indiening, blz. 1361

Advies
Indiening en verwijzing, blz. 1362

Verzoekschrift
Indiening en verwijzing, blz. 1362

Geschilberaadslaging van de Vlaamse
Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 1362

Adviezen van de Vlaamse Mediaraad
Indiening en verwijzing, blz. 1362

Beslissing van de Geschillenraad
Indiening en verwijzing, blz. 1362

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1362

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1362

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1363

Samenstelling van een commissie en een
werkgroep
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1363

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de betrekkingen met Frans-
Vlaanderen, blz. 1363

Sprekers : de heren F. Dewinter, P.
Van Grembergen, F. Van den Eynde,
S. De Clerck, J. Van Hauthem, minis-
ter-president L. Van den Brande

Interpellatie van de heer F. Wymeersch
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over recente uitspraken
van nationale ministers aangaande de
rechtrekking van de transferten in de so-
ciale zekerheid, blz. 1370

Sprekers : de heren F. Wymeersch, P.
Van Grembergen, E. Van Rompuy ,
minister-president L. Van den Brande
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Motie van aanbeveling, blz. 1374
Interpellatie van de heer E. Van Vaeren-
bergh tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de bevoegd-
heidsafbakening tussen de Staat en het
Vlaams Gewest, blz. 1374

Sprekers : de heren E. Van Vaeren-
bergh, minister-president L. Van den
Brande

Interpellatie van de heer L. Van Nieuwen-
huysen tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de aan het
Nationaal Fonds voor het Wetenschappe-
lijk Onderzoek toegewezen middelen, blz.
1376

Sprekers : de heren L. Van Nieuwen-
huysen, E. Van Vaerenbergh, minis-
ter-president L. Van den Brande

Interpellatie van mevrouw T. Merckx-
Van Goey tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de AIDS-
preventie, blz. 1379

Sprekers : mevrouw T. Merckx-Van
Goey , de heren W. Seeuws, E. Van
Rompuy, J. Caudron, minister L. De-
tiège

Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de verstaatsing van het
Vlaamse bedrijfsleven, blz. 1384

Sprekers : de heren A. Denys, E. Van
Rompuy, H. Candries, L. Barbé, P.
Van Grembergen, minister-president
L. Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1391
Regeling van de werkzaamheden, blz.
1391

Bijlagen
Vragen om uitleg, blz. 1393

Nr. 36 Donderdag 4 maart 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1401

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer J. Van Hau-
them tot mevrouw L. Detiège, Vlaamse
minister van Tewerkstelling en Sociale
Aangelegenheden, over vormingsdagen
van de VZW Werklozenwerking in Sint-
Niklaas,  blz. 1401

Actuele vraag van de heer F. Wymeersch
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over het schoonmaken van onbe-
vaarbare waterlopen in Oost-Vlaanderen,
blz. 1402

Actuele vraag van de heer M. Van Peel
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over het onderzoek van OVAM
naar de bodemvervuiling op de Linkeroe-
ver
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de vervuiling van de Imalso-
terreinen op de Linkeroever, blz. 1402

Actuele vraag van de heer F. Dewinter
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen,
2002

over Vlaanderen-Europa

Actuele vraag van de heer A. Denys tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over Vlaanderen-Europa 2002,
blz. 1404

Actuele vraag van de heer P. Hostekint
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de internaten en de semi-in-
ternaten voor jongeren met een licht men-
tale handicap en/of karakterstoornissen,
blz. 1407

Actuele vraag van mevrouw V. Dua tot
mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de opvang van daklozen, blz.
1408

Actuele vraag van mevrouw M. Aelvoet
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse mi-
nister van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over een vierde rijstrook op de E
40 tussen Everberg  en Sterrebeek, blz.
1409

Motie van aanbeveling van de heren F.
Cauwenberghs, H. Lauwers en L. Peeters
tot besluit van de Beleidsnota Toerisme
in Vlaanderen
- 168 (1992-1193) - Nr. 3
Hoofdelijke stemming, blz. 1411

Sprekers : de heren F. Cauwenberghs,
D. Ramoudt, L. Peeters, F. De Man

Motie van aanbeveling van de heer D.
Ramoudt tot besluit van de Beleidsnota
Toerisme in Vlaanderen
- 168 (1992-1193) - Nr. 4
Hoofdelijke stemming. h17. 1413



Regeling 
1456 

4,c) 

Welzijn en 
blz. 1461 

Regeling 
1443 

ondernemin- 

luster 

Motie van aanbeveling van de heer H.
Van Dienderen tot besluit van de Beleids-
nota Toerisme in Vlaanderen
- 168 (1992-1193) - Nr. 5
Hoofdelijke stemming, blz. 1414

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 18 februari
1993 door de heer E. Schuermans gehou-
den interpellatie tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, over de BRTN en
zijn werknemers naar aanleiding van het
vernietigen van een beslissing van de ad-
ministrateur-generaal
- 298 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1416

Sprekers : de heren E. Schuermans,
W.  Ver r eycken ,  A .  Denys ,  W.
Seeuws

Actuele interpellatie (en bijgevoegde ac-
tuele vragen) (Regl. art. 75, 4,~)
Actuele interpellatie van de heer L. Pee-
ters tot mevrouw L. Detiège, Vlaamse mi-
nister van Tewerkstelling en Sociale Aan-
gelegenheden, over de dopingonderzoe-
ken in de wielersport
Actuele vraag van de heer L. Pierco tot
mevrouw L. Detiège, Vlaamse minister
van Tewerkstelling en Sociale Aangele-
genheden, over dopingcontroles bij wiel-
renners, blz. 1417

Sprekers : de heren L. Peeters, L.
Pierco, F. Cauwenberghs, J. Caudron,
minister L. Detiège

Actuele interpellatie van de heer L. Van
Nieuwenhuysen tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, over de versprei-
ding van Franstalige programma’s langs
de kabel, blz. 1421

Sprekers : de heren L. Van Nieuwen-
huysen, E. Van Rompuy, F. Van den
Eynde, E. Van Vaerenbergh, V. An-
ciaux, minister H. Weckx

Motie van aanbeveling, blz. 1427
Actuele interpellatie van de heer H.
Olaerts tot de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden, over de verkoop van VTM-
aandelen aan buitenlandse bedrijven
Actuele interpellatie van de heer H. Van
Dienderen tot de heer H. Weckx, Vlaam-
se minister van Cultuur en Brusselse Aan-
gelegenheden, over de Vlaamse veranke-
ring van VTM, blz. 1427

Sprekers : de heren H. Olaerts, H.
Van Dienderen,  P .  Dewael ,  W.
Seeuws, minister H. Weckx

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer H. Brouns tot
de heer N. De Batselier. minister vice-
president  van de Vlaámse  regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de voorstellen van de Inter-
universitaire Commissie tot herziening
van het milieurecht, blz. 1436

Sprekers : de heer H. Brouns en mi-
mster  N. De Batselier

Regeling
1439

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 37 Dinsdag 16 maart 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1441

Begroting
Indiening en verwijzing, blz. 1441

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1441

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1441

Verslag
Indiening, blz. 1441

Moties
Indiening, blz. 1441

Besluiten van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 1442

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1443

Aanbeveling van de Sociaal-Economische
Raad van Vlaanderen
Indiening en verwijzing, blz. 1443

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1443

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1443

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1443

Samenstelling van een werkgroep
Wijziging onder de plaatsvervangende le-
den, blz. 1443

van de werkzaamheden, blz.

Ontwerp van decreet houdende vaststel-
ling van het Charter van de Werkzoeken-
de
- 224 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
Algemene bespreking, blz. 1444

Sprekers : de heer F. Dielens, me-
vrouw M. Aelvoet, de heren A. De-
nys, J. De Roo, minister L. Detiège

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1448

Voorstel van decreet van de heer E.
Schuermans C.S. betreffende een financië-
le tegemoetkoming door het Vlaamse Ge-
west ten behoeve van kleine ondememin-
gen die een beroep doen op erkende ex-
terne consultants  voor managementson-
dersteunende adviesverstrekking
- 215 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4

Algemene bespreking, blz. 1449
Sprekers : de heren G. Vermassen,
A. Denys, F. Dielens, E. Van Rom-
puy, .P. Van Grembergen, E. Schuer-
mans

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1455

van de werkzaamheden, blz.

Bijlage
Vraag om uitleg, blz. 1457

Nr. 38 Dinsdag 16 maart 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1461

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer E. Van Vaeren-
bergh tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen,
y;lyp6rr Gezin, over de slachtofferhulp,

‘Sprekers : de heren E. Van Vaeren-
bergh, F. De Man, M. Olivier, J. Gey-
sels, W. Verreycken, mevrouw T.
Merckx-Van Goey, minister W. De-
meester-De Meyer

Interpellatie van de heer H. Brouns tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de gebrekkige uitvoering van
het afvalstoffenplan
Interpellatie van mevrouw V. Dua tot de
heer N. De Batselier, minister vice-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Leefmilieu en Huisvesting,
over de uitvoering van het afvalstoffen-
plan
Interpellatie van de heer M. Capoen tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de gescheiden inzameling
van afvalstoffen, blz. 1467

Sprekers : de heer H. Brouns, me-
vrouw V. Dua, de heren M. Capoen,
M. Verwilghen, minister N. De Batse-
lier

Regeling
1479

vau de werkzaamheden, blz.

Nr. 39 Woensdag 17 maart 1993

Berichten van verhindering, blz. 1481
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Regeling 
1509 

ondernemin- 

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer M. Maertens tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de bouw van de Marina-jacht-
haven aan de Belgische oostkust, blz. 1481

Sprekers : de heer M. Maertens en
minister T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer L. Hancké tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de problematiek van het Hy-
drografisch Laboratorium, blz. 1485

Sprekers : de heer L. Hancké en mi-
nister T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer J. Caudron tot
de heer H. Weckx, Vlaamse minister van
Cultuur en Brusselse Aangelegenheden,
en mevrouw L. Detiège, Vlaamse minister
van Tewerkstelling en Sociale Aangele-
genheden, over de rechten van het kind
in de sportwereld en bepaalde toestanden
in sommige sportbonden, blz. 1488

Sprekers : de heren J. Caudron, L.
Peeters, A. Denys, L. Pierco, me-
vrouw T. Merckx-Van Goey, de heer
D. Van Mechelen en minister H.
Weckx

Motie van aanbeveling, blz. 1497

Interpellatie van de heer L. Dierickx tot
de heer H. Weckx, Vlaamse minister van
Cultuur en Brusselse Aangelegenheden,
over de situatie van de personeelsleden
van de Opera voor Vlaanderen, blz. 1497

Sprekers : de heer L. Dierickx en mi-
nister H. Weckx

Interpellatie van de heer M. Olivier tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, en de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de niet-naleving
door de Vlaamse Executieve van het ver-
drag tussen België en Frankrijk inzake de
verbreding van de Grensleie tussen Deu-
lemont en Menen en het niet-voorzien in
de nodige kredieten tot uitvoering van de
door de Vlaamse Executieve afgesloten
protocollen, blz. 1501

Sprekers : de heren M. Olivier, H.
Van Dienderen, minister T. Kelchter-
mans

Motie van aanbeveling, blz. 1506

Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de Euroregio Brussel-Hoofd-
stad - Kent- Wallonië - Nord-Pas-de-Ca-
lais, blz. 1506

Sprekers : de heren F. Dewinter, G.
Annemans, minister-president L. Van
den Brande

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 40 Donderdag 18 maart 1993

Berichten van verhindering, blz. 1511

Mededeling van de voorzitter, blz. 1511

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer S. De Clerck
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het bezoek van de mi-
nister-president aan Tsjechië
Actuele vraag van de heer G. Annemans
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het bezoek van de mi-
nister-president aan Tsjechië
Actuele vraag van de heer L. Dierickx tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over het bezoek van de minister-
president aan Tsjechië, blz. 1511
Actuele vraag van de heer G. Vermassen
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het akkoord inzake
het Center Parcs-project en het Fenix-pro-
ject, blz. 1514
Actuele vraag van de heer J. Peeters tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de n.v. Plastiflex Europe,
blz. 1515
Actuele vraag van de heer M. Capoen tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de invoer van giftig slib uit
Nederland, blz. 1516
Actuele vraag van de heer H. Brouns tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de vervuiling van het Maas-
water, blz. 1517
Actuele vraag van de heer E. Beysen tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de verdere uitbouw van de
wegeninfrastructuur in de Antwerpse re-
gio, blz. 1517

Actuele vraag van de heer L. Van Nieu-
wenhuysen tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de afwerking van
de weg Pecq-Armentières, blz. 1519
Actuele vraag van de heer H. Lauwers tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over het onderzoek inzake een
nieuwe bestuursvorm voor de stad Ant-
werpen, blz. 1520
Actuele vraag van de mevrouw M. Ael-
voet tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken, Ruim-
telijke Ordening en Binnenlandse Aange-
legenheden, over overleg met de gemeen-
tebesturen inzake de aanleg van het TGV-
tracé, blz. 1521
Actuele vraag van de heer C. Lisabeth tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de werkgroep inzake de door-
storting van de aanvullende personenbe-
lasting, blz. 1522
Actuele vraag van de heer K. Pinxten tot
de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over burn-out  bij leraren, blz. 1523

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer J. Van-
deurzen  tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen,
Welzijn en Gezin, over de programmatie-
bevoegdheid inzake zware medische zie-
kenhuisdiensten, blz. 1525

Sprekers : de heer J. Vandeurzen, mi-
nister W. Demeester-De Meyer

Motie van aanbeveling, blz. 1528

Ontwerp van decreet houdende vaststel-
ling van het Charter van de Werkzoeken-
de
- 224 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
Hoofdelijke stemming, blz. 1529

Sprekers : de heren S. Platteau, F.
Wymeersch, mevrouw M. Aelvoet

Voorstel van decreet van de heer E.
Schuermans C.S. betreffende een financië-
le tegemoetkoming door het Vlaamse Ge-
west ten behoeve van kleine ondememin-
gen die een beroep doen op erkende ex-
terne consultants  voor managementson-
dersteunende adviesverstrekking
- 215 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
Aangehouden stemmingen, blz. 1533

Sprekers : de heren E. Schuermans,
F. Wymeersch

Hoofdelijke stemming, blz. 1533

Motie van aanbeveling van de heren L.
Van Nieuwenhuysen en J. Van Hauthem
tot besluit van de op 4 maart 1993 door
de heer L. Van Nieuwenhuysen gehouden
actuele interpellatie tot de heer H.
Weckx, Vlaamse minister van Cultuur en
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4,c) Regeling 
1626 

Interpellaties 

Brusselse Aangelegenheden, over de ver-
spreiding van Franstalige programma’s
langs de kabel
- 294 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1534

Sprekers : de heren L. Van Nieuwen-
huysen, E. Van Rompuy, mevrouw
A.-M. Neyts-Uyttebroeck

Motie van aanbeveling van de heren F.
Wymeersch, J. Van Hauthem en L. Van
Nieuwenhuysen tot besluit van de op 4
maart 1993 door de heer F. Wymeersch
gehouden interpellatie tot de heer L. Van
den Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen, over
recente uitspraken van nationale ministers
aangaande de rechtrekking van de trans-
ferten in de sociale zekerheid
- 295 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1536

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
A. Denys

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 4 maart 1993
door de heer A. Denys gehouden interpel-
latie tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de verstaatsing van
het Vlaamse bedrijfsleven
- 296 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1538

Sprekers : de heren A. Denys, H.
Candries, E. Van Rompuy , F. Dewin-
ter

Actuele interpellatie en toegevoegde ac-
tuek vraag (Regl. art. 75, 4,~)
Actuele interpellatie van mevrouw M.
Vogels tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen ,
Welzijn en Gezin, over de acties van op-
voeders en personeel uit de sectoren ge-
handicaptenzorg, bijzondere jeugdzorg en
kinderopvang
Toegevoegde actuele vraag van mevrouw
T. Merckx-Van Goey tot mevrouw W.
Demeester-De Meyer, Vlaamse minister
van Financiën en Begroting, Gezond-
heidsinstellingen, Welzijn en Gezin, over
het personeelsbeleid in de bijzondere
jeugdzorg en gehandicaptensector, blz.
1540

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren E. Van Rompuy, J. De Roo, me-
vrouw T. Merckx-Van Goey , de heer
E. Van Vaerenbergh, minister W. De-
meester-De Meyer, minister-president
L. Van den Brande

Actuele interpellatie van de heer E.
Schuermans tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de afvloei-
ïngsplannen bij Philips in Hasselt
Toegevoegde actuele vraag van de heer J.

Geysels tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de Vlaamse
overheidssteun aan Philips-Hasselt , blz.
1549

Sprekers : de heren E. Schuermans,
J. Geysels, J. De Mol, H. Olaerts, G.
Vermassen, minister-president L. Van
den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1554

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1554

Bijlage
Vraag om uitleg, blz. 1557

Nr. 41 Woensdag 31 maart 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1565

Ontwerp van decreet Ontwerp van decreet betreffende het on-
Indiening en verwijzing, blz. 1565 derwijs IV

- 292 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Algemene bespreking, blz. 1597

Sprekers : de heren R. Swinnen, J.
Eeman, J. De Meyer, J. Tavemier,
E. Baldewijns, minister L. Van den
Bossche

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1565

Voorstellen tot wijziging van het regle-
ment
Indiening en verwijzing, blz. 1565

Verslagen
Indiening, blz. 1565

Motie betreffende een belangenconflict
Indiening en verwijzing, blz. 1566

Moties
Indiening, blz. 1566

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1566

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1566

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1566

Ontwerp van decreet tot oprichting van
het Grindfonds en tot regeling van de
grindwinning
- 154 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 5
Algemene bespreking, blz. 1567

Sprekers : de heren V. Vautmans, P.
Van Grembergen, G. Vermassen, J.
Geysels, minister-president L. Van
den Brande

Regeling v a n de werkzaamheden,
blz. 1568

Ontwerp van decreet houdende regeling,
voor het Vlaamse Gewest, van het admi-
nistratief toezicht op de gemeenten
- 280 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 8
Algemene bespreking, blz. 1568

Sprekers : de heer M. Van der Poor-
ten, verslaggever, de heren L. Pierco,
E. Pinoie, P. Tant, L. Dierickx, J.
Tavemier

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1581

Sprekers : de heren A. Denys, P. Van
Grembergen, L. Hancké, F. Dewin-
ter, E. Van Rompuy , minister-presi-
dent L. Van den Brande

Ontwerp van decreet houdende regeling,
voor het Vlaamse Gewest, van het admi-
nistratief toezicht op de gemeenten
- 280 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
1583

Sprekers : de heren E. Van Vaeren-
bergh, L. Dierickx, P. Tant, J. Taver-
nier, L. Pierco, minister T. Kelchter-
mans

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1590
Sprekers : de heren J. Tavernier, L.
Pierco

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1605

van de werkzaamheden, blz.

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 1627

Nr. 42 Woensdag 31 maart 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1631

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1631

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
J. Geysels

InterpelIaties  (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de rol van de BRTN bij de
uitzending van Vlaanderen-Europa 2002
Interpellatie van de heer J. Geysels tot de
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heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de BRTN-uitzending Vlaan-
deren 2002, blz. 1631

Sprekers : de heren A. Denys, J. Gey-
sels, F. Dewinter, J.-P. Van Rossem,
E. Van Rompuy , F. Van den Eynde,
minister-president L. Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1640

Voorstel van resolutie van de heer J. Van
Hauthem betreffende de motie, goedge-
keurd in de Franse Gemeenschapsraad op
18 maart 1993 met betrekking tot een be-
langenconflict als gevolg van het voorstel
van decreet van de heren H. Suykerbuyk
en E. Van Vaerenbergh CS., houdende de
mogelijkheid voor de gemeenten het
woonrecht aan bepaalde voorwaarden te
onderwerpen
- 311 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1640

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
A. Denys, H. Suykerbuyk

Regelin
5

van de werkzaamheden,
blz. 164
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VOORZITTER 

Gezondheidsinstel- 

- 	 1. 

35e vergadering Donderdag 4 maart 1993
Morgenvergadering

VOORZI’ITER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
10.04 uur.

Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting.

w . Demeester-De Meyer ,
Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstel-
lingen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1.
Verwezen naar de commissie voor
Welzijn en Gezondheid.

De voorzitter : Dames en heren, de
VOORSTEL VAN RESOLUTIE

vergadering is geopend. Indiening en verwijzing

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Leclercq, J. Timmermans : ge-
zondheidsredenen ;

M. Bartholomeeussen, E. Beysen, J.
Buchmann, J. De Seranno, W. Goos-
sens, L. Monset, M. Smet, D. Van
Mechelen, F. Vermeiren, M. Ver-
wilghen : ambtsverplichtingen.

VOORSTEL VAN DECREET

De voorzitter : Het volgende voorstel
van resolutie werd ingediend :

- Voorstel van resolutie van de he-
ren M. Van Peel, E. Beysen en
L. Hancké betreffende de invoer-
beperking van bananen
- 287 (1992-1993) - Nr. 1.
Verwezen naar de commissie voor
Economie, Energie en Werkgele-
genheid.

BELEIDSBRIEVEN

Indiening en verwijzing

De voorzitter : De volgende beleids-
brieven werden ingediend :

VERSLAGEN

Indiening

De voorzitter : De volgende versla-
gen werden ingediend :

- door de heer F. Dielens namens
de commissie voor Economie,
Energie en Werkgelegenheid over
het ontwerp van decreet houden-
de vaststelling van het Charter
van de Werkzoekende
- 224 (BZ 1992) - Nr. 3.

- door de heer E. Schuermans na-
mens de commissie voor Econo-
mie, Energie en Werkgelegenheid
over het ontwerp van decreet tot
oprichting van het Grindfonds en
tot regeling van de grindwinning
- 154 (BZ 1992) - Nr. 3.

Indiening en verwijzing

De voorzitter : Het volgende voorstel
van decreet werd ingediend :

- Voorstel van decreet van de heer
D. Ramoudt betreffende de kust-
duinen
- 288 (1992-1993) - Nr. 1.
Verwezen naar de commissie voor

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 35
4 maart 1993

-

-

Beleidsbrief Letteren, ingediend
door de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden
- 290 (1992-1993) - Nr. 1.
Verwezen naar de commissie voor
Cultuur.

Beleidsbrief Algemeen welzijns-
werk, ingediend door mevrouw

-

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken

door de heer G. Vermassen na-
mens de commissie voor Econo-
mie, Energie en Werkgelegenheid
over het voorstel van decreet van
de heer E. Schuermans C.S. be-
treffende een financiële tege-
moetkoming door het Vlaamse
Gewest ten behoeve van kleine
ondernemingen die een beroep
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93/03. 

Voorzitter

doen op erkende externe consul-
t an t s  voor  managementsonder-
steunende adviesverstrekking
- 215 (BZ 1992) - Nr. 3.

GESCHILBERAADSLAGING
VAN DE VLAAMSE EXECUTIE-
VE

Indiening en verwijzing

De voorzitter : De volgende geschil-
beraadslaging van de Vlaamse Exe-
cutieve werd ingediend :

ADVIES

Indiening en verwijzing

De voorzitter : Het volgende advies
werd ingediend :

- Advies van de Vlaamse Hoge
Raad voor Personen met een
Handicap naar aanleiding van de
aanbeveling Nr. R(92) 6 die de
Raad van Europa uitbracht in ver-
band met een coherent beleid
voor de gehandicapten.
Verwezen naar de commissie voor
Welzijn en Gezondheid.

- Besluit.van de Vlaamse Executie-
ve van 20 januari 1993 betreffende
de geschilberaadslaging over de
terugbetaling van de aflossingen
en de intrestlasten die in toepas-
sing van de wet van 26 maart 1971
op de bescherming van de opper-
vlaktewateren werden aangegaan
voor de bouw en de aankoop van
installaties en studies.
Verwezen naar de subcommissie
voor Financiën en Begroting.

ADVIEZEN VAN DE VLAAMSE

sing van de Geschillenraad werd in-
gediend :

- Beslissing nr. 001/93  van 24 fe-
bruari 1993 (rolnummer 003) in-
zake het verzoekschrift tegen de
niet-openbare televisievereniging
VTM, ingediend door L. Hancké,
volksvertegenwoordiger.
Verwezen naar de commissie voor
de Media.

ARRESTEN VAN HET ARBI-
TRAGEHOF

Indiening

De voorzitter : De volgende arresten
van het Arbitragehof liggen ter inza-
ge bij het secretariaat van de Raad,
afdeling openbare vergadering :

- Arrest nr. 9/93  van 11 februari
1993 (rolnummer 362) ;

VERZOEKSCHRIFI’

Indiening en verwijzing

MEDIARAAD

Indiening en verwijzing

De voorzitter : De volgende adviezen
van de Vlaamse Mediaraad werden
ingediend :

- Arrest nr. 10/93  van 11 februari
1993 (rolnummer 364) ;

- Arrest nr. 11/93  van 11 februari
1993 (rolnummer 367) ;

- Arrest nr. 12/93  van 18 februari
1993 (rolnummer 351) ;

De voorzitter : Het volgende ver-
zoekschrift werd ingediend :

-

- Verzoekschrift van 15 februari
1993 van de heren Joep Bullen en
Eric Leën inzake de uitvoering
van artikel 5 van het decreet van
27 maart 1991 betreffende de
rechtspositie van bepaalde perso-
neelsleden van het gemeenschaps-
onderwijs.
Verwezen naar het bureau. Sug-
gestie : commissie voor Onder-
wijs, Vorming en Wetenschapsbe-
leid.

Advies van de Vlaamse Media-
raad over erkenningen niet open-
bare  regionale televisieverenigin-

- Arrest nr. 13/93  van 18 februari
1993 (rolnummer 355) ;

gen
- Advies nr. 93/02.
Verwezen naar de commissie voor

- Arrest nr. 14/93  van 18 februari
1993 (rolnummer 387) ;

de Media.

- Advies van de Vlaamse Media-
raad over Kunstkanaal Vlaande-
ren
- Advies nr. 93/03.

- Arrest nr. 15/93  van 18 februari
1993 (rolnummer 392).

Verwezen naar de commissie voor
de Media.

KENNISGEVINGEN VAN HET
ARBITRAGEHOF

Indiening

BESLISSING VAN DE GESCHIL-
LENRAAD

Indiening en verwijzing

De voorzitter : De volgende beslis-

De voorzitter : De volgende kennis-
gevingen  van het Arbitragehof be-
treffende beroepen tot vernietiging
en tot gedeeltelijke vernietiging lig-
gen ter inzage bij het secretariaat van
de Raad, afdeling openbare vergade-
ring :

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 35
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(Regl. 	
Goethe-in- 

Frans- 

minister- 

Voorzitter

- Rolnummers 511 en 519 ;
- Rolnummer 513 ;
- Rolnummers 516, 518 en 521 ;
- Rolnummer 522 ;
- Rolnummer 527.

SCHRIFTELIJKE
(Regl. art. 74)

VRAGEN

Indiening

De voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door :

- mevrouw M. Aelvoet, de heren
G. Annemans, L. Appeltans, L.
Barbé, E. Beysen, M. Bourgois,
P. Breyne, H. Brouns, M. Ca-
poen, G. Cardoen, A. De Boeck,
J. De Meyer, J. De Roo, me-
vrouw V. Dua, de heren J. Ee-
man, J. Gabriels, F. Ghesquière,
C. Lisabeth, M. Maertens, H.
Marsoul, L. Martens, mevrouw
L. Maximus, mevrouw T.
Merckx-Van Goey, de heren M.
Olivier, R. Raes, D. Ramoudt, F.
Sarens, L. Standaert, H. Suyker-
buyk, mevrouw M. Tyberghien-
Vandenbussche, de heren J. Ul-
burghs, J. Valkeniers, B . Van-
dendriessche, F. Van den Eynde,
D. Van der Maelen, J. Vandeur-
zen, H. Van Dienderen, J. Van
Eetvelt, P. Van Grembergen, L.
Van Nieuwenhuysen, K. Van
Overmeire , E. Van Vaerenbergh,
R. Van Walleghem, A. Verlin-
den, G. Vermassen, F. Vermei-
ren, W. Verreycken, mevrouw M.
Vogels, de heer F. Wymeersch.

SAMENSTELLING VAN EEN
COMMISSIE EN EEN WERK-
GROEP

Wijzigingen onder de vaste en plaats-
vervangende leden

De voorzitter : Voor de Volksunie-
fractie zijn :

- in de commissie voor de Media
de heer Coveliers als vast lid ver-
vangen door de heer Olaerts en
de heer Olaerts als plaatsvervan-
gend lid vervangen door de heer
Van Grembergen ;

- in de werkgroep Migranten de
heer Coveliers als vast lid vervan-
gen door de heer Lauwers.

INTERPELLATIES (Regl.  art. 76)

Interpellatie van de heer F. Dewinter
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de betrekkingen met Frans-
Vlaanderen

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Dewinter tot
de heer Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
betrekkingen met Frans-Vlaanderen.

De heer Dewinter heeft het woord.

De heer F. Dewinter (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, de Vlaamse
regering sloot op 16 oktober 1989 een
overeenkomst-protocol met de huidi-
ge Franse regio Nord-Pas-de-Calais,
een uitgestrekt gebied dat historisch
tot de Zuidelijke Nederlanden, toen
Vlaanderen, behoort en Artesië en
Henegouwen werd genoemd.

Toch is deze positieve stap tussen de
beide Vlaanderen geenszins de aan-
zet tot een intensieve inter-Vlaamse
samenwerking. Deze houding staat in
schril contrast met de Franse politiek
ten opzichte van Wallonië, en omge-
keerd.

Ik herinner aan het bezoek aan Wal-
lonië van de Franse minister van Cul-
tuur, de heer Lang, die toen in 1985
de Franse steun toezegde aan de
Franse Gemeenschap. De Waalse af-
gevaardigden houden bovendien

nauw contact met de Franse ambas-
sade, zoals bleek bij de vorming van
de regering Martens-VIII, toen er
vanuit de PS-kringen een druk ver-
keer werd waargenomen met de
Franse ambassade. Onlangs nog
bracht de Waalse minister-president,
de heer Spitaels, een bezoek aan
Frankrijk om er goodwill te kweken
voor zijn zaak en voor Wallonië. Dit
was overigens een opgemerkte reis,
waarover wij het vroeger al hebben
gehad.

Een goed voorbeeld van een bijzon-
der dynamisch en blijkbaar ook effi-
ciënt buitenlands cultuurbeleid geven
Duitsland met zijn talrijke Goethe-in-
stituten en Frankrijk met zijn Institut
Français.

Dat een dergelijke samenwerking
vruchten kan afwerpen voor het Ne-
derlandstalig onderwijs in het huidige
Noord-Frankrijk is bewezen door een
aantal pedagogische uitwisselingen
die tot stand zijn gekomen ingevolge
de positieve samenwerking tussen het
Rectorat  de L’Académie  de Lille en
het Nederlandse ministerie van On-
derwijs en Wetenschap.

Het Nederlands heeft een bescheiden
- en dit is uiteraard heel eufemis-
tisch uitgedrukt - positie verworven
in het onderwijs. Sinds 1977 kan men
een licentie Nederlands behalen aan
de universiteit van Rijsel en sinds
1978 fungeert er ook een Centre
d’Etude Néerlandaise. Het Neder-
lands is een leervak aan de universi-
teit van Valenciennes en er zijn inte-
ressante experimenten in Wervicq-
Sud en Belle aan de lagere en middel-
bare scholen.

Dit is uiteraard nog veel te weinig en
kent dan ook slechts een bijzonder
bescheiden succes. Geen enkele Ne-
derlandstalige krant en geen enkel
Nederlandstalig boek zijn in de kios-
ken  en  boekhande ls  van  Frans-
Vlaanderen te verkrijgen. De kran-
ten in Zuid-Vlaanderen worden uit-
sluitend in het Frans geschreven en
over Noord-Vlaanderen en Neder-
land geven ze alleen het nieuws dat
door de efficiënte Waalse persdien-
stuitzendingen is gefilterd. Enkele
steden die met kabels uitgerust zijn,
kunnen wel RTBf ontvangen, maar
niet BRTN.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 35
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Dewinter 

cul- 

streek- 

Daarom reeds een eerste concrete
vraag. Is de minister-president van
plan om in de nabije toekomst een
dynamisch Nederlands taal- en cul-
tuurbeleid ten opzichte van de Franse
Nederlanden te ondersteunen om te
verhinderen dat het Franse centralis-
me en jacobinisme dit gebied cultu-
reel versmacht, wat toch al verschil-
lende decennia gebeurt ?

Aan volgende concrete eisen en
voorstellen kan worden gedacht : in-
voering van de nog bestaande streek-
taalvarianten en het Nederlands in de
kleuterschool, invoering van het Ne-
derlands in de lagere school - mis-
schien niet als eerste, maar wel als
tweede of bijkomende taal -, het
scheppen van de keuzemogelij kheid
van Nederlands als eerste taal in het
middelbaar onderwijs, uitzendingen
op radio en televisie in de streektaal
en in het Nederlands, steun aan ve-
renigingen die het cultureel erfgoed
verdedigen en uitdragen, het overal
aanbrengen van de Nederlandstalige
benaming van gemeenten, eventueel
ook van straten.

De minister moet er speciaal op aan-
dringen dat Vlaamse televisie-uitzen-
dingen weer via de kabel kunnen
worden bekeken zoals vroeger het
geval was, voor ze plaats dienden te
ruimen voor een Italiaanse en een
Spaanse zender. Bovendien kunnen
wij eventueel geld vrijmaken om aan
onze zuidelijke landgenoten de kans
te bieden zendtijd te kopen bij televi-
siestations zoals France 3. Daar vra-
gen ze trouwens al jaren naar.

Is de minister-president hoe dan ook
bereid deze concrete projecten te
steunen ? Wil men vanuit de Vlaam-
se regering een project opzetten om
dit te realiseren of zullen deze voor-
stellen steun krijgen vanuit Vlaande-
ren, hetzij financieel of anders ? Ver-
der vraag ik de minister-president
ook of hij projecten wil opstarten die
het Zuidvlaamse probleem in de
Vlaamse Gemeenschap in de kijker
zet. Dit kan bijvoorbeeld via het on-
derwijs en de toeristische sector die
daartoe open mogelijkheden bieden.
De jeugd krijgt op school wel mun-
diale vorming voorgeschoteld, niet

zelden met een Europees sausje over-
goten, maar de leerlingen weten vaak
niet hoe de situatie net over de grens
is. Velen weten niet eens dat daar
nog enkele honderdduizenden Vla-
mingen wonen die misschien onze
taal niet meer beheersen, maar toch
nog een belangrijke culturele en his-
torische affiniteit met Vlaanderen
hebben. De Franse cultuurminister
Jack Lang verklaarde onlangs nog
dat hij de Franse streektalen onder
meer via het onderwijs weer wilde
stimuleren. Hij vermeldde daarbij
het Bretoens, het Baskisch, het Cor-
sicaans, het Catalaans, het Elzassisch
en het Occitaans, over het Neder-
lands werd met geen woord gerept.
Wij vinden het zeer jammer dat het
Nederlands niet in aanmerking werd
genomen en vragen ons dan ook af
of de minister-president bereid is er
bij de Franse regering op aan te drin-
gen dat het Nederlands in die lijst
wordt opgenomen. Misschien kunt u
in dit verband een bescheiden in-
vloed uitoefenen op de Franse cul-
tuurminister.

Wij kunnen evenwel al jaren ook op
economisch vlak van een depressie
spreken. De Franse Nederlanden za-
gen met de sluiting van de steenkool-
mijnen, de staalbedrijven en de tex-
tielfabrieken hun grote industrieën
verloren gaan en met die teloorgang
kwam een enorme werkloosheid. De
werkloosheid loopt op tot 20 percent
in steden als Duinkerken, Roebeke,
Valenciennes enzovoort. In Kortijk,
dat toch wel zeer dichtbij ligt, be-
draagt de werkloosheid slechts twee
percent. Een ander gevolg was de
vlucht van de jeugd uit die regio naar
Parijs, Lyon, de Azurenkust, de re-
gio rond Marseille enzovoort. Sinds
twintig jaar blijft het inwonersaantal
in de regio min of meer stabiel : 3,9
miljoen, bijna 4 miljoen mensen die
er werken, wonen en leven. Het ge-
boortecijfer is er evenwel het hoogste
van Frankrijk. De tewerkstelling in
de industriële sector moet er doorlo-
pend wijken voor werk in de tertiaire
sector, maar dit verschijnsel zien we
vooral in de streek rond Rijsel en het
gaat ten koste van de rest van de
regio.

In feite kunnen wij stellen dat Zuid-

Vlaanderen een echte Franse kolonie
is geworden. Sinds de oprichting van
de staalindustrie en de kerncentrale,
zorgde de Franse overheid ervoor dat
de streek economisch onder de Parij-
se laars werd geplaatst. In de West-
hoek, dat nog het zuiverste Neder-
landstalige gebied is, is de situatie het
ergst. Dorpen sterven eenvoudig uit.
Er zijn nu al dorpen waar nog amper
wat oudjes wonen en die verworden
zijn tot mini-Bokrijkjes. Kleine ste-
den zoals Haezebroek verliezen één
voor één hun fabrieken en men pen-
delt tot ver voorbij het kolenbekken.

Duinkerken blijft een reus op lemen
voeten zonder een echt achterland
omdat de verbindingen onvoldoende
zijn met een zware nijverheid die een
stroom gastarbeiders aantrekt maar
de Vlamingen in de kou laat staan.
De belangen van Duinkerken liggen
immers niet in Vlaanderen maar in
Parijs.

Er zijn enkele lichtpunten voor de
Zuidvlamingen. Meer en meer inves-
teren Noordvlamingen in Duinker-
ken. De textielnijverheid uit Kort-
rijk, Roeselare en Ieper stelt het
Zuidvlaams gekwalificeerd personeel
bijzonder op prijs. Is de minister-pre-
sident van plan om het Vlaamse be-
drijfsleven verder aan te moedigen
om te investeren in Zuid-Vlaande-
ren, wat tevens een motivatie bete-
kent voor het Nederlandstalig onder-
wijs als economische noodzaak. Ik
wil er op wijzen dat het Duitse be-
drijfsleven al lang heeft ondervonden
wat bijvoorbeeld de voordelen zijn
van vestigingen in Duits gebied zoals
de Elzas dat momenteel onder Fran-
se voogdij staat.

Aloude Vlaamse eisen zoals werk in
eigen streek en taalbelang is stoffelijk
belang, zijn bij de Zuidvlamingen
nog brandend actueel. De Vlaamse
Raad, maar ook u als minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, heeft
de zeer belangrijke opdracht om ook
over de grens met de nodige behoed-
zaamheid een realistisch cultureel en
economisch beleid te voeren vanuit
Vlaanderen . Wij kunnen op allerlei
vlakken een zeer gunstige invloed
uitoefenen niet alleen ten gunste van
de Vlamingen in Frankrijk maar ook
ten gunste van anderen. Uiteindelijk
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zijn de regio Kortrijk, Ieper, Roese-
lare en heel West Vlaanderen voor
een deel aangewezen op wat in Zuid-
Vlaanderen gebeurt. Het is nuttig
een actieve politiek te voeren en op
zijn minst contacten te onderhouden
met de autoriteiten aldaar. Zeker op
cultureel vlak moeten wij bij een aan-
tal Franse cultuur- en andere verant-
woordelijken aandringen op een ac-
tiever pro Vlaams beleid. Zulk een
beleid kan blijkbaar wel ten opzichte
van Occitanië, de Elzas, Baskenland
en andere regio’s, maar blijkbaar niet
ten opzichte van Zuid-Vlaanderen.
Uw aandacht voor deze problematiek
en uw steun voor deze voorstellen en
eisen zouden een goede en zeer be-
langrijke stap in de juiste richting
zijn. (Applaus bij het VB)

De voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister-president, colle-
ga’s,  wij hebben altijd een grote be-
langstelling gehad voor Frans-Vlaan-
deren. Wij vinden dat die belangstel-
ling ook vanuit dit Vlaamse parle-
ment en vanuit de Vlaamse regering
moet blijken. Ik ben wel voorstander
van een andere benadering dan die
van de heer Dewinter.

Voor zover ik Frans-Vlaanderen ken,
bestaat er bij de Fransvlamingen een
heel grote Vlaamse identiteit die zich
daarom niet uit in een Nederlands of
Vlaams taalgebruik. Wie naar Rijsel,
Hesdin of zelfs iets verder naar Mon-
treuil gaat - een heel mooie stad aan
het kanaal - kan vaststellen dat de
mensen trots zijn op hun Vlaamse
roots. Voor hen gaat het dan over
Vlaanderen als historische realiteit,
waarbij staatsgrenzen echter veel
hebben verbroken. Wie in Rijsel
rondloopt, merkt dat de politieagen-
ten op hun mouwen de Vlaamse
leeuwdragen en dus op hun uniform
de symbolen van hun historische

enige vorm van dwang kan worden
opgefokt. Het moet een proces zijn
van ontvoogding, bewustwording,
voorlichting, economische verbon-
denheid, tewerkstelling en vormen
van culturele uitwisseling, maar ze-
ker niet een proces van betweterij.
Zij zijn op dit ogenblik niet afkerig
van Vlaanderen. De betrekkingen
die groeien tussen de Kamer van
Koophandel van West-Vlaanderen
en Frans-Vlaanderen, bewijzen dat
zij zich niet met hun rug naar Vlaan-
deren keren, integendeel. En dit is
niet het enige voorbeeld.

Mijnheer Dewinter zegt wel dat het
niet om annexatie gaat, maar volgens
mij is de toon van zijn betoog vrij
betweterig. Dit is volgens mij een
foute manier van handelen. In Frans-
Vlaanderen kijkt men op dit ogenblik
zeker niet naar Parijs. U spreekt over
de achterstelling van Rijsel, maar het
is op dit ogenblik tevens de regio die
uit een diep dal aan het klauteren is
met een veel hogere groeiscore dan
om het even waar in Frankrijk. Wat
u zegt, is dus met enige nuance te
nemen. Het is zelfs zo dat de aantrek-
kingskracht van Rijsel als economi-
sche groeipool sommigen in het ar-
rondissement Kortrijk de wenkbrau-
wen doet fronsen. Het is mijn mening
dat de economische groeipolen Rijsel
en Kortrijk elkaar moeten vinden.
Men mag echter zeker niet denken
dat er in Frans-Vlaanderen een soort
economische woestenij zou bestaan.
Zij zoeken trouwens banden met ons,
maar tracht hen niet te overdonderen
met een vorm van taal-imperialisme
want dat zal niet lukken. Op die ma-
nier zul je een negatieve reactie krij-
gen.

Mijnheer de minister-president, ik
denk dat u bij het historisch besef van
Frans-Vlaanderen een gunstig aan-
grijpingspunt hebt.

De voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

F. Dewinter, fractievoorzitter van het
Vlaams Blok, interpelleerde minister-
president L. Van den Brande (CVP)
over de betrekkingen met Frans-
Vlaanderen

regering ten opzichte van Frans-
Vlaanderen.

Ik heb u een aantal concrete voor-
beelden gegeven. Ik stel vast dat de
BRTN van de kabel verdwijnt. Ik
constateer dat de minister van Cul-
tuur, Jack Lang, de taal van een aan-
tal minderheden in Frankrijk respec-
teert en dat het Nederlands daar niet
bij is. Zo zijn er nog tal van voorbeel-
den.

De heer F. Dewinter : Ik wens toch
op te merken dat wij op geen enkel
ogenblik voor een cultuurimperialis-
me vanuit Vlaanderen naar Frans-

Daarom zeg ik dat er door de Vlaam-
se regering initiatieven zouden kun-
nen worden genomen om dat aan te
moedigen. Ik pleit er niet voor om
de minister-president morgen naar
Rijsel te sturen om in de Conseil
Régional van Le Nord-Pas-de-Calais
te eisen dat het Nederlands de twee-
de taal moet zijn. Dat heb ik nooit
gezegd. Ik heb alleen een actiever
cultuurbeleid van Vlaanderen ten op-
zichte van Frans-Vlaanderen ge-
vraagd.

identiteit tonen.

Er bestaat in Frans-Vlaanderen een
groeiende belangstelling voor het Ne- Vlaanderen gepleit hebben. Wij heb-
derlands, maar ik meen dat die ben alleen gepleit voor een actiever

U moet de zaken ook niet overtrok-
ken gaan voorstellen. Ik denk trou-
wens dat onze bekommernissen in
verband met Frans-Vlaanderen de-

groeiende belangstelling niet door cultureel beleid  vanwege de Vlaamse zelfde zijn.
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De heer P. Van Grembergen : Als
ik het goed heb onthouden, hebt u
in uw uiteenzetting het woord be-
hoedzaamheid gebruikt. Dat bete-
kent dat u gevoelig bent voor wat in
Frans-Vlaanderen leeft. Zij richten
zich nu tot ons. Dat heeft tientallen
jaren geduurd. André Demedts en
zijn vrienden hebben daarvoor gedu-
rende jaren inspanningen geleverd.
U mag dus op geen enkele wijze de
indruk geven, nu zij zich, om velerlei
materiële redenen, tot ons richten,
dat u daarvan vlug gebruik wilt van
maken voor andere inzichten. Doe
dat dus niet. Ik zeg dit ook met be-
hoedzaamheid. Gebruik de richting
die ze nemen maar doe dat niet van-
uit een politiek imperialistisch gege-
ven maar vanuit het feit dat wij op
verscheidene terreinen, iets te bieden
hebben. Wij hebben met deze regio
een gezamenlijk belang te verdedi-
gen, te dragen en uit te bouwen.

Als straks de kanaaltunnel er komt,
met de grote verkeerslijnen over
Vlaanderen naar Duinkerken en naar
Calais, dan hebben wij er belang bij
om dat met een geordend zakelijk en
toekomstgericht beleid te doen met
de kennis dat het een regio is die in
een andere staat ligt. U kunt dat be-
treuren. Bovendien is er in Frankrijk
een centralistisch beleid. Als u een
evolutie wilt doen plaatsvinden, dan
moet u dat doen met zin voor diplo-
matie en met de middelen die door
de Vlaamse regering voor bepaalde
initiatieven ter beschikking worden
gesteld. U kunt dat echter niet doen
in een vijand-beeld of vanuit een
enigszins annexionistische gedachte.
Dat is mijn bekommernis. Voor het
overige kan ik de bezorgdheid in ver-
band met de betrekkingen tussen
Vlaanderen en Frans-Vlaanderen in
grote mate delen.

De voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Collega
Van Grembergen, uw vrees voor im-
perialisme lijkt mij toch te sterk.

Ten eerste, voor zover ik weet is
Vlaanderen in zijn geschiedenis nooit
imperialistisch geweest. Ik zou zelfs
zeggen dat Vlaanderen vaak te be-
scheiden is geweest.

Ten tweede, vraag ik mij af hoe wij
imperialistisch zouden kunnen zijn -
om dat woord dan toch te gebruiken
- ten overstaan van Zuid- of Frans-
Vlaanderen. Wij zijn het uiteraard
eens dat het behoedzaam moet ge-
beuren, maar collega Dewinter heeft
dat meer dan eens onderstreept. Ik
denk echter niet dat wij met complex-
en van imperialistische aard moeten
rondlopen. Integendeel, wij hebben
daarvan nooit iets laten merken.

Er is ook nog een andere zaak. U
zegt dat er daar een economische
bloei is. Dat is toch een klein beetje
overdreven. Ik nodig u uit om eens
naar Roubaix, dat we ook Roobeke
zouden kunnen noemen, te gaan kij-
ken. Dat is een economische woes-
tijn.

Toch is Roubaix ook een deel van de
regio Rijsel.

De heer P. Van Grembergen : Ik be-
twist dit niet ; deze regio is mij welbe-
kend. Wij mogen als Vlaamse parle-
mentsleden in de Vlaamse Raad ech-
ter niet de indruk wekken dat wij ons
in het politieke dispuut en in de poli-
tieke ontwikkeling van de regio
Frans-Vlaanderen zouden mengen.
Wij moeten gebruik maken van cul-
turele en economische structuren.
Politieke inmenging kan alleen maar
voor gevolg hebben dat de klok
wordt teruggedraaid.

De voorzitter : De heer De Clerck
heeft het woord.

De heer S. De Clerck (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, collega’s,
het is belangrijk dat in de Vlaamse
Raad van gedachten wordt gewisseld
over Frans-Vlaanderen. Ook in de
commissie voor Buitenlandse Zaken
werd over deze problematiek gespro-
ken. Ik had dan ook niet de intentie
hierop nu in detail in te gaan omdat
ik aanneem dat door de minister-pre-
sident een lijst van realisaties en pres-
taties van hemzelf en zijn voorganger
zal worden voorgelegd.

Ik stel echter een schrikwekkende
onwetendheid vast over wat er te vel-
de - zeker vanuit Zuidwest-Vlaan-
deren waarvan ik een inwoner ben -

dagelijks gebeurt. Dagelijks ben ik
inderdaad getuige van de dynamiek,
van de contacten en van de samen-
werking tussen Vlaanderen en
Noord-Frankrijk. Hieraan worden
veel middelen besteed en er is een
grote inzet op vele niveaus.

De minister-president zal wellicht
verduidelijking geven aangaande de
inzet van het Vlaamse Gewest. Van-
uit het provinciale en het gemeente-
lijke niveau worden dagelijks initia-
tieven ontwikkeld waarin Franstali-
gen en Vlamingen elkaar ontmoeten,
dit zowel op cultureel, toeristisch als
economisch niveau. Er bestaat dus
een reële dynamiek die verder moet
worden aangemoedigd en toege-
juicht, maar zeker niet mag deviëren.
Wij moeten deze dynamiek rustig la-
ten ontwikkelen, zonder politieke in-
menging.

De economische situatie in Noord-
Frankrijk is niet schitterend, In Zuid-
West-Vlaanderen is zij beter, niette-
genstaande het feit dat het werkloos-
heidscijfer bij de mannen intussen
toch ook al 55 percent bedraagt. Het
probleem is dat onze bedrijven door
onvoorstelbare voorwaarden van
Franse overheids- of particuliere in-
stellingen naar Frankrijk worden ge-
lokt. Ik heb er uiteraard geen be-
zwaar tegen dat wij als zelfbewuste
en economisch actieve Vlamingen in
Frankrijk investeren. Het laatste jaar
werden er in Noord-Frankrijk door
Vlaamse bedrijven ongeveer 6.500
arbeidsplaatsen gecreëerd. Vlaande-
ren is in Frankrijk dus sterk vertegen-
woordigd. Vlaamse industriële activi-
teiten worden massaal naar Frankrijk
overgeplant, met alle economische
problemen vandien, zowel op het
vlak van tewerkstelling als op het
vlak van versterking van ons eigen
economisch weefsel. Wij mogen hier-
in toch niet te ver gaan.

Op economisch vlak is er mijns in-
ziens geen probleem. Niemand zal
verbieden dat in die streek wordt
geïnvesteerd. Ik juich het zelfs toe.
Maar wij kunnen toch niet vragen
aan de Vlaamse minister van Econo-
mie - eveneens een bevoegdheid
van onze minister-president - stimu-
lansen uit te bouwen om onze eigen
bedrijven over de grens te brengen.
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Ik meen dat dit eveneens een ele-
ment van de vraag was van de heer
Dewinter, vraag die zeer zeker niet
opgaat.

Naast deze economische gegevens
zijn wij, in het kader van de Europese
programma’s, meer concreet in het
kader van het Interreg-programma,
in een dynamiek terechtgekomen
waarbij la métropole du Nord wordt
gecreëerd. La métropole du Nord is
een gebied dat grensoverschrijdend
wordt uitgebouwd en waartoe Zuid-
West-Vlaanderen volledig behoort.
Ook wij steunen dit initiatief. Eens
te meer rijst evenwel de vraag hoe
wij onze eigenheid zullen behouden.
Het is dan ook op dat vlak dat de
minister-president moet worden aan-
gesproken om aan dit grote concept
van la métropole du Nord te partici-
neren, evenwel mits het beklemtonen

taculaire evoluties die zich in deze
regio voordoen. Bij wijze van voor-
beeld verwijs ik naar de Chunnel, de
uitbouw van Rijsel tot een internatio-
nale metropool; de ambitie van Rijsel
om een Europees financieel centrum
te worden, de uitbouw van een
Téléport in Roubaix. Een actieve
Vlaamse culturele aanwezigheid in
de brede zin van het woord is dan
ook één van de prioriteiten. Cultuur
heeft te maken met identiteit, erken-
ning en herkenning, wederzijds be-
grip. De cultuurhistorische verwant-
schap tussen Vlaanderen en Frans-
Vlaanderen vormt een natuurlijke
voedingsbodem voor een Vlaamse
culturele aanwezigheid in Frankrijk.

Cultuur wordt mede uitgedragen via
het netwerk van economische rela-
ties. De ontwikkeling van een econo-
mische groeipool in Noord-Frankrij k
- en dit includeert uiteraard Frans-

ders worden bekeken. Als ik hier
over Noord-Frankrijk spreek, is het
omdat een aantal relaties wel iets

Vlaanderen - moet dan ook niet an-

derdeel vormen van mijn drukke
agenda op het gebied van externe re-
laties.

Een ander voorstel betreft de ontwik-
keling voor Noord-Frankrijk van een
cursus over Vlaanderen en dit via af-
standsonderwijs. Het Interreg-initia-
tief van de Europese Commissie
heeft, alhoewel het vooral van econo-
mische aard is, de bevoegde Franse
overheden ertoe aangezet om in de
Frans-Vlaamse samenwerking het
Nederlands op voet van gelijkheid
met het Frans te behandelen. Alle
Interreg-werkzaamheden verlopen
dan ook zowel in het Nederlands als
in het Frans. Enkele maanden gele-
den hebben de Noord-Franse overhe-
den een tweetalig Interreg-secretaris,
weliswaar van Franse nationaliteit,
aangesteld.

Vlaanderen is via verschillende kana-
len cultureel aanwezig in Noord-
Frankrijk. Sedert enkele jaren be-
staat er een culturele samenwerking
tussen West-Vlaanderen en het
Département du Nord. De Vlaamse
minister van Onderwijs heeft de
coördinatie van het onderwijs van
Nederlands in Frankrijk formeel aan
de Vlaamse Vereniging voor Ontwik-
kelingssamenwerking en technische
Bijstand toegewezen. De VVOB stelt
onder andere leerkrachten Neder-
lands ter beschikking. Er wordt sa-
mengewerkt met de Stichting voor
het Onderwijs in het Buitenland.
Voor de Nederlandse Taalunie vormt
Noord-Frankrij k en Frans-Vlaande-
ren een belangrijke prioriteit in Eu-
ropa. De Nederlandse Taalunie wil
onder andere via de Universitaire
Docentschappen Nederlands en met
een nieuw project in 1993 aan docen-
ten Nederlands uit het regulier on-
derwijs en docenten verbonden aan
vrije cursussen in Noord-Frankrijk
een nascholingscursus aanbieden.
Belangrijke privé-initiatieven zoals
het Komitee voor Frans-Vlaanderen
en de Stichting Ons Erfdeel werken
dagelijks en onvermoeibaar aan de
uitstraling van de Vlaamse cultuur en
de Nederlandse taal in Noord-Frank-
rijk. Dit is ook de reden waarom ik
vanuit het departement Externe Be-
trekkingen in samenwerking met het
ministerie van Cultuur meer moge-

van onze eigenheid. De vraag rijst

genheid in het algemeen zullen be-
houden. Zullen wij niet worden over-

eveneens op welke manier wij onze

spoeld ? Zullen wij onze eigenheid
kunnen manifesteren ? Zullen wij

taaleigenheid en onze culturele ei-

worden gerespecteerd ? Zullen zij
ook onze taal leren ?

Ik ben ervan overtuigd dat dit een
programma van vele jaren is. Ik hoop
dat de minister-president ook op dat
vlak zijn bijdrage zal leveren om ons,
en iedereen die met dit project is be-
gaan, te steunen. Ik meen - en deze
vrees wordt soms ook geuit vanuit
Noord-Frankrijk - dat men er zeker
geen taalstrijd mag van maken, geen
romantisch flamingantisme. Ik denk
dat wij zeer realistisch, zeer pragma-
tisch maar met een zelfbewuste over-
tuiging moeten doorgaan met datge-
ne waarmee wij sinds jaren bezig zijn.

De voorzitter : De minister-president
heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, ik ben uiteraard
ervan overtuigddat Vlaanderen zich
in Frans-Vlaanderen en Noord-
Frankrijk actief moet manifesteren,
niet alleen om cultuurhistorische re-
denen maar ook omwille van de spec-

breder moeten worden opgevat. Het
is vanzelfsprekend dat op het cultuur-
historische vlak Frans-Vlaanderen
daarin een natuurlijke kern vormt.

De ontwikkeling van een economi-
sche groeipool in dit gebied en de
belangrijke deelname van vooral het
Westvlaamse bedrijfsleven kunnen
tegelijkertijd een opportuniteit en
een bedreiging vormen voor de
Vlaamse cultuur. Ik kies voor de op-
portuniteit en wil hiervan met mijn
collega’s in de Vlaamse regering ern-
stig werk maken.

Er bestaat in dit gebied ontegenspre-
kelijk een grote interesse voor Vlaan-
deren en de Vlaamse cultuur. Veel
Fransen zijn fier dat ze tweede- of
derde-generatie Vlamingen zijn. Het
Rijselse theater, La Métaphore, zal
dit jaar vijf van zijn twaalf producties
in het Nederlands overtitelen. Er ligt
op mijn bureau een voorstel van de
Communauté Urbaine de Lille om
een Vlaamse week te organiseren.
Samen met onder andere de beleids-
mensen in West-Vlaanderen zullen
we hier positief op inspelen. We be-
reiden dit gebeuren op een behoed-
zame, verstandige en zakelijke ma-
nier voor. Het zal een concreet on-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 35
4 maart 1993 Frans-Vlaanderen 1367



Noord- 

Noord-Frank- 

Inter- 

Bran- 

Van den Brande

lijkheden heb gegeven aan een aantal
van de geciteerde particuliere initia-
tieven. Het is vooral belangrijk de
bestaande en de nieuwe initiatieven
in een grotere samenhang en synergie
te laten plaatsvinden zodat men komt
tot een duurzaam partnership met de
bevoegde Franse overheden en dit
met het oog op een correct gescha-
keerde, permanente en dynamische
Vlaamse aanwezigheid in Noord-
Frankrijk.

Aan de andere kant is Noord-Frank-
rijk niet afwezig in de officiële
Vlaamse Gemeenschap. Ik verwijs in
dit verband opnieuw naar het Inter-
reg-programma met projecten voor
de economische ontwikkeling. Het
gaat hierbij bijvoorbeeld om contact-
dagen voor bedrijven en om een ster-
ke samenwerking tussen de kamers
van koophandel. Andere projecten
situeren zich op het vlak van beroeps-
opleiding, toerisme, leefmilieu en na-
tuurbehoud. Ik denk bij dit laatste
aan het IJzerbekken  en aan het na-
tuurpark  De Westvlaamse bergen.
De initiatieven op het gebied van het
onderwijs vallen onder de bevoegd-
heid van collega Van den Bossche,
die zich daar concreet mee bezig-
houdt.

Collega Van Grembergen, een ander
punt dat u heeft aangehaald, over-
stijgt het louter culturele aspect maar
is er wel mee verbonden. Ik geloof
niet dat het Vlaamse bedrijfsleven
moet worden aangemoedigd om in
Noord-Frankrijk te investeren.
Noord-Frankrijk was van nature  uit
steeds voor vele Vlaamse bedrijven
de toegangspoort tot een grotere af-
zetmarkt. Ook vandaag beschikt de-
ze regio nog over een aantal aantrek-
kelijke troeven zoals de beschikbare
industriegronden, de aanwezigheid
van veel goed gemotiveerde arbeids-
krachten en de fiscale voordelen die
in bepaalde zones worden voorzien.
Deze fiscale voordelen vormen een
van de moeilijkheden. Het gebied ligt
geografisch erg dicht bij ons eigen
Zuidwest-Vlaanderen. Het Retex-
p r o g r a m m a ,  e e n  reconversiepro-
gramma, biedt ook ons enkele moge-
lijkheden, maar die situeren zich eer-
der in de Noorderkempen. Het komt

dus tot een confrontatie tussen de
mogelijkheden die het Europese Re-
tex-programma biedt en wat onze ei-
gen bedrijfsleiders en KMO’s in
Zuidwest-Vlaanderen moeten doen.
Ik heb u ook gewezen op het onbe-
twistbaar ontluiken van Rijsel als me-
tropool. U weet dat ook Vlaamse on-
dernemers werken uitvoeren voor
het TGV-station in Rijsel. Er zijn op
dit ogenblik ongeveer 800 Vlaamse
bedrijven actief in het industriële re-
conversiegebied Noord-Frankrijk dat
nog vele problemen kent. Ook bij
ons neemt de werkloosheid helaas
zeer ernstige afmetingen aan, maar
in Noord-Frankrijk bestaat er nog
een werkloosheidsgraad van 13 per-
cent. Er moet daar dus nog een en
ander gebeuren. Ik vind echter dat
we er fier op mogen zijn dat het
Vlaamse ondernemerschap kan bij-
dragen tot het economisch herstel
van dit gebied. Dit is Europese soli-
dariteit in de echte zin van het
woord. Bovendien vormt dit een goe-
de aanzet om verder te denken aan
een regio met Noord-Frankrijk,
Vlaanderen, Nederland en Duits-
land. Zo kan een sterke as tot stand
komen waarvan Vlaanderen de kern
kan worden.

Een ander belangrijk punt dat u aan-
haalde, had betrekking op de media.
Collega Weckx heeft er verschillende
malen bij de Franse overheden op
aangedrongen om Vlaamse uitzen-
dingen opnieuw toe te laten op de
kabel in Noord-Frankrijk. De beslis-
sing om Vlaamse uitzendingen van de
kabel te halen, werd genomen door
de Franse kabelmaatschappijen die
ter zake autonoom zijn. Zij voeren
aan dat Vlaamse televisie-uitzendin-
gen haast niet worden bekeken. Ik
kan dat niet concreet inschatten,
maar wij dringen er bij de Franse
overheden beleidsmatig sterk op aan
om ter zake het nodige te doen.

In het laatste element van mijn ant-
woord zal ik het over de taal hebben.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
de minister-president, wij hebben
nogal wat problemen met het kabel-
decreet. Bepaalde passages uit het
kabeldecreet moeten worden ge-
schrapt omdat ze niet overeenstem-
men met de Europese richtlijnen. Ik

vraag mij af hoe het komt dat de
Franse kabelmaatschappij er wel in
slaagt bepaalde programma’s op de
kabel te verbieden ?

Is dit in overeenstemming met de Eu-
ropese richtlijnen of niet ? Kan men
er niet voor zorgen dat bijvoorbeeld
de BRTN in Frankrijk wel degelijk
op de kabel komt ? Is Frankrijk niet
in overtreding met die Europese
richtlijn ?

Minister-president L. Van den Bran-
de : Het zou ons in het kader van
deze interpellatie veel te ver leiden,
maar ook hier kan ik stellen dat ik
een overtuigd Europeaan ben en dit
moet in de toekomst ook de identiteit
zijn van Vlaanderen. Wij kunnen
maar geloven in de Europese verdie-
ping in de mate dat er op een aantal
vitale domeinen Europese richtlijnen
zijn die klaarheid scheppen en een
uniforme toepassing opleggen. Het
heeft geen zin om aan de ene kant
sterk te geloven in Europa en aan de
andere kant te botsen op een aantal
tegenstrijdige, vaak nationale of
deelstatelijke regelingen.

De heer S. De Clerck : Op het vlak
van het kabeldecreet moet een on-
derscheid worden gemaakt. Wij kun-
nen worden veroordeeld omdat wij
een zender verbieden, maar Frank-
rijk zou ook kunnen worden veroor-
deeld omdat onze televisiemaat-
schappijen verbod wordt opgelegd op
de Franse kabel te komen. Wij heb-
ben evenwel geen middelen om
Frankrijk te verplichten onze televi-
siemaatschappijen toe te laten op de
Franse kabel. Dit is te wijten aan de
vrije marge van de kabelmaatschap-
pijen in Frankrijk. Er zijn verregaan-
de contacten tussen de televisiemaat-
schappijen u i t  Henegouwen en
Vlaanderen en de regionale televisie
van Noord-Frankrij k om gemeen-
schappelijke programma’s te maken.
Dit is iets anders dan de kabelproble-
matiek waarover u spreekt, mijnheer
Van Hauthem.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Tot slot wil ik even ingaan op
het taalgebruik in het onderwijs.

Mijnheer Dewinter, ik denk dat u de
zaken verkeerd inschat. Ik weiger te
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Van den Brande

aanvaarden dat het Nederlands als
een regionale taal wordt beschouwd.
Ingevolge het decreet van 14 septem-
ber 1970 geldt het Nederlands in
Frankrijk trouwens als langue vivante
de première catégorie, net als het
Engels, het Duits en het Spaans.

Vijftien secundaire scholen, vooral in
Noord-Frankrijk, maken van de er-
kenning gebruik. De lessen worden
gegeven in het Nederlands en boven-
dien is het Nederlands erkend als vak
voor het baccalaureaatsexamen. In-
dien voldoende ouders of leerlingen
het vragen, komen ook andere secun-
daire scholen voor deze status in aan-
merking .

Vlaanderen beschouwt dus het Ne-
derlands niet als een regionale taal.
Ik verwijs hiervoor naar het Euro-
pees handvest voor de regionale of
minderheidstalen dat eind vorig jaar
tot stand kwam in de Raad van Euro-
pa. Hierin is er geen sprake van om
het Nederlands te beschouwen als
een regionale taal, rekening houden-
de met de definitie ervan in het
Handvest. Vlaanderen heeft zijn ak-
koord betuigd met de inhoud van dit
charter. Het zou dus een grote vergis-
sing zijn het Nederlands in Frankrijk
als een regionale taal te laten bestem-
pelen.

Op diverse vlakken zullen de ge-
meentelij ke, provinciale en interre-
gionale contacten en initiatieven met
Frans-Vlaanderen in de toekomst
nog worden versterkt.

De voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De heer F. Dewinter : Mijnheer de
voorzitter, ik heb aandachtig geluis-
terd naar het antwoord van de minis-
ter-president op mijn interpellatie en
naar de uiteenzettingen van de ande-
re sprekers en kan mij daarbij niet
van de indruk ontdoen dat er - ik
spreek de heer De Clerck niet tegen
- heel wat particuliere initiatieven
en misschien ook wel enige projecten
van lokale besturen, provinciebestu-
ren en gemeenteraden zijn, maar dat
de Vlaamse regering geen echt geïn-
tegreerd en permanent beleid ten op-
zichte van Frans-Vlaanderen, Zuid-

Vlaanderen, Zuidelijke Nederlanden
of hoe men die streek ook noemt,
voert. Daaraan mangelt het volgens
mij.

Inderdaad, zo’n beleid behoort niet
tot de prioriteiten van de regering,
zelfs niet in het kader van haar bui-
tenlandse politiek, tenminste dat
moet ik vaststellen wanneer ik uw
boekje, dat ik pas vandaag heb ont-
vangen - ik zal daarover vanmiddag
meer ampele vragen stellen - , door-
blader.

Minister-president L. Van den Bran-
de : U hebt goede bronnen bij de
hand !

De heer F. Dewinter : Ik heb het nog
niet helemaal bestudeerd, maar het
enkel diagonaal gelezen. U weet dat
de Raad het pas na de pers heeft
ontvangen. In ieder geval zal u straks
op mijn vragen ter zake kunnen ant-
woorden.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Dewinter, ik kan u nu
al zeggen dat de Raad het boekje
maandagochtend om 10 uur ter be-
schikking werd gesteld.

De heer F. Dewinter : Ik heb het
nochtans pas vanochtend met de post
ontvangen. Maar wij gaan hierover
nu niet debateren. Dat is voor straks
om 14 uur wanneer wij het democra-
tisch karakter van uw plan Vlaande-
ren-Europa 2002 zullen kunnen be-
spreken.

Ik kom terug tot mijn stelling : bij
mijn diagonale lezing van dit boek-
werkje moest ik constateren dat een
beleid ten opzichte van Frans-Vlaan-
deren inderdaad niet als een priori-
teit wordt beschouwd. Ik heb zelfs
nergens het woord Frans-Vlaanderen
gevonden.

Ik pleit er dan ook voor - sommigen
staan daar ietwat huiverig tegenover,
maar ik zou niet weten waarom -
dat Vlaanderen als toekomstige onaf-
hankelijke staat met de Franse staat
over een minoriteit in Frankrijk die
de Vlamingen daar nu eenmaal vor-
men, zou kunnen praten. Op dit mo-
ment zou het al mogelijk moeten zijn
dat de deelstaat Vlaanderen een per-
manent en structureel overleg organi-

seert met de instantie die de regio
Nord-Pas-de Calais vertegenwoor-
digt, bijvoorbeeld de conseil régio-
nial.

Ik wil zeker de piste niet doorkruisen
van sommigen die de stelling verdedi-
gen dat de Vlaamse minister-presi-
dent enkel en alleen met staatshoof-
den mag onderhandelen. Het zou
evenwel goed zijn dat er op een ander
niveau, bijvoorbeeld uw kabinetsme-
dewerkers of een andere bevoegde
minister, een permanent en structu-
reel overleg wordt georganiseerd
over de vele problemen van de inwo-
ners van Frans-Vlaanderen, zodanig
dat wij het beleid dat Frankrijk in die
regio wil voeren, een steuntje in de
rug kunnen geven.

Het is toch wel kras dat er nog steeds
geen Vlaams cultureel centrum in
Rijsel werd opgericht, hoewel daar al
lang sprake van is. Dat zou toch een
initiatief zijn dat het Vlaams cultureel
leven in die regio - zonder daarom
al te dominerend of imperialistisch te
zijn, wat mij hier werd verweten -
zou bevorderen en een bewijs zijn
van de Vlaamse aanwezigheid in
Frans-Vlaanderen ?

Mijnheer de minister-president, u be-
weert dat wij het Nederlands als een
regionale taal beschouwen. Dat is
geenszins waar. Dat is een discussie
over woorden. U onderstreepte dat
het Nederlands une langue de pre-
mière catégorie is. Welnu, ik repli-
ceer daarop met de uitdrukking dat
u met die uitspraak niet anders doet
dan noyer le poisson. Ik had het niet
over regionale talen. Ik heb gezegd
dat wij geen actief beleid voeren om
het Nederlands in Frans-Vlaanderen
te steunen en uit te dragen. Dat ge-
beurt niet in het onderwijs noch in
de culturele sector. Ik verwijs ter za-
ke nogmaals naar de uitspraak van
de Franse minister van Cultuur Jack
Lang nog niet zo lang geleden dat hij
de regionale talen, dat zijn voor hem
het Baskisch, het Bretoens, het Cor-
sikaans, het Catalaans, het Elzassisch
en het Occitaans, wil bevorderen. U
zal wellicht opwerpen dat het om re-
gionale talen gaat die niet echt meer
levende talen zijn. Dat kan men ech-
ter betwisten, want mijns inziens zijn
vele van die talen wel heel levend.

35 Frans-Vlaanderen
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Het Nederlands kan men daarmee ui-
teraard niet vergelijken.

Ik blijf er echter bij dat er geen actief
beleid ten opzichte van het gebruik
van de Nederlandse taal in Frans-
Vlaanderen wordt gevoerd noch door
de Franse overheid, noch door de
Vlaamse regering. In dat verband
zouden er heel wat meer initiatieven
- ik heb er een paar opgesomd -
kunnen worden genomen om het Ne-
derlands concreet te ondersteunen.

Al deze elementen samen doen mij
besluiten dat voor de Vlaamse rege-
ring Frans-Vlaanderen, Zuid-Vlaan-
deren, de zuidelijke Nederlanden
geen absolute prioriteit zijn. Integen-
deel, het hoort erbij en eventueel wil
men er wel eens over praten. Men
somt dan een lijstje op van wat er de
jongste jaren concreet is gebeurd.

Volgens mij kan er meer gebeuren,
op een meer structurele en georgani-
seerde manier. Ik mis een permanent
structureel overleg. De minister-pre-
sident spreekt over Interreg. Is dat
de Euro-région of is dat nog een an-
der initiatief ? Ik zal u trouwens op
een ander tijdstip over al deze initia-
tieven interpelleren. Spreken wij
over hetzelfde of is het nog iets an-
ders ?

De voorzitter : De
heeft het woord.

minister-president

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Dewinter, het idee van
de Euro-région moet in een breder
concept worden bekeken omdat het
gaat over heel het bovengrensgege-
ven. Interreg is een bepaald specifiek
Europees programma, een onderdeel
van de hele Eur-regio-activiteiten.
Interreg is dus, zoals een aantal re-
convertieprogramma’s als Retex, een
specifiek Europees programma voor
interregionale samenwerking.

Ik kan slechts één zin uit mijn uiteen-
zetting herhalen. Op alle niveaus
worden vele initiatieven genomen.
Waar het nu op aan komt is de be-
staande en nieuwe initiatieven in een
grotere synergie te laten plaatsvin-
den, om alzo te komen tot een duur-
zame bestendige verhouding en sa-
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menwerking. Ik herhaal letterlijk wat
ik op de tribune heb gezegd, maar
misschien is u dit even ontgaan, ik
citeer : Wij hebben een heel klare vi-
sie inzake Frans-Vlaanderen en
Noord-Frankrijk.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer F. Wy-
meersch tot de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister
van Economie, KMO, Wetenschaps-
beleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over recente uitspraken van
nationale ministers aangaande de
rechttrekking van de transferten in
de sociale zekerheid.

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Wymeersch
tot de heer Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over recente uitspraken van nationa-
le ministers aangaande de rechttrek-
king van de transferten in de sociale
zekerheid.

De heer Wymeersch heeft het woord.

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-voorzitter , collega’s,
ik hoop dat ik de minister-voorzitter
op de juiste manier en in de juiste
terminologie aanspreek, want de
laatste weken en maanden is men
daar niet meer zeker van.

Mijnheer de minister-voorzitter,
twee weken geleden heb ik u onder-
vraagd aangaande uw houding inzake
de uitlatingen van de heer Moureaux
aan uw adres. U hebt op uw brief
aan de heer Dehaene, nationaal pre-
mier, waarin u verontschuldigingen
eiste, geen antwoord gekregen. In
Leuven, tijdens een debat, hebt u
zich ook in dezelfde zin uitgespro-
ken. U vond de uitlatingen van de
heer Moureaux beledigend voor u en
voor de hele Vlaamse Gemeenschap.

Frans-Vlaanderen
Transferten in de sociale zekerheid

De Standaard vermeldt, ik citeer :
Als dat niet gebeurt, moet men zich
afvragen of zo iemand nog minister
kan blijven in een federaal land, waar
hij ook aan de Vlamingen verant-
woording verontschuldigd is. Een be-
lediging van de minister-president is
onrechtstreeks ook een belediging
voor de Vlamingen. Einde citaat.

Mijnheer de minister-voorzitter, in
eerste instantie dacht ik dat wij met
onze minister-president van de rege-
ring een echte Mechelse scheper had-
den binnengehaald. In de loop van
de korte geschiedenis die daarop
volgt, blijkt dat dit niet zo is.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Geeft u er de voorkeur aan dat
wij, symbolisch gezien, tot het soort
van de pitbulls zouden behoren ? Ik
denk dat niemand daarvoor pleit.

De heer F. Wymeersch : In sommige
omstandigheden kan dat handig zijn,
mijnheer de minister-voorzitter.

Minister-president L. Van den Bran-
de : In dat verband denk ik aan de
ernst van de gebeurtenissen van de
afgelopen dagen in het andere lands-
gedeelte, met betrekking tot gevaar-
lijke honden.

De heer F. Wymeersch : Een samen-
leving moet nog leefbaar zijn.

Nochtans, mijnheer de minister, ant-
woordde u toen op mijn vraag dat u
tevreden was met het mondeling ant-
woord van de heer Moureaux in de
Senaat, op een vraag van de heer
Verreycken. De heer Moureaux zou
zijn uitspraken hebben betreurd.
Verontschuldigingen waren plots niet
meer nodig en u meende dat indien
u gepaaid werd, de hele Vlaamse Ge-
meenschap moest tevreden zijn met
de uiteindelijke houding van de heer
Moureaux. De heer Moureaux liet
het daarbij echter niet en gaf tijdens
dezelfde periode een interview weg
aan De Morgen waarin hij zei, ik ci-
teer : Ook de verklaringen van Van
den Brande vergemakkelijkten de af-
loop van Sint-Michiels niet. Zelf ben
ik er helemaal niet van overtuigd dat
hij de gevolgen van zijn woorden in-
ziet. Het is erg symptomatisch - en
de Franstaligen mogen dat zeker niet
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uit het oog verliezen - dat niemand
een Vlaamse verantwoordelijke van
dit niveau formeel durft tegenspre-
ken. Er bestaat een zekere gêne om
ten aanzien van Franstaligen dergelij-
ke radicale uitspraken te counteren.
Einde citaat. En hij gaat verder als
volgt, ik citeer : Bij een verbale
agressie komt men snel bij zo’n ver-
gelijkingen terecht. Einde citaat -
en ik refereer hierbij naar de aan-
spreektitel die hij u gaf en die ik hier
nu niet wens te herhalen - ik citeer :
Ik zal daarvoor aan Van den Brande
persoonlijk mijn excuses niet aanbie-
den . . . .Het is een vorm is van agres-
sie van het ene deel van het land dat
zich sterker voelt tegen het andere.
Van den Brande hanteert een quasi
etnisch criterium en zoiets is bepaald
niet aangenaam....Soms heb ik de in-
druk dat in Vlaanderen een vorm van
moreel terrorisme bestaat. Franstali-
gen, vooral als zij belangrijke functies
vervullen - en hij verwijst waar-
schijnlijk naar zichzelf - moeten hun
smoel houden. Einde citaat

Mijnheer de minister, voor u is het
voldoende dat de heer Moureaux zijn
uitspraken betreurt, maar hij laat het
daarbij niet. In de Senaat zei hij dat
wanneer hij iemand zou hebben ge-
kwetst, hij zulks betreurt.

Vlamingen ging u veel te ver.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Wymeersch, bent u er
zeker van de juiste interpellatie te
ontwikkelen ? Mij werd gemeld dat
u zou interpelleren over de rechttrek-
king van de transfers in de sociale
zekerheid. Ik wou er dus zeker van
zijn dat ik thans luister naar de inter-
pellatie die aan de agenda staat.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
minister-voorzitter,
toe, wees gerust.

wij komen daar-

In De Standaard verscheen het vol-
gende, ik citeer : De polemiek bracht
premier Dehaene er eind september
vorig jaar toe, mee onder druk van
de Volksunie en een deel van de
CVP, om aan te kondigen dat er bin-
nen het instituut van de ziekteverze-
kering een werkgroep zou worden
opgericht die de transfers moet be-
studeren. Einde citaat.

Inmiddels zijn er bijna vijf maanden
verstreken en de werkgroep moet
nog steeds worden samengesteld. De
Vlaamse regering geeft de opdracht
aan minister Sauwens om een studie
te laten uitvoeren over het wegwer-
ken van de verschillen in de sociale
zekerheid.

Belgische frank. . . . De interpersone-
le solidariteit blijkt thans evenwel te
overlappen met de intergewestelijke
solidariteit op basis van factoren
als . .., ik citeer minister Sauwens,
..een andere mentaliteit inzake het
verstrekken van gezondheidszorgen,
geografische verschillen in de inter-
pretatie van terugbetalingsmodalitei-
ten, een ander medisch aanbod dat
zich onder meer uit in een geogra-
fisch verschillend voorschrijfgedrag
van de artsen,. . . Vandaar de nood-
zaak van een objectief wetenschappe-
lijk onderzoek terzake, dat bij voor-
keur op federale basis wordt ge-
voerd. Daar dit laatste vooralsnog
niet gebeurt, heeft de Vlaamse rege-
ring op 9 december 1992 besloten tot
het oprichten van de Vlaamse onder-
zoeksgroep sociale zekerheid 2002.
Einde citaat. Voor u, mijnheer de mi-
nister, blijkbaar een magisch cijfer.

Minister Sauwens verklaart boven-
dien, ik citeer : deze onderzoeksop-
dracht werd niet verleend vanuit een
egoïstische reflex, maar vanuit de
zorg voor homogene bevoegdheden
die elke gemeenschap moeten toela-
ten vanuit de eigen beleidsinzichten
de prioriteiten van haar welzijns- en
gezondheidsbeleid efficiënt waar te
maken. Einde citaat.

De heer Moureaux is trouwens niet
aan zijn proefstuk toe inzake beledi-
gingen aan de Vlamingen. Trouwens,
ik citeerde er daarnet nog een paar
uit zijn laatste interview in De Mor-
gen.

Het antwoord van de heer Moureaux
dat hij in de Senaat gaf op een vraag
van de heer Verreycken, bestaat uit
twee elementen. Een eerste element
is dat hij toegaf inderdaad een rauwe
woordkeus te hebben en spijt had ie-
mand te hebben gekwetst. Het twee-
de element is dat hij zei ongevoelig
te zijn voor een polemiek ; dat het
een uiting is van ongerustheid over
bepaalde stellingen die het voortbe-
staan van de Belgische staat op de
helling zetten. Maar welke zijn die
stellingen ? Mijnheer de minister, in
dat verband refereer ik opnieuw naar
uw berucht interview in La Libre Bel-
gique aangaande de splitsing van de

Mijnheer de minister, u wordt als een
kleine stoute jongen op het matje ge-
roepen en met blote billen in het
hoekje gezet door sommige instanties
van dit land, maar minister Sauwens
krijgt van de regering een lolly om
zich anderhalf jaar mee te amuseren.
Minister Sauwens gaat aan de slag en
in een mooie persmap  stelt hij zijn
plan voor als volgt, ik citeer : De op-
richting van deze onderzoeksgroep
vloeit voort uit het Vlaams regeerak-
koord, dat in punt 7 van zijn staats-
hervormingsprogramma de afbouw
voorziet op korte termijn van de fi-
nanciële transfers, in het bijzonder in
de sociale zekerheid. . . , dus niet al-
leen van de transfers in de sociale
zekerheid, ”..die niet op basis van
solidariteit en objectieve factoren
kunnen worden verklaard. Einde ci-
taat. En verder, ik citeer : Een
SERV-onderzoek berekende het

Hoe ziet de samenstelling van die on-
derzoeksgroep eruit ? Professor Pie-
ters neemt samen met de hoogleraren
Van Rompuy, Pacolet, Van Eeck-
houtte en Spinnewyn het weten-
schappelijk beheer van het project
waar. Daarbij komt een onderzoeks-
groep van een tiental gekwalificeerde
onderzoekers en een maatschappelij-
ke begeleiding door een door de
SERV samengestelde stuurgroep.
Tijdens die bewuste persconferentie
werd ook verklaard dat de onder-
zoeksgroep sociale zekerheid alle
geïnteresseerden oproept tot samen-
werking, ik citeer : Om haar op-
dracht optimaal te kunnen vervullen
rekenen de onderzoekers erop ge-
bruik te kunnen maken van feitenma-
teriaal en gezichtspunten uit alle mo-
gelijke wetenschappelijke, politieke
en sociaal-economische milieus. . .
Het onderzoek zal slechts ten volle
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kunnen slagen indien alle betrokken
federale, regionale en gemeenschap-
sorganen meewerken. Einde citaat.
Zo werd verklaard bij de voorstelling
van de werkgroep aan de pers op 22
januari 1993 te Leuven.

Het verhaal is nog niet ten einde.
Aangezien wij allen nog twee petjes
dragen, konden wij in de commissie
voor Sociale Zaken van de Kamer
van Volksvertegenwoordigers getui-
ge zijn van een interpellatie van de
heer Maingain van het FDF en van
de heer Chevalier van de VLD aan-
gaande de transfers in de sociale ze-
kerheid. Zij wilden namelijk weten
hoe ver het stond met de toezeggin-
gen en toegevingen aan de Volksu-
nie.

De heer Dehaene, tot nader order
premier van de nationale regering,
heeft hierop niet meer noch minder
gezegd dan dat de Vlaamse regering
zoveel studies mag laten uitvoeren als
zij wil, maar dat de resultaten ervan
voor haar verantwoordelijkheid blij-
ven en hem absoluut niet tot het ne-
men van maatregelen zullen nopen.

Hij heeft de heer Chevalier zelfs ge-
zegd dat er best interessant materiaal
te voorschijn zou komen als er ook
door de VLD dergelijke opdracht
wordt gegeven, maar dat dat voor
hem evenveel waarde zou hebben als
de studie van de Vlaamse regering.
Het zou met andere woorden hoog-
stens interessant zijn om lezen, maar
er zouden geen gevolgen moeten
worden uit getrokken. (Onderbre-
king door de heer Van Rompuy)

Mijnheer Van Rompuy, we zouden
best zwijgen over de gevolgtrekkin-
gen die uw partij al getrokken heeft.

Mijnheer de minister-president, hier-
uit blijkt dat uw eigen eerste minister
uit de nationale regering u niet volgt.
Hij laat u in feite vallen en beschouwt
uw studie slechts als een fopspeen,
dat maar een zoethoudertje is voor
de Volksunie. Ik heb het zoëven nog
de lolly van minister Sauwens ge-
noemd. Uit de persconferentie die de
heer Dehaene heeft gegeven ten be-
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hoeve van de internationale pers
bleek trouwens duidelijk dat hij abso-
luut niet wakker ligt van de recht-
trekking van de transferstroom.

De heer P. Van Grembergen : Dat
is niet juist !

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Van Grembergen, u moet de actuali-
teit een beetje op de voet volgen. De
eerste minister heeft duidelijk gezegd
dat de staatshervorming waarmee we
nu bezig zijn de laatste zal zijn.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Wymeersch, ik wacht nog altijd op
uw vragen. Als de heer Dehaene één
ding gezegd heeft over deze staats-
hervorming, is het wel dat ze zeker
niet de laatste zal zijn. Hij heeft dat
verschillende keren gezegd. U volgt
de actualiteit niet, u leest de kranten
niet !

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Van Rompuy, doe de moeite die ik
heb gedaan en vraag aan het kabinet
van de eerste minister het verslag op
van de persconferentie die hij heeft
gegeven. U zult daarin duidelijk le-
zen dat de stelling die de heer Dehae-
ne heeft verkondigd ten behoeve van
de internationale pers niet meer of
niet minder is dan wat ik verklaar.

De voorzitter : M i j n h e e r  Wy-
meersch, mag ik u vragen te beslui-
ten ?

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
minister-president, hoever staat het
nu in wezen met het onderzoek dat
u hebt laten uitvoeren in verband met
de transfers. De heer Moureaux is
ook vrij duidelijk in zijn repliek, na-
melijk, ik citeer : Ik zie niet goed in
op welke manier ik aan de heer Sau-
wens gegevens kan doorspelen die
betrekking hebben op de Franstalige
Gemeenschap of het Waalse Gewest.
Ik negeer Sauwens niet, ik weet niet
eens wat hij wil. Hij heeft met mij
nooit contact opgenomen. Hij heeft
mij nooit iets gevraagd, hij heeft mij
nooit geschreven. Ik heb echter de
gewoonte om te respecteren wat is
afgesproken, maar als de werkgroep,
een nationale instelling, beslist om
met de gemeenschappen of de gewes-
ten samen te werken kan dat, maar
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dan samen, niet met de ene en niet
met de andere. Einde citaat. Hij wil
dus zeggen dat in eenzelfde onder-
zoeksgroep ook de Franstalige Ge-
meenschap moet worden betrokken.
Vermits de Franstaligen op het ogen-
blik geen reden hebben om een on-
derzoek te vragen naar de rechttrek-
king van de transfers zal dit onder-
zoek er nooit komen. Het Sint-Mi-
chielsakkoord heeft hen immers ge-
noeg geld gegeven.

Minister Moureaux heeft trouwens
altijd gezegd dat er geen scheeftrek-
kingen  zijn. Hoever staat de studie
nu ?

De voorzitter : M i j n h e e r  Wy-
meersch, u moet nu besluiten. U
heeft de spreektijd al met twee en
een halve minuut overschreden en
vandaag staat er heel wat op de agen-
da. Ik heb wel vragen van uw fractie
aanvaard, en ik vraag u dan ook te
besluiten.

Ik vraag alle sprekers overigens de
timing in acht nemen, anders krijgen
we een nachtzitting, en daar is nie-
mand mee gebaat. Mijnheer Wy-
meersch, u krijgt nog een halve mi-
nuut.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
minister-president, is deze studie ge-
vraagd ? Zo neen, waarom niet ? Zo
ja, wat was het antwoord ?

Hoe staat u tegenover de uitspraken
van de nationale ministers die zich
niet gebonden verklaren door de re-
sultaten van uw onderzoek ? Welk
nut heeft dit onderzoek nog en zou
het niet beter zijn het geld aan andere
dingen te besteden ?

Hoe zult u deze resultaten in maatre-
gelen omzetten, als de nationale re-
gering niet wil meewerken ?

Blijft u bij uw uitlatingen aan het
adres van de nationale minister van
Sociale Zaken, en blijft u erbij dat
deze minister niet langer deel kan uit-
maken van de federale regering ?

Tot slot, bent u van plan te wachten
tot de zomer van 1994 om uw conclu-
sies te trekken, of neemt u nu al
maatregelen ? Zal u zich blijven op-
stellen als een Mechelse scheper, of
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gaat u verworden tot een voetmat ?
Wij kunnen deze laatste mogelijkheid
niet aanvaarden. (Applaus bij het
w
De voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de voorzitter, ik was van plan
tussenbeide te komen, maar na de
uiteenzetting van de heer Wymeersch
zie ik daarvan af.

De voorzitter : De
heeft het woord.

minister-president

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, geachte collega’s, het on-
derwerp van deze interpellatie was de
studie en de beslissingen die wij in de
Vlaamse regering hebben genomen
met betrekking tot het rechttrekken
van niet-objectieve transfers in de so-
ciale zekerheid.

Mijnheer Wymeersch, u bent zeer
uitvoerig op een onderwerp ingegaan
dat niet aan de orde was, maar ik zal
er kort en bevestigend op antwoor-
den. De eerste minister heeft mij per-
soonlijk bevestigd wat de heer Mou-
reaux in de Senaat heeft gezegd. Ik
kan dus herhalen wat ik in de Vlaam-
se Raad heb gezegd namelijk, dat het
incident gesloten is. Mocht de heer
Moureaux deze verklaring niet heb-
ben afgelegd dan zou ik bij mijn
standpunt gebleven zijn dat dergelij-
ke uitspraken van een federaal minis-
ter in het kader van de federale
loyauteit moeilijk te aanvaarden zijn.
Overigens raad ik u aan om de fede-
rale premier te interpelleren, want hij
schrijft de ministeriële deontologie
voor voor zijn ministers, wij doen dat
voor de onze.

Ik kan u geruststellen over de grond
van uw interpellatie, want de onder-
zoeksopdracht  over de doorzichtig-
heid van de financiële transfers in de
sociale zekerheid en hun onderlinge
mechanismen wordt uiteraard voort-
gezet en is toevertrouwd aan de beste
experts in Vlaanderen. Minister Sau-
wens heeft de voorbereidende stap-
pen gedaan na onze bespreking in het
Vlaamse ministeriële comité, en hij
heeft alle schikkingen getroffen en
experts aangesteld.

De federale regering is nog niet om
medewerking  gevraagd, mijnheer
Wymeersch, omdat de Vlaamse on-
derzoeksgroep eerst een inventaris
moet maken van de federale gege-
vens die nodig zijn voor de uitvoering
van de onderzoeksopdracht en van
de instanties die over deze gegevens
beschikken. Dat lijkt mij de juiste
gang van zaken en wij moeten nu
maar eens ophouden met daarover in
slogans te discussieren.

Collega Sauwens en ikzelf volgen de-
ze onderzoeksopdracht van zeer na-
bij. Als de inventaris klaar is - wat
de eerste fase is - en daaruit blijkt
dat er vragen zijn voor de federale
overheid, dan is het elementair voor
de federale loyauteit, zoals ik op 18
februari jongstleden verklaarde, dat
de gegevens ons worden doorge-
speeld. In een dossier als dit mogen
er geen geheimen zijn.

Mijnheer Wymeersch, in een dossier
als dit houdt men zich best aan de
feiten. Ook het federaal regeerak-
koord bepaalt dat het beginsel van
de eenvormige toepassing van de so-
ciale-zekerheidswetgeving in heel het
land moet worden gerespecteerd.
Eventuele ongerechtvaardigde ver-
schillen zullen, aldus het federale re-
geerakkoord, worden weggewerkt.
Zo voorziet de recente wet tot her-
vorming van de ziekte- en invalidi-
teitsverzekering in maatregelen om
klaarheid te scheppen in de verschil-
len tussen Noord en Zuid. Mijnheer
Wymeersch, u weet wellicht dat de
Algemene Raad van de verzekering
voor geneeskundige verzorging de
opdracht heeft gekregen om een om-
standig rapport te maken over deze
eenvormige toepassing. Ook in ande-
re domeinen heeft de federale rege-
ring, aangespoord door de Vlaamse
regering en het Vlaamse parlement,
een aantal maatregelen getroffen om
deze eenvormige toepassing waar te
maken precies om die federale loyau-
teit mogelijk te maken die overigens
niet in een richting moet spelen. Ge-
westen en gemeenschappen moeten
zich loyaal gedragen tegenover de fe-
derale overheid, maar de federale
overheid moet dit evenzeer doen te-
genover de gemeenschappen en ge-
westen.

Ik stel vast dat op verschillende vlak-
ken absoluut klaarheid wordt ge-
wenst. Wij zijn het daarmee eens en
wij wensen dat dit dossier verder
wordt afgehandeld in alle klaarheid
en zonder geheimen. (Applaus bij de
meerderheid)

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
voorzitter, ik mag de minister er toch
op wijzen dat de titel van mijn inter-
pellatie wel duidelijk zegt dat ik wou
interpelleren over recente uitspraken
van nationale ministers aangaande de
rechttrekking van transfers. Ik meen
dus niet mijn boekje te buiten te zijn
gegaan met deze interpellatie.

De minister-president verklaart dat
tot op heden nog geen enkel gegeven
is gevraagd aan de federale regering,
vermits eerst een inventaris moet
worden gemaakt.

Ik ga hiermee akkoord maar ik wijs
erop dat de werkgroep reeds drie
maanden geleden werd opgericht.
Het wordt dus stilaan tijd dat er re-
sultaten worden geboekt.

U geeft toe dat er geen geheimen
mogen zijn. Wij juichen deze verkla-
ring toe en zullen een motie indienen
om ervoor te zorgen dat er in de toe-
komst geen geheimen blijven be-
staan.

Bij uw verwijzing naar het regeerak-
koord met betrekking tot bepaalde
feitelijkheden, kan ik niet nalaten
even meewarig te glimlachen. U weet
immers net zo goed als ik welke holle
frasen er vaak in regeerakkoorden
staan. Zo bevatte het vorig regeerak-
koord van de nationale regering een
klein en vrij onduidelijk zinnetje in
verband met amnestie, en ook op dat
vlak werd niets gerealiseerd.

De voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de voorzitter, mag ik de heer
Wymeersch erop attent maken dat de
ministeriële besluiten tot oprichting
van de Algemene Raad voor de Ziek-
teverzekering en de ministeriële be-
sluiten in verband met de nominatie-
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ve benoeming van de personen die
tot die Algemene Raad voor de Ziek-
teverzekering zullen behoren, op 30
maart 1993 moeten verschijnen. Die
Algemene Raad zal tot opdracht heb-
ben om de cijfers over de transfers
samen te stellen, zodat deze cijfers
op het federale vlak ter beschikking
kunnen worden gesteld en moeten
gesteld. Eerste minister Dehaene
heeft inderdaad verklaard dat deze
cijfers tot de federale loyauteit beho-
ren en dat zij aan de Gemeenschap-
pen moeten worden overhandigd.

Motie van aanbeveling

De voorzitter : Door de heer Wy-
meersch werd tot besluit van deze in-
terpellatie een met redenen omklede
motie van aanbeveling aangekon-
digd. Ze moet uiterlijk 24 uur na de
sluiting van de vergadering zijn inge-
diend.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende openbare vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer E. Van
Vaerenbergh tot de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister
van Economie, KMO, Wetenschaps-
beleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de bevoegdheidsalbake-
ning tussen de Staat en het Vlaamse
Gewest

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Van Vaeren-
bergh tot de heer Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Eco-
nomie , KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de bevoegdheidsafbakening tus-
sen de Staat en het Vlaamse Gewest.

De heer Van Vaerenbergh heeft het
woord.

De heer E. Van Vaerenbergh (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,

mijnheer de minister-president, me-
vrouw de minister, collega’s, deze in-
terpellatie heeft tot doel in te gaan
op de federale recuperatiepolitiek die
zich mogelijk aankondigt. Dit is een
belangrijk gegeven, gezien de op
handen zijnde staatshervorming.

In de nota die ik u vooraf heb over-
handigd, heb ik voorbeelden aange-
haald die ik nog even zal toelichten.

Het eerste voorbeeld behandelt het
probleem van arbeid en tewerkstel-
ling. Federaal minister Smet heeft in
de loop van vorig jaar een begelei-
dingsplan voor langdurig werklozen
opgesteld. Om dit plan concreet te
kunnen uitvoeren, was zij verplicht
akkoorden te sluiten met de gewes-
ten. De personen die negen maanden
werkloos zijn, noemt men de Miet-
Smetters, na twaalf maanden werk-
loosheid worden zij dan werkklanten
in de sector van de tewerkstelling.

De minister heeft onlangs een federa-
le tewerkstellingsconferentie aange-
kondigd, waardoor zij zich begeeft op
bevoegdheidsterreinen die tot de ge-
meenschappen en de gewesten beho-
ren. Zo voorziet zij in tewerkstel-
lingsinitiatieven in de non-profitsec-
tor : KMO’s, minder-validen en
kansarme werknemers.

Minister Detiège verklaarde in de Fi-
nancieel Economische Tijd van 2
maart 1993 dat we erover moeten wa-
ken dat we niet terugkeren naar een
hernationalisering inzake arbeids-
marktbeleid, zoals in het geval van
de uitkering van arbeidskaarten aan
buitenlanders.

In mijn tweede voorbeeld verwijs ik
naar de OCMW-wetgeving. Me-
vrouw Onkelinx, die hiervoor als fe-
deraal minister bevoegd is, heeft een
urgentieprogramma aangekondigd,
dat de wetgeving van de gemeentelij-
ke OCMW’s grondig zal veranderen.
Het Sint-Michielsakkoord vermeldt
echter dat de OCMW-wetgeving ge-
communautariseerd zal worden.

Op dit vlak bestaan dus tegenstrijdig-
heden.

Naar aanleiding van een gelijkaardi-
ge situatie beantwoordde de federale
minister van Binnenlandse Zaken

mijn voorstellen om de werking in de
intercommunales te verbeteren, met
de verklaring dat het geen zin heeft
zich hierover op federaal vlak nog
langer te bekommeren omdat deze
materie over enkele maanden tot de
bevoegdheid van de gewesten be-
hoort en dus beter door de gewesten
kan worden behandeld. 

Minister Onkelinx blijft nochtans een
urgentieprogramma aankondigen dat
de OCMW-wetgeving blijkbaar dras-
tisch zal veranderen.

Het KMO-beleidsplan van de federa-
le minister stelt maatregelen voor die
moeten bijdragen tot een grotere
rechtszekerheid van de zelfstandige
ondernemer. Een aantal bevoegdhe-
den in dit plan zijn federaal. Hierover
is geen betwisting. Andere echter be-
vinden zich in de schemerzone tussen
de federale en de Vlaamse bevoegd-
heid. Ik verwijs in dit verband naar
de KMO-barometer, het tewerkstel-
lingsbeleid met betrekking tot de
KMO en de vorming van werkzoe-
kenden.

De federale ministerraad kondigt aan
dat dit KMO-beleidsplan slechts een
begin is en dat nog meer maatregelen
zullen worden getroffen.

Het landbouwbeleid zal voor een
groot gedeelte worden gecommunau-
tariseerd zodat ook op dat vlak pro-
blemen zullen rijzen. Terzake is er
reeds een teken aan de wand. De
Nationale Dienst voor Afzet van
Land- en Tuinbouwprodukten, die
promotie-initiatieven neemt, zal
eveneens worden gecommunautari-
seerd. De voorzitter van die dienst
verklaart echter dat wat hem betreft
niet zo ver mag gaan. De federale
minister reageert hierop niet !

Ook deze aspecten van het probleem
zouden beter moeten worden georga-
niseerd.

Een ander voorbeeld vormt het wets-
ontwerp op de jeugdbescherming. De
Vlaamse regering heeft de federale
minister van Justitie gevraagd de be-
handeling van dit wetsontwerp stop
te zetten omdat sommige erin behan-
delde aspecten behoren tot de be-
voegdheid van de gemeenschappen.
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Een laatste voorbeeld is dit van de
slachtofferhulp. Ook dit is een pro-
bleem gecreëerd door het departe-
ment van Justitie. Zowel de federale
minister van Justitie, de heer Wathe-
let, als mevrouw Smet zijn van oor-
deel dat meer hulp moet worden ge-
boden aan slachtoffers van misdrij-
ven. Dit behoort in feite tot de be-
voegdheid van de Vlaamse Gemeen-
schap, die trouwens zelf een twintig-
tal centra voor slachtofferhulp heeft
erkend en betoelaagd.

Ook hier is er dus een schemerzone
en zou er duidelijkheid moeten wor-
den geschapen.

Vandaar mijn heel concrete vragen.
Ten eerste, welke houding zal de
Vlaamse regering innemen tegen wat
ik noem een poging tot federale recu-
peratie ? Zelfs de Vlaamse minister
van Arbeid maakte gewag van een
poging tot hernationalisering.

Ten tweede, welke houding zal de
Vlaamse regering innemen indien
zou blijken dat dergelijke poging ook
op andere terreinen wordt onderno-
men ?

Ik trek hieruit het volgende besluit.
Ondanks de moeilijkheden op finan-
cieel vlak van de federale regering
zijn er blijkbaar nog voldoende mid-
delen die worden uitgegeven maar
die beter aan de gemeenschappen
zouden worden besteed. Ik vraag me
ook af of de federalisering en de com-
munautarisering niet moeten worden
voortgezet. (Applaus bij de VU)

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, de interpellatie van de
heer Van Vaerenbergh biedt me de
gelegenheid om onze benadering van
dit probleem toe te lichten.

De heer Van Vaerenbergh heeft een
viertal voorbeelden gegeven en legde
de nadruk op zowel het begeleidings-
plan voor werklozen als het KMO-
beleidsplan.

In elke federale of confederale staat

zijn er bevoegdheden van de verschil-
lende entiteiten. De aflijning van die
bevoegdheden is nooit helemaal slui-
tend en er is dus steeds een schemer-
zone, die men ook de concurrentiële
zone zou kunnen noemen.

Andere bevoegdheidsproblemen
doen zich dan weer voor naar aanlei-
ding van nieuwe beleidsdomeinen,
nieuwe technologieën en toepassin-
gen op allerlei vlakken.

Afgezien van het Belgische gegeven
is het dus goed dit zo duidelijk moge-
lijk uit te werken. Wij gaan er van
uit dat iedereen zijn bevoegdheidsdo-
mein zo volledig mogelijk dient te be-
zetten, maar het niet mag overschrij-
den. De twee voorbeelden die u aan-
haalt, kunnen de indruk wekken dat
men van op federaal niveau pogingen
heeft ondernomen om zich te herpak-
ken. Het gaat erom dat op vrijwillige
basis, in samenspraak met alle enti-
teiten en in onderling akkoord een
begeleidingsplan werd uitgewerkt en
op 22 september jongstleden werd
daarover tussen de staat, de gemeen-
schappen en de gewesten een samen-
werkingsakkoord gesloten. Dit is in
feite een vervolg op wat wij in de
afgelopen periode hebben trachten te
realiseren en wat ik toen het l+ 1=3-
plan heb genoemd. Dit moet evenwel
steunen op vrijwillige samenwerking
en op de wil tot deelnemen.

Het tweede voorbeeld, het KMO-be-
leidsplan, is misschien iets minder
duidelijk. Wij hebben zelf een aantal
bevoegdheden op het gebied van de
economisch-industriële politiek waar-
toe het KMO-beleid behoort, maar
een aantal blijven federale bevoegd-
heden. Nu het Sint-Michielsakkoord
is goedgekeurd, hechten wij, ikzelf
en de hele Vlaamse regering, er groot
belang aan dat er duidelijke afspra-
ken worden gemaakt op de domeinen
die u vermeldt : het werkloosheids-
probleem waar wij te kampen hebben
met de splitsing tussen de uitkeringen
en reglementeringen op federaal ni-
veau en de opleiding en bemiddeling
op het niveau van de gemeenschap-
pen en de gewesten. De mensen zou-
den het niet begrijpen als wij in ver-
band met de werkloosheid niet zou-
den proberen een samenwerking tot

stand te brengen. Dit heeft dan voor
één keer niets te maken met transfers
en wat daarmee gepaard gaat, maar
wel met de kwaliteit en de homogeni-
teit van het beleid. Toch deel ik uw
bezorgdheid, want dit mag niet stoe-
melings gebeuren, het moet in alle
duidelijkheid verlopen en als er over-
lappingen zijn, dan kan dat alleen op
vrijwillige basis. Waar deze regel niet
wordt gerespecteerd, is het vanzelf-
sprekend dat in het Overlegcomité
bevoegdheidsoverschrijdingen aan
bod moeten komen. Bovendien kan
ik u verzekeren, mijnheer Van Vae-
renbergh, dat wij als Vlaamse rege-
ring geen gelegenheid onbenut laten
om de eventuele bevoegdheidsover-
schrijdingen op de agenda van het
Overlegcomité te plaatsen.  Wij
beoordelen elke zaak apart en in een
aantal gevallen besloten wij dat de
feiten buiten de federale bevoegd-
heid lagen. Om tot een goede uitvoe-
ring van het Sint-Michielsakkoord te
komen, is het gunstig dat iedereen
zich aan deze code en dus aan zijn
eigen bevoegdheid houdt. Het Over-
legcomité speelt daarbij een belang-
rijke rol. Zo ook eventueel het Arbi-
tragehof, waaraan wij de bevoegd-
heidsoverschrijdingen moeten voor-
leggen.

Wij moeten preventief onze bevoegd-
heden maximaal invullen, elk op ons
eigen terrein. Dit is de dynamiek die
wij er zelf aan geven. Wij staan er
dan ook op dat iedereen de regels
respecteert. Als er onaanvaardbare
overschrijdingen  zijn die niet steunen
op vrijwillige samenwerking binnen
het kader van artikel 92bis dat het
ontstaan van samenwerkingsakkoor-
den toelaat op bepaalde vlakken, zul-
len wij de nodige stappen onderne-
men via het Overlegcomité of via het
Arbitragehof.

De voorzitter : De heer Van Vaeren-
bergh heeft het woord.

De heer E. Van Vaerenbergh : Mijn-
heer de voorzitter, ik dank de minis-
ter-president voor zijn antwoord en
voor het feit dat hij de Vlaamse rege-
ring garant stelt voor iedere poging
van stoemelingse recuperatie door
het federale niveau.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Interpellatie van de heer L. Van
Nieuwenhuysen tot de heer L. Van
den Brande, minister-president van
de Vlaamse regering, Vlaamse minis-
ter van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de aan het Natio-
naal Fonds voor het Wetenschappe-
lijk Onderzoek toegewezen midde-
len.

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Van Nieuwen-
huysen tot de heer Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de aan het Nationaal Fonds voor
het Wetenschappelijk Onderzoek
toegewezen middelen.

De heer L. . Van Nieuwenhuysen
heeft het woord.

De heer L. Van Nieuwenhuysen (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
ik stel geregeld schriftelijke vragen
waarop ik soms weinigzeggende ant-
woorden of antwoorden naast de
kwestie krijg. Soms geven ze zowaar
voldoening of geven zij correcte ge-
gevens weer. Het gebeurt me echter
niet zo dikwijls dat ze me tot een
interpellatie nopen. Dat is me nu
toch overkomen. En wel, toen ik het
antwoord van de minister-president
las op mijn vraag die ik in januari heb
gesteld. Waar gaat het om ?

Op de Belgische ministerraad van 4
december 1992 werd beslist om aan
het Nationaal Fonds voor het Weten-
schappelijk Onderzoek en aan zijn
Franstalige tegenhanger middelen ter
beschikking te stellen voor nieuwe
initiatieven inzake fundamenteel on-
derzoek tijdens de periode 1992-
1995.

Een bedrag van 560 miljoen frank
werd toen uitgetrokken waarvan 55
percent naar de Vlaamse Gemeen-
schap ging. Het blijkt dat deze ver-
houding werd afgesproken op de in-
terministeriële conferentie voor We-
tenschapsbeleid van 19 november
1992.

Deze verhouding heeft mij gefrap-
peerd en mijn schriftelijke vraag luid-

de dan ook waarom de bevolkingscij-
fers of de verhoudingen inzake her-
komst van de staatsinkomsten niet
werden gehanteerd als verdeelsleu-
tel. Uit uw antwoord kon ik verne-
men dat de Vlaamse Gemeenschap
op de interministeriële conferentie
voor Wetenschapsbeleid aanvanke-
lijk een 6ON/4OF-verhouding  heeft
voorgesteld omdat dit de verhouding
weergeeft van het bevolkingsaantal
tussen de gemeenschappen. Tot
zover was dus alles in orde, maar an-
derzijds kent de verdeling van de
middelen in de rijksbegroting van
1993 56,96  percent toe aan de Vlaam-
se Gemeenschap. Dit is al een stukje
minder dan de bevolkingsverhouding
en u laat in het midden of dit ge-
rechtvaardigd is.

Blijkbaar begon het toen toch al fout
te lopen want de interministeriële
conferentie heeft daarop besloten om
de discussie over de verdeelsleutel uit
te stellen tot de vergadering van no-
vember 1992. Er moest nog worden
gewacht op een initiatief van de
Duitstalige Gemeenschap en aan el-
ke gemeenschap werd gevraagd een
document op te stellen met hun
standpunt inzake de aard van actie
en de verdeelsleutel van de midde-
len. U stelt daarin opnieuw heel te-
recht aan minister Dehousse voor om
het bevolkingscijfer als objectieve pa-
rameter te gebruiken voor de bepa-
ling van de grootte en de capaciteit
van elke gemeenschap. Van minister
Dehousse kon natuurlijk worden ver-
wacht dat hij dit voorstel niet gene-
gen zou zijn en hij verwerpt het dan
ook. Hij formuleert zelf een voorstel
aan de interministeriële conferentie :
hij  wil  een 55N/45F-verdeelsleutel
hanteren.

U heeft daarop uw standpunt inzake
het bevolkingsaantal herhaald, maar
tegelijkertijd de deur toch al op een
kier gezet door de verdeelsleutel van
de financiering van de gemeenschap-
pen via de financieringswet ook aan-
vaardbaar te noemen. De Franse Ge-
meenschap, de Belgische minister en
de Duitstalige Gemeenschap zijn
evenwel blijven wijzen op de prece-
denten, namelijk vroegere dossiers in
verband met wetenschapsbeleid waar
ook  a l  een  45F/55N-verdeelsleutel

werd gehanteerd. U ziet dus hoe ge-
vaarlijk het is om precedenten te
scheppen.

Mijnheer de minister-president, me-
vrouw de minister, collega’s, ik
knoop hier twee bedenkingen aan
vast.

Ten eerste, als dit de afspiegeling is
van een federale manier van werken
waarbij wij steeds zullen worden ge-
plaatst tegenover ofwel twee ge-
meenschappen en een nationale
overheid ofwel twee gewesten en een
nationale overheid, dan zullen we in
de toekomst nog dikwijls lik op stuk
krijgen.

Ten tweede, als vroegere dossiers als
maatstaf worden aanvaard, dan vraag
ik mij af hoever de Franstaligen in de
tijd zullen terug gaan op zoek naar
lichtende voorbeelden om hun gelijk
aan te tonen en te verkrijgen.

Hoe u het ook draait of keert, ze
hebben hun gelijk verkregen. Mijn-
heer de minister-president, u heeft
zich uiteindelijk laten afdreigen. Sta
mij toe te citeren uit het antwoord
dat u mij heeft gegeven, ik citeer :
Aangezien de Vlaamse Gemeen-
schap deze actie, die nieuwe moge-
lijkheden creëert voor wetenschappe-
lijk onderzoek op post-doctoraal ni-
veau door een versterking van het
onderzoekspotentieel via tijdelijke
post-doctorale mandaten, heel be-
langrijk vindt en aangezien het
Vlaamse standpunt over de verdeel-
sleutel van de middelen deze actie
dreigde te blokkeren, heeft de
Vlaamse Gemeenschap ingestemd
met de verdeelsleutel 55N/45F  ; op
voorwaarde dat het project van de
Duitstalige Gemeenschap op het deel
van de Franstalige Gemeenschap
wordt aangerekend. Einde citaat.

Ik stel het belang van de beoogde
actie inzake wetenschappelijk onder-
zoek niet in vraag. Ik kan er trou-
wens niet over oordelen. Ik weet dat
het wetenschappelijk onderzoek, ze-
ker het fundamenteel onderzoek, in
Vlaanderen elke frank kan gebrui-
ken.

Ik stel vooral belang in het feit dat
we hier andermaal met de typische
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Van Nieuwenbuysen
ingesteldheid van de meerderheid
worden geconfronteerd. Deze inge-
steldheid bestaat er vooral in om de
meubelen te redden. Het komt erop
aan binnen te halen wat we zonder
veel moeilijkheden toegeworpen krij-
gen.

Wat ik niet begrijp, en nooit heb be-
grepen - ik spreek hier niet alleen
over de 28 miljoen frank die de
Vlaamse vorsers aan hun neus zien
voorbijgaan - is waarom aan Vlaam-
se kant de onderhandelaars er blijk-
baar nooit in slagen om zelf ook eens
het been stijf te houden. Het is blijk-
baar zo ingebakken dat de Franstali-
gen erop rekenen.

Die nieuwe mogelijkheden voor we-
tenschappelijk onderzoek zijn voor
de Franse Gemeenschap toch ook be-
langrijk. Een versterking van het on-
derzoekspotentieel is voor de Frans-
taligen toch ook belangrijk en de
Waalse vorsers zijn evenmin gediend
met een blokkering van dit dossier.
Waarom hebt u het dan tenminste
niet geprobeerd ? Zult u zich in de
toekomst nog laten afschepen, want
dat is voor de toekomst ook niet on-
belangrijk ? Of gaat u ervan uit dat
als de Waalse minister Dehousse een
verdeling 45F-55N  wilt, het 45F-55N
zal zijn ? Ce que Jean-Marie veut,
Dieu le veut ! Niet de bevolkingsver-
houding of de verhouding van de
middelen van de gemeenschappen in
de rijksbegroting tellen, maar alleen
de wil van de heer Dehousse. Daar-
van kan niet worden afgedongen, dus
slikken we de bittere pil alweer door.
De heer Van den Brande moet braaf
zijn, hij moet tevreden zijn met wat
hij krijgt. Als hij stout is, krijgt hij
niets.

Mijnheer de minister, ik voel met u
mee. Na dergelijke ervaringen be-
grijp ik zeer goed waarom u zich al
eens tot confederale uitspraken laat
verleiden. Ik meen zelfs dat een stap
verder u niet bepaald verdriet zou
doen, al zult u dat hier wellicht niet
willen toegeven.

Vandaag, en wellicht ook morgen,
zitten we dus nog met die Belgische
werkelijkheid. De manier waarop wij
keer voor keer, ook hier, worden ge-
rold, doet mij mijn hart vasthouden
voor de toekomst.
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Ik vraag u dus waarom u in dit dos-
sier geen voet bij stuk hebt gehou-
den ? Zult u zich in de toekomst ook
nog neerleggen bij de thans gehan-
teerde verdeelsleutel.

Ik had graag dat u mij ter zake enigs-
zins zou kunnen geruststellen.

De voorzitter : De heer Van Vaeren-
bergh heeft het woord.

De heer E. Van Vaerenbergh (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister-president, me-
vrouw de minister, collega’s, deze in-
terpellatie geeft mij de gelegenheid
om even het woord te voeren ten ein-
de het debat te verruimen en een
aantal vaststellingen te doen.

Een eerste vaststelling is dat we met
het Nationaal Fonds voor Weten-
schappelijk Onderzoek van zeer ver
komen. Enerzijds is er de nota van
1991 van secretaris-generaal Monard
die vrij scherp was voor het Nationaal
Fonds voor Wetenschappelijk On-
derzoek. Dat heeft in 1991 echter
aanleiding gegeven tot een structuur
voor het Nationaal Fonds voor We-
tenschappelijk Onderzoek die in een
volledige autonomie voor de Vlaam-
se sector voorziet en die de facto op-
treedt als een afzonderlijke instelling
met een eigen administratie en een
raad van bestuur. Wij zijn gelukkig
dat het op die wijze is geëvolueerd.

Het Vlaams Nationaal Fonds voor
Wetenschappelijk Onderzoek heeft
ook in verband met de jonge onder-
zoekers een aantal maatregelen ge-
nomen die ons zeer tevreden stem-
men. In de eerste plaats was er de
omvorming van het mandaat van as-
pirant tot beurs-onderzoeker waar-
door zij werden vrijgesteld van perso-
nenbelasting maar wel onderworpen
waren aan de sociale zekerheid.
Daardoor werden de vergoedingen
van streng geselecteerde jonge we-
tenschappers opgetrokken en kon het
aantal in belangrijke mate worden
verhoogd.

Een tweede maatregel die ons zeer
gelukkig stemt, is de verlenging van
het post-doctoraal mandaat van twee
tot zes jaar. Dit heeft geleid tot een
verdubbeling van het aantal.

NFWO

Buiten deze evolutie die ons gelukkig
stemt, wens ik de minister echter ook
nog twee vragen te stellen.

Ten eerste, een van de vele kritieken
in het verleden ten opzichte van het
Nationaal Fonds voor Wetenschap-
pelijk Onderzoek was de ondoorzich-
tigheid door het feit dat er onvol-
doende inlichtingen werden ver-
strekt, onder meer met betrekking
tot afgekeurde projecten. De onder-
zoeker die bijvoorbeeld een project
indiende waarvan de aanvraag werd
afgewezen, ontving hieromtrent
nooit een bericht of enige motive-
ring. Graag vernam ik of het NFWO
of de minister aan dit probleem reeds
een oplossing heeft gegeven.

Ten tweede, door het Vlaams Natio-
naal Fonds voor Wetenschappelijk
Onderzoek werd aangekondigd dat
een discussie zou worden gehouden
tussen de verantwoordelijken van het
fonds enerzijds, de kabinetten van de
verschillende voogdijministers en de
bevoegde besturen van de Vlaamse
Gemeenschap anderzijds, om te on-
derzoeken op welke punten de struc-
tuur en de werkingsmiddelen van dit
fonds kunnen worden verbeterd, ten-
einde een zo goed mogelijk apparaat
te vormen voor de verdeling van mid-
delen - ongeacht hun herkomst -
ten bate van het wetenschappelijk
onderzoek in Vlaanderen.

Indien de minister deze vragen niet
onmiddellijk kan beantwoorden,
hoop ik dat hij dit later zal doen,
aangezien dit voor de onderzoekers
en de onderzoeksprojecten in Vlaan-
deren zeer belangrijk is.

De voorzitter : Minister-president
Van Den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van Den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, de interpellatie
van de heer Van Nieuwenhuysen is
gesteund op een uitvoerig antwoord
op een vraag waarin ik hem geen ge-
gevens heb onthouden. Misschien
kon het wat prozaïscher zijn, maar
een parlementaire vraag moet naar
mijn mening volledig worden beant-
woord.

Het doet mij genoegen dat de heer
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Van den Brande

Van Nieuwenhuysen onze bekom-
mernis aangaande het wetenschaps-
beleid deelt. Voor het eerst heb ik in
de Vlaamse regering, in samenwer-
king met verschillende collega’s, be-
slist het wetenschapsbeleid te coördi-
neren.

Mijnheer de voorzitter, met grote
overtuiging hebben wij de begroting
voor Wetenschapsbeleid opgetrok-
ken. Inderdaad, bij de begrotings-
controle heb ik de middelen onmid-
dellijk met 4,5  percent verhoogd. In-
dien wij de begroting voor 1992 en
1993 vergelijken, is er een stijging
vast te stellen van 12,5 percent. Dit
gebeurde niet zo maar. Deze midde-
len werden op andere begrotingspos-
ten bespaard.

Ik verwijs ter zake ook naar het pro-
ject Vlaanderen-Europa 2002, waarin
ik uitdrukkelijk stel dat wij de ambi-
tie moeten hebben om de middelen
voor wetenschapsbeleid de komende
tien jaar op te trekken tot 2 percent
van het brutonationaal produkt. Op
die manier staan wij sterk voor de
toekomst. Het is trouwens de meest
democratische hefboom om vooruit-
gang te verwezenlijken via opleiding,
vorming en kennisontwikkeling, niet
alleen ten dienste van onze gemeen-
schap maar ook als solidariteitsbij-
drage  aan de wereld.

In de huidige context hadden de 560
miljoen frank betrekking op nieuwe
initiatieven. Het moet worden toege-
juicht dat de federale overheid, on-
danks haar zeer grote budgettaire
problemen, nieuwe kredieten heeft
verstrekt.

Er werd een langdurige discussie ge-
voerd over de mogelijke verdeelsleu-
tels.

Zij kunnen gesteund zijn op het be-
volkingsaantal 59,6N/40,3F  ; het kan
de verdeelsleutel zijn gehanteerd in
de financieringswet, zijnde het aantal
leerlingen/studenten,  57,5N/42,5F  ;
het kan een mechanisme zijn dat die
twee parameters samenbrengt. Zoals
u weet, werd tot op heden, ook in de
vorige federale regering, telkens de
verdeelsleutel 55N/45F  gehanteerd.
Dat bracht wel een hele discussie met
zich, want het is inderdaad ooit an-

ders geweest. Wij maken dus vorde-
ringen.

In de interministeriële conferentie
hebben wij aan onze federale collega
gezegd de verdeelsleutel 55N/45F
principieel niet te aanvaarden. Daar-
omtrent werd ook de nodige briefwis-
seling gevoerd en ik heb dit stand-
punt zelf toegelicht op bovenge-
noemde interministeriële conferen-
tie. De beslissing die dus ter zake
werd genomen is, wat ons betreft, de
afwijzing van de verdeelsleutel 55Nl
45F.

Onder meer ook uit contacten met
de Vlaamse wetenschappelijke we-
reld weet ik dat wanneer er een blok-
kering zou zijn ontstaan in de inter-
ministeriële conferentie waardoor
bijkomende middelen niet ter be-
schikking zouden worden gesteld aan
de vele Vlaamse vorsers die het geld
hard nodig hebben, de enige mogelij-
ke oplossing erin bestond het percen-
tage van de Duitstaligen in het Frans-
talige percentage in te calculeren. Dit
wil zeggen - en dat is een belangrij-
ke stap voorwaarts in de discussie in-
zake de verdeelsleutels - dat in de
55N/45F-verhouding  voor het eerst 2
percent in de 45 percent is vervat is
voor Duitstalige initiatieven. Wij wil-
len hier nogmaals duidelijk zeggen
dat wij ook de Duitstalige Gemeen-
schap een aantal rechten en mogelijk-
heden willen geven ten voordele van
hun jongeren. Over alle Vlaamse
fracties heen bestaat hierover wel-
licht geen discussie. Wij moeten dan
ook consequent zijn wanneer dit
principe in concrete middelen wordt
vertaald.

Mijnheer Van Nieuwenhuysen, de
genomen beslissing had vooral tot
doel de kredieten niet verloren te la-
ten gaan. U zegt dat dit eveneens
geldt voor de Franstalige Gemeen-
schap, wat correct is. Indien er in de
interministeriële conferentie echter
geen consensus tot stand was geko-
men, dan had de federale minister
een eigen sleutel kunnen voorleggen
aan de federale ministerraad. In dit
geval zou de voorgestelde verdeel-
sleutel er anders hebben uitgezien en
geen illustratie zijn van de verbeterde
verhouding. In de 45 percent is 2 per-
cent bestemd voor de Duitstalige Ge-
meenschap.

De verdeling van de middelen voor
nieuwe projecten en voor een aantal
andere mechanismen zal in het licht
van het Sint-Michielsakkoord wor-
den besproken tijdens de interminis-
teriële conferentie. Deze 55N/45F-
sleutel werd tijdens de laatste jaren
steeds gehanteerd. De heer Schiltz
heeft in zijn hoedanigheid van fede-
raal minister van Wetenschapsbeleid
een aantal correcties gedaan die wij
echter niet aanvaarden als wettelijke
basis. De discussie moet dus worden
voortgezet zodat een juiste verdeling
wordt bekomen.

Mijnheer Van Vaerenbergh, op uw
tweede vraag kan ik antwoorden dat
er intensief wordt overlegd tussen de
betrokken kabinetten, bijvoorbeeld
tussen minister Van den Bossche, mi-
nister Demeester en mezelf. Op deze
manier proberen wij een grotere sa-
menhang te bereiken. Over uw vraag
in verband met de niet-motivering zal
ik mij nader informeren en u hierop
zo snel mogelijk antwoorden. Ik ap-
precieer ten zeerste dat men kritiek
geeft. Het is positief dat men vanuit
het beleid wordt geconfronteerd met
parlementaire kritiek. Ik apprecieer
evenwel ook positieve evoluties : ik
verwijs hierbij naar een aantal reac-
ties van onze beste krachten. Gelei-
delijk aan worden niet alleen een
aantal zaken rechtgezet, maar ook
verstevigd, niet alleen met woorden
maar ook op budgettair vlak. Dit is
een kwestie van prioriteiten. Weten-
schapsbeleid vormt een topprioriteit
voor mezelf en de Vlaamse regering.

De voorzitter : De heer Van Nieu-
wenhuysen heeft het woord.

De heer L. Van Nieuwenhuysen :
Mijnheer de voorzitter, geachte col-
lega’s, mijnheer de minister-presi-
dent, u heeft zeer terecht het belang
onderstreept van het wetenschappe-
lijk onderzoek. Ik neem aan dat alle
fracties in de Vlaamse Raad het daar-
over eens zijn. U heeft ook beklem-
toond dat nieuwe initiatieven in deze
sector zeer belangrijk zijn.

U zegt dat u de verdeelsleutel die
thans wordt gehanteerd niet princi-
pieel aanvaardt. Ik had liever ge-
hoord dat u die principieel niet aan-
vaardt. De blokkering had immers
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ook voor de Franstalige Gemeen-
schap gegolden. Ik twijfel er nog
steeds aan of, indien u het been had
stijf gehouden, dit uiteindelijk niet
had geleid tot een betere verdeelsleu-
tel voor Vlaanderen.

De Franstalige Gemeenschap staat
nu inderdaad 2 percent af voor de
Duitstalige Gemeenschap. Ik ben
echter vooral geïnteresseerd in het
aandeel voor Vlaanderen. Dit aan-
deel blijft 55 percent. Ik wil er uw
aandacht op vestigen dat 55 percent
de verdeelsleutel is die werd gehan-
teerd door de federale minister van
Wetenschappelijk Onderzoek, de
heer Dehousse. Men heeft wel dege-
lijk zijn verdeelsleutel aanvaard.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ik wil het
debat helemaal niet rekken, maar ik
denk dat de heer Van Nieuwenhuy-
sen toch zeer goed inziet  dat we door
het aandeel van de derde gemeen-
schap te verrekenen op de Franse
Gemeenschap de berekening op-
nieuw moeten maken. De verhou-
ding tussen de drie gemeenschappen
wordt dan 55N-43F-42D.  Naar mijn
mening is dit een zeer belangrijke
aanzet om tot een betere sleutel te
komen. Als ik dat niet had gedaan,
had men de verhouding gewoon gela-
ten zoals ze oorspronkelijk werd
voorgesteld door collega Dehousse.
Ik denk dat wij op dit vlak al het
mogelijke hebben gedaan. Wat ons
betreft wordt de verhouding 55N-45F
wettelijk niet aanvaard. Bij het be-
slissen over volgende dossiers zal er
dus verder overleg moeten plaatsvin-
den.

De voorzitter
ten.

: Het incident is geslo-

Interpellatie van mevrouw T.
Merckx-Van Goey tot de heer L.
Van den Brande, minister-president
van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, We-
tenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de AIDS-preven-
tie

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van mevrouw Merckx-Van
Goey tot de heer Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de AIDS-preventie.

Mevrouw Merckx-Van Goey heeft
het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister-president, me-
vrouw de minister, collega’s, half fe-
bruari startte de informatiecampagne
rond AIDS. Concreet wordt er op
radio en televisie een spot uitgezon-
den en werden er advertenties in ma-
gazines ingelast. Men zegt wel dat het
hier om de eerste grote condoom-
campagne van Vlaanderen gaat,
maar eigenlijk is het al de derde. Er
waren vroeger al een reeks televisie-
spotjes en nog niet zo lang geleden
werd er massaal een folder verspreid.
Telkens wordt er bijna uitsluitend op
het condoomgebruik gewezen.

Het mediagebeuren beperkt zich
hoofdzakelijk tot het promoten van
het gebruik van condomen. Dit is te-
recht een pragmatische keuze die bo-
vendien conform is aan de goedge-
keurde begroting en de goedgekeur-
de motie van aanbeveling van 19 no-
vember 1992, ingediend door de heer
De Groot en mevrouw Maximus.
Hiermee koos de Vlaamse Raad voor
continuïteit in het beleid. Op 9 janua-
ri 1991 werd de Gemeenschapsminis-
ter van Onderwijs immers in een mo-
tie van aanbeveling die de besprekin-
gen rond de beleidsbrief opvoeding
tot relatiebekwaamheid afrondde,
gevraagd om de nodige leermiddelen
te laten ontwikkelen. De aanzet
daartoe gebeurde ook. Het project
later begint nu kreeg vorm en inhoud
en sinds maart 1992 werd de video
en het educatief materiaal aan 710
secundaire scholen in Vlaanderen
verstrekt. Het gaat hier om een pro-
ject waarin zowel het onderzoek, de
methodiek als het aangepaste leer-
materiaal aan bod komen. Wat de
vorming van leerkrachten betreft
faalt het project voorlopig nog. Hier-
voor is omzeggens niets gepland en
er is nog weinig of niets van uitge-

voerd. Deze vorming staat nog in een
beginfase en er moet nog heel wat
worden gestructureerd. Men heeft
zich trouwens nog niet eens de vraag
gesteld wat er bij de vorming van
nieuwe leerkrachten moet gebeuren.
Dit zeer waardevolle project is dus
zeker nog niet afgerond. Op basis
van aanvragen wordt geschat dat
ruim 150.000 leerlingen in Vlaande-
ren dit schooljaar met deze vorming
zullen worden geconfronteerd.

Gezien dit succes werd in een tweede
luik van de motie van aanbeveling
van november 1992 gevraagd om de
AIDS-preventie een permanent ka-
rakter te geven. Het was de overtui-
ging van deze Raad dat jaarlijks nieu-
we groepen jongeren met het project
opvoeding tot relatiebekwaamheid
moeten worden geconfronteerd. In
de toelichting bij de begroting voor
1993 lezen wij echter dat dit project
in september 1993 zal worden stopge-
zet. De expliciete navorming van
leerkrachten voor het schooljaar
1993-  1994 zal worden ingeschreven
binnen de navormingsprioriteiten
rond de gezonde school.

Mevrouw de minister, opvoeding tot
relatiebekwaamheid vormt slechts
een klein deeltje van de vele punten
die in de navorming van leerkrachten
aan bod moeten komen. Als dit de
wijze is  waarop een - door de
Vlaamse Raad gevraagd - perma-
nent karakter wordt gegeven aan de-
ze vorm van opleiding, dan is dit een
eerste klas begrafenis waarmee wij
het niet eens kunnen zijn.

Maar is hiermee het permanent ka-
rakter verzekerd ?

De realiteit van het sexuele gedrag
van jongeren en wat hun door de me-
dia wordt voorgespiegeld, verplicht
ons over een aantal zaken na te den-
ken. De dreiging van AIDS en de
legalisering van abortus dwingen ons
de noodzaak van preventieve maatre-
gelen in te zien. We worden voor fei-
ten geplaatst en we kunnen niet doen
alsof ze niet bestaan.

De feitelijke situatie waar men niet
buiten kan, is dat sexualiteit niet
meer wordt beperkt tot het huwelijk
of tot de periode ervoor. De jeugd
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beleeft dit anders dan hun ouders en
hun leerkrachten. Er is hier duidelijk
sprake van een ware betekenisver-
schuiving  die maakt dat preventie
een plicht moet genoemd worden.
Het kan niet dat door het zwijgen van
volwassen jongeren ziek worden of
ongewenst zwanger worden. Daarom
is het onze overtuiging dat preventie-
acties zonder zingeving niet beklij-
ven.

Mevrouw de minister, ik ben be-
nieuwd te horen wat de zingeving is
van deze reclamespotjes op radio en
televisie. Prestatiegerichte sexualiteit
leidt tot risicogedrag en relationele
verschraling.

Wij zijn ervan overtuigd - en de
praktijk wijst in die richting - dat
jongeren nood hebben aan relatiege-
richte sexualiteit.

Ter motivatie verwijzen wij naar en-
kele reacties na de grootschalige
AIDS-preventie-actie. Wij vonden
toen een aantal duidelijke signalen in
de kranten van maart 1992, ik citeer :
door een gebrek aan juiste kennis
vermoeden de jongeren dat het alle-
maal zo erg niet is. Hoeveel jongeren
denken nog dat wanneer zij elkaar
drie weken kennen alle gevaar op
AIDS geweken is ? Einde citaat. In-
formatie over en kennis op zichzelf
zijn onvoldoende om het risicogedrag
zelf te veranderen.

Enkele dagen later signaleerde de
AIDS-telefoon dat bij de groep jonge
opbellers vooral algemene vragen
rond sexualiteit worden gesteld. In
hetzelfde artikel stelden de verant-
woordelijken van de AIDS-telefoon
de vraag of er thuis en op school wel
voldoende toegankelijke sexuele en
relationele voorlichting wordt gege-
ven. De telefoons gaan over gevoe-
lens en emoties.

Wij praten hier over sexualiteit en
niet uitsluitend over sex. Jongeren
hebben nood aan goede relaties en
het is onze overtuiging dat deze aan-
pak  n ie t  a l l een  p reven t ie f  kan
werken op het vlak van AIDS, ook
ander maatschappelijke problemen
waarmee wij nu worden geconfron-
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teerd, vinden wellicht hun oorzaak in
een gebrek aan relatie : denken wij
hierbij aan het druggebruk, onge-
wenste zwangerschappen en jeugdcri-
minaliteit .

Maatschappelijk gezien evolueert de
mens naar een vervroegde en toene-
mende zelfstandigheid inzake relatie-
vorming en -beleving. Een recente
enquête van professor Geeraert bij
Belgische jongeren toonde aan dat 23
percent van de 16-jarigen en reeds 58
percent van de 18-jarigen ervaring
hebben met geslachtsgemeenschap.
Hoe gaan wij met dit gegeven om ?
Immers, dit plaatst een groot aantal
jongeren voor concrete problemen
als gevolg van risicogedrag. Dat risi-
cogedrag wordt nog verhoogd door
een gebrekkige seksuele opvoeding
en voorlichting en doet de onzeker-
heid inzake waarden, normen en per-
soonlijke weerbaarheid van de jonge-
ren toenemen. Vele ouders en leer-
krachten zijn blijkbaar niet ver-
trouwd met de manier om dit onder-
werp aan te brengen en vinden het
vaak te delicaat.

Dat betekent dat de campagne van

de beleidsmensen eerst en vooral-
moet werken rond verantwoordelijk
gedrag. Wij moeten de jongeren in
hun relaties met anderen opvoeden
tot mensen die zich goed voelen en
bekwaam zijn verantwoorde keuzes
te maken met respect voor de eigen-
heid van de ander.

Mevrouw de minister, in de thans ge-
voerde campagne vind ik niets terug
dat de jongeren ertoe zou aanzetten
zich verantwoordelijk te gedragen.
Het is nochtans mijn overtuiging dat,
zonder de dialoog over relatievor-
ming, de mogelijkheid dat jongeren
- dat werd ook wetenschappelijk be-
wezen - hun risicogedrag wijzigen
in een verantwoordelijke houding,
enorm verkleint. Meer nog, ook de
interesse voor informatie ter zake
daalt spectaculair. Zulke grote cam-
pagnes brengen geen aarde aan de
dijk omdat op een essentieel ele-
ment, waarover de Raad het noch-
tans eens was, geen vooruitgang
wordt geboekt.

De heer W. Seeuws : Mevrouw
Merckx, ik heb aandachtig naar u ge-
luisterd, zoals altijd trouwens, maar

Minister L. Detiège (SP) werd naar aanleiding van de TV-spot over AIDS-preventie
geïnterpelleerd
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wel met stijgende verwondering. U
gaat er blijkbaar van uit dat er ter
zake in de scholen niets wordt onder-
nomen. De campagne is slechts een
bij komend hulpmiddel. Voorlichting
is een taak voor het gezin - ik weet
uiteraard dat daar problemen kunnen
rijzen -, maar vooral ook voor de
scholen. De tijd is toch al lang voorbij
dat het in sommige scholen verboden
was daarover te praten. Ik neem aan
dat de belangrijkste netten, die
meestal de meeste leerlingen aan-
trekken, ook voldoende voorlichting
geven en inspelen op de campagne
en de AIDS-problematiek. Ik zou dat
als leerkracht toch doen ! Ik zie trou-
wens niet goed hoe het anders kan.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Seeuws, wanneer  he t  AIDS-pro-
bleem in de audio-visuele media her-
leid wordt tot zijn louter mechanisch
aspect.. .

De heer W. Seeuws : Dat is geen on-
belangrijk aspect.

De heer E. Van Rompuy :
daan van zijn ethisch aspect.

en ont-

De heer W. Seeuws : Daarop te wij-
zen, is toch de taak van de school ?

De heer E. Van Rompuy : Dan heb-
ben wij daarmee moeite, precies om-
dat de overheid zich dan via de tele-
visie op een eenzijdige manier tot het
publiek richt. Vandaar dat de motie
van aanbeveling meer dan alleen het
condoomprobleem betreft. Hier ver-
schillen wij meer en meer van mening
met u. Het probleem van de drugs
kan niet worden herleid tot dat van
methadon, net zoals het AIDS-pro-
bleem niet enkel te maken heeft met
het al dan niet gebruiken van con-
dooms. Ik denk dat mevrouw Merckx
dat tracht te verduidelijken.

De heer W. Seeuws : Men kan toch
het probleem via de televisie niet
aanbrengen zoals men dat kan in het
dagelijkse contact met de leerlingen ?

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : Wij
verwachten van de overheid dat zij,
wanneer zij een campagne voert, zich
verantwoordelijk opstelt. Dat was
ook de reden van mijn interpellatie.

Ik hoop ook te vernemen dat de cam-
pagne inderdaad past in een geïnte-
greerd beleid.

Het is onze overtuiging dat de actuele
actie met betrekking tot de AIDS-
preventie en het condoomgebruik
een logisch gevolg moet krijgen, zo-
als dit eerder in de motie van aanbe-
veling was bepaald. Vraag is hoe de
Vlaamse regering gevolg zal geven
aan de uitvoering van dit tweede luik
van de motie van aanbeveling. Wer-
den de mogelijkheden reeds onder-
zocht om projecten zoals opvoeding
tot relatiebekwaamheid structureel
en op een wetenschappelijke manier
verder op te volgen ? Mijnheer
Seeuws, dit project liep binnen de
drie onderwijsnetten. Het is een
prachtig programma, maar ik stel
vast dat het in september 1993 bud-
gettair afloopt. Het luik inzake oplei-
ding en nascholing van de leerkrach-
ten werd helemaal nog niet aangevat.
De detacheringen die hiervoor wer-
den gedaan, werden onlangs gehal-
veerd. Waarom worden zij gehal-
veerd op een ogenblik dat ook met
de AIDS- en condoomcampagne tal
van vragen worden losgewerkt ? In
plaats van de detacheringen te halve-
ren, zouden zij moeten worden ver-
dubbeld. Alles lijkt erop dat het be-
leid deze projecten rond opvoeding
tot relatiebekwaamheid afschrijft.
Hoe wil men dan dat de scholen deze
projecten niet maken. Waar blijven
de middelen om substantieel, maar
ook definitief en niet louter op jaar-
basis deze mogelijkheden te kunnen
verderzetten ? Het mandaat van de
betrokken persoon die zich achter dit
initiatief had gezet, wordt niet ver-
lengd. Het loopt af in september
1993. Wat baat het dan dingen los te
werken als er geen opvang gepland
is ?

Inderdaad, een mediacampagne is
niet vol te houden, een project dat
enkel rond naambekendheid werkt,
volstaat niet. Een campagne rond
een project relatie-vorming, dat
structureel verankerd wordt, kan wel
worden volgehouden. Zet ‘m op
moet schroom overwinnen, ook de
schroom in de relatie, maar dat is een
werk van lange adem.

Het hoofdobjectief van deze interpel-

latie is het verkrijgen van een ant-
woord op de structurele verankering
die AIDS-campagnes in ons Vlaams
beleid kunnen hebben. Wij voeren
niet alleen reclamecampagnes, wij
werken ook inhoudelijk en vertrek-
kend vanuit de beleving van de jon-
geren kan aan relatiebekwaamheid
worden gewerkt.

Inzake de gevoerde campagne wens
ik ook enkele vragen te stellen. Op
welke wijze werd deze mediacampag-
ne voorbereid ? Waarin bestond de
wetenschappelijke ondersteuning van
deze campagne ? Hoe werd dit voor-
gelegd aan wetenschappelijke instel-
lingen ? Welke doelgroepen werden
met deze campagne geviseerd ? Hoe
werd de diversificatie van de verschil-
lende doelgroepen in de campagne
ingebouwd ? Werd met de scholen
contact gelegd om eventueel de na-
volging te doen ? Hoe zullen de scho-
len en de ouders de vragen opvangen
rond informatie en documentatie ?

Is er een vangnet ? Als de overheid
een verantwoordelijkheidsgevoel wil
oproepen bij de jonge burgers van dit
land, dient zij zelf verantwoordelijk
te zijn en dient zij, zeker voor de
vragen die door de jongeren zullen
worden opgeroepen, in een vangnet
te voorzien.

Op welke wijze zal het effect van de-
ze campagne worden gemeten ? Hoe
zal de kennisoverdracht en de ge-
dragsverandering worden getoetst ?
Het is immers belangrijk lessen te
trekken uit deze ervaring, teneinde
in de toekomst nieuwe successvolle
campagnes te kunnen voeren.

De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Candron

De heer J. Caudron (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mevrouw de
minister, waarde collega’, in zijn opi-
nie-artikel van 3 maart in De Nieuwe
Gids, uitte Luc Delaforterie zware
kritiek op het AIDS-beleid van mi-
nister Leona Detiège die - en ik ci-
teer : Op een plompe manier propa-
ganda voert voor het gebruik van
condooms. Geen enkel ogenblik
komt bij haar op dat in deze zaak het
morele besef en de zelfbeheersing
noodzakelijk zijn, neen, er wordt en-
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kel gewezen op het veelvuldig ge-
bruik van condooms. Einde citaat.

Met alle eerbied voor de ethisch
hoogstaande opinie van deze kranige
tachtiger en Daensist, ben ik toch van
oordeel dat dergelijke houding alleen
niet zal volstaan om het HIV-virus te
verbannen. De tijden zijn immers
veranderd !

De opvoeding van mijn generatie, die
voor de oorlog werd geboren, was
zowel op school, in het gezin als in
de jeugdbeweging gebaseerd op zelf-
beheersing, versterving en karakter-
vorming. Uit recente statistieken
blijkt echter dat onze kinderen heel
wat losser met deze mooie principes
omspringen. Een Frans spreekwoord
zegt : Bien que la terre  soit ronde,
on baise dans tous les coins.

De Volksunie steunt de stelling van
mevrouw Merckx dat de opvoeding
tot relatiebekwaamheid en de AIDS-
preventie in het onderwijs en daar-
buiten een permanent karakter moet
krijgen. De gevaren van een losban-
dig leven op sexueel gebied, met mo-
gelijke AIDS-dreiging als gevolg,
kunnen niet nadrukkelijk genoeg
worden  onders t reep t .  He t  carpe
diem van de klassieke oudheid heeft
in zijn overdrijvingen geleid tot de
ondergang van het eens zo machtige
Romeinse rijk. Bovendien mag het
romantische en studentikoze Wein,
Weib und Gesang van weleer niet
ontaarden in tomeloze en levensge-
vaarlijke uitspattingen.

Als verantwoordelijke beleidsmen-
sen is het onze verdomde plicht onze
kinderen op een liefdevolle en realis-
tische manier te waarschuwen voor
de nieuwe gevaren van onze moderne
tijd.

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, collega’s, ik
deel de bekommernis van mevrouw
Merckx in verband met de relatiebe-
kwaamheid. Dat is trouwens één van
de redenen waarom de motie aan-
gaande de AIDS-preventie werd
goedgekeurd door de verschillende
fracties.

In mijn antwoord aan de heer De
Groot op 19 november wees ik er
reeds op voorstander te zijn van het
project opvoeding tot relatiebe-
kwaamheid, in de hoop dat het een
blijvend karakter zou krijgen.

De minister van Onderwijs heeft in-
middels de nodige leermiddelen laten
ontwikkelen. In dat verband denk ik
aan de videofilm. Verder werkt men
momenteel aan een reeks mappen
voor de verschillende onderwijsnet-
ten. De leerkrachten werden opge-
leid om het materieel te kunnen ge-
bruiken.

Ter zake werd een positieve evaluatie
gemaakt. Ondertussen heeft men,
zoals steeds trouwens, het project
kunnen beoordelen.

Op de basisallocatie nr. 000235 van
de onderwijsbegroting 1993 zal 3 mil-
joen frank worden uitgetrokken voor
het project Relatiebekwaamheid, dat
nog minstens drie jaar zal worden
voortgezet. Hiermee zullen de wer-
kingskosten van de coördinator, klei-
nere acties in de scholen en de weten-
schappelijke opvolging van het pro-
ject worden gefinancierd.

Aan de VLOR wordt een advies ge-
vraagd om de netoverschrijdende de-
tachering van de heer Geeraerts,
coördinator, trainer en wetenschap-
pelijk onderzoeker, nog drie jaar te
verlengen. Het zou immers zonde
zijn dat al de energie die deze man
in het project heeft gestoken, verlo-
ren zou gaan.

Het beleid heeft ook prioriteiten op
het vlak van de nascholing. De ge-
zonde school, in de ruimste betekenis
van het woord, heeft initiatieven ge-
nomen om de vorming tot relatiebe-
kwaamheid en sexualiteit nog drie
jaar te verder te zetten.

Op dit ogenblik ontwikkelt de Dienst
voor Onderwijsontwikkeling een
aantal eindtermen ; zij zullen door de
Vlaamse regering aan de Vlaamse
Raad ter goedkeuring worden voor-
gelegd, zodat het werk kan worden
verdergezet.

Naast de initiatieven in de onderwijs-
sector, zijn een aantal projecten over
de departementen heen in de gewone
begroting opgenomen.

Mevrouw Merckx, er werd bijvoor-
beeld geld uitgetrokken voor de vor-
ming van de medewerkers van MST-
en PMS-centra. De MST-equipes van
het gesubsidieerd onderwijs hebben
de opdracht gekregen om 5 percent
van hun tijd te spenderen aan vor-
mingsprogramma’s inzake relaties en
sexualiteit voor ouders, leerlingen en
leerkrachten. Vrouwenorganisaties,
erkend bij toepassing van het cultuur-
decreet, ontvangen extra-subsidies
voor gezinsopvoedende activiteiten
rond sexuele en relationele opvoe-
ding.

De Centra voor Levens-en Gezins-
vragen kregen vormingsmedewerkers
ter beschikking gesteld. Het Vlaams
Huisartseninstituut organiseert bij-
zondere vormingen inzake relatiebe-
kwaamheid en sexualiteitsbeleving
voor huisartsen. De diensten voor
Geestelijke Gezondheidszorg en de
centra voor Antropogenetica worden
ingeschakeld in de programma’s van
de Vlaamse regering inzake relatie-
bekwaamheid en sexuele vorming.
De opvangtehuizen voor minderjari-
ge moeders werden ook extra onder-
steund.

In het kader van het meer specifieke
AIDS-preventieprogramma worden
nieuwe vormingsinitiatieven inzake
relatiebekwaamheid en sexualiteit
betoelaagd. Ik denk hierbij aan de
AIDS-brochure en aan de condoom-
campagne, waartoe besloten werd
omdat meer dan 50 percent van de
vragen aan de AIDS-telefoon het
condoomgebruik betreffen.

Een deel van deze initiatieven wor-
den teruggevonden op de begroting
preventie en een ander deel op ande-
re begrotingen. Initiatieven in het on-
derwijs worden net als deze in de zie-
kenhuizen op verschillende begrotin-
gen teruggevonden.

Er werd 3 miljoen frank toegekend
aan de CGSO-vormingscentra voor
de opleiding van intermediaire mede-
werkers in programma’s ter preventie
van sexueel overdraagbare aandoe-
ningen en AIDS opgenomen in vor-
mingsprojecten inzake relatiebe-
kwaamheid en sexualiteit bij jonge-
ren. Ook Jeugd en Sexualiteit werd
betoelaagd voor de relationele en

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 35
4 maart 1993 AIDS-preventie 1382



AIDS-
condoom- 

u, 

dere. 

Detiège

sexuele opvoeding op school. Strikt
genomen horen deze initiatieven niet
thuis bij de AIDS-preventie en zou
dit bedrag dus eigenlijk in een andere
begroting moeten worden ingeschre-
ven.

In opvolging van deze campagne ko-
men deze twee zaken reeds aan bod.
Deze initiatieven komen bovenop de
bestaande maatregelen. De AIDS-
preventieprojecten en de condoom-
campagne zijn initiatieven ter aanvul-
ling van bestaande projecten en zij
staan niet los van die projecten. Het
is ook mijn overtuiging dat sexuele
en relationele vorming een perma-
nent karakter moeten hebben. Het is
echter niet altijd eenvoudig om in alle
onderwijsnetten duidelijk te maken
dat dit nodig is. Voor sommige pro-
jecten die wij steunen, is het niet al-
tijd duidelijk dat ze zich mogen rich-
ten naar scholen. Er blijven daar pro-
blemen en het zal nodig zijn op dat
vlak overleg te plegen.

U heeft gevraagd naar andere activi-
teiten met betrekking tot de strijd te-
gen AIDS. Op dit ogenblik maakt
het interprovinciaal AIDS-coordi-
naat een inventaris op van alle be-
staande initiatieven, want heel het
preventie- en onderzoekswerk was in
ons land zeer verspreid. Daarom is
het VIG opgericht. In dat kader heb-
ben een aantal organisaties initiatie-
ven genomen.

Ik kan ook verwijzen naar de beleids-
nota die wij hebben ingediend in ver-
band met AIDS, die alle organisaties
vermeldt en die de nodige informatie
bevat.

Daarnaast is er het wetenschappelijk
onderzoek. In het samenwerkingsak-
koord tussen de gemeenschappen en
de federale overheid zijn verschillen-
de wetenschappelijke onderzoeken
vooropgesteld. De studies gaan on-
der meer over de effecten van AIDS-
preventie bij adolescenten en bij vol-
wassenen en over de huidige pro-
gramma’s. Ook stelt de Federatie van
Centra voor Geboorteregeling nog
dit jaar een map samen waarin al het
materiaal met betrekking tot AIDS-
preventie bij jongeren wordt samen-

gebracht. In het VIG bestaat een we-
tenschappelijke raad, speciaal be-
voegd voor deze aangelegenheden.

Uit de samenwerking met de organi-
saties op het veld bleek dat het ver-
strekken van informatie een nood-
zaak is. Wij werken steeds samen met
die organisaties, wat zeer positief is
omdat zij concrete ervaring opdoen.
Het tweede deel van de motie, die
goedgekeurd is, en die handelt over
de relatiebekwaamheid, zullen wij, in
samenwerking met het onderwijs en
met andere departementen - er is
ook een deel welzijn en gezin mee
gemoeid - voortzetten.

De voorzitter : Mevrouw Merckx
heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Mijnheer de voorzitter, ik dank de
minister voor haar uitgebreid ant-
woord. Het verheugt mij dat haar
campagne in deze Raad beter wordt
gesitueerd, vermits zij zegt dat de
campagne er is gekomen op vraag
van een van de structureel betrokke-
nen in de AIDS-preventie. Het is be-
langrijk dat opvolging wordt gegeven
aan de ervaringen in de praktijk. An-
derzijds meen ik dat de situering een
beetje laat komt. De campagne in de
media loopt verder. De situering en
de onderstreping dat het gaat om een
geïntegreerd beleid had beter moeten
uitkomen uit de campagne. Wij heb-
ben daar een kans laten liggen. Ik
hoop dat daarmee in de toekomst
meer rekening zal worden gehouden.

De heer E. Van Rompuy : Ik sluit
mij aan bij wat mevrouw Merckx
heeft gezegd en voor de heer Cau-
dron, die Luc Delafortrie citeert, zou
ik Mark Vandevoorde van Kerk en
Leven willen citeren, die zeker nog
geen tachtig is.

Die nieuwe condoomcampagne wekt
in haar aanpak bij de bevolking en
bij jongeren de indruk dat los sexueel
gedrag het normale gedrag is. Wie
promiscuïteit bevordert, verhoogt
echter het AIDS-risico dat nooit door
een condoomcampagne kan worden
opgelost. Mark Vandevoorde, die
zich enorm ergert aan de TV-spot
van de Vlaamse regering, trekt de
vergelijking tussen verschillende pro-

blemen. Hij zegt dat we naar de wor-
tel moeten grijpen om problemen aan
te pakken. Om het milieuvraagstuk
op te lossen, moet men de oorzaak
aanpakken, de overconsumptie. Hier
is de oplossing soberder gaan leven.
Om het AIDS-vraagstuk op te los-
sen, moeten we de oorzaak, de pro-
miscuïteit, bestrijden en trouw gaan
leven. Ik vind geen enkel waardege-
bonden boodschap terug in de AIDS-
spots. De campagne is erg eenzijdig
opgevat. Deze problematiek verdient
volgens ons een veel ruimere aanpak.
Elke dag kijken twee miljoen mensen
naar de televisie. De TV-spots van
de Vlaamse regering reduceren het
probleem tot een louter mechanisch
iets. Wij zijn het helemaal niet eens
met deze aanpak die getuigt van een
verkeerde communicatie met de be-
volking.

De voorzitter :
heeft het woord.

Minister Detiège

Minister L. Detiège : Ik heb kennis
van de informatie die in de pers ver-
schijnt, ook die van Kerk en Leven.
ik zal u ook eens Malteser toesturen,
waarin onder meer de voorzitter van
de CVP wordt aangevallen voor een
aantal houdingen in verband met re-
latiebekwaamheid, maar laten we dit
alles toch relativeren.

Wij krijgen ook zeer veel positieve
reacties, en vragen om inlichtingen.
Wij zien het ene niet los van het an-
dere.

Onze brochure in verband met AIDS
is ter sprake gekomen bij de bespre-
king van de begroting 1993. Ze is ter
beschikking gesteld en indien nodig
kunt u, mijnheer Van Rompuy, ze in
verschillende exemplaren krijgen en
zoals ik al vaker heb gezegd vervult
ze een belangrijke rol in de AIDS-
campagne.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Interpellatie van de heer A. Denys
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de verstaatsing van het Vlaamse
bedrijfsleven

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Denys tot de
heer Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
verstaatsing van het Vlaamse be-
drijfsleven.

De heer Denys heeft het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, geachte collega’s,
deze interpellatie bevat twee onder-
delen. Aan de ene kant wil ik de be-
slissing rond de subsidiëring van
DAF behandelen en aan de andere
kant het voorstel tot oprichting van
een ankerholding. Deze twee dos-
siers hebben een gemeenschappelijke
band : het zijn twee typische dossiers
die het toenemend overheidsoptre-
den in de Vlaamse economie illustre-
ren. Dat gebeurt soms op een slui-
pende wijze, het gebeurt soms open-
lijk, maar we stellen vast dat de rol
van de Vlaamse overheid in de eco-
nomie steeds maar groter wordt.

Mijnheer de minister-president, u
vindt telkens argumenten om dat
kunstmatig overheidsoptreden te ver-
antwoorden. Bij Boel ging het om
zogenaamde strategische redenen, bij
DAF gaat het om tewerkstellingsre-
denen,  en bij de Vlaamse veranke-
ring gaat het om zogenaamde geopo-
litieke redenen. Ik stel vast dat, wel-
ke de argumenten ook zijn, de grens
telkens een beetje wordt verlegd. Bij
Boel wordt de 50/50 regel van privé-
en overheidsinbreng in de praktijk
totaal verkeerd geïnterpreteerd. Bij
DAF wordt het eerste oorspronkelijk
beangstigende advies van de GIMV
zomaar naast zich gelegd, en met de
ankerholding wordt de rode loper
uitgerold voor massale overheidspar-
ticipaties in het bedrijfsleven.

Nu begrijpen we waarom de Vlaamse

regering in haar document voor het
jaar 2002 niet durft spreken van het
economische vrije marktdenken,
maar spreekt van een marktecono-
mie die sociaal, ecologisch en cultu-
reel wordt gecorrigeerd en planmatig
wordt voorbereid. Mijns inziens
wordt die uitdrukking gebruikt om bij
iedere kunstmatige overheidstussen-
komst uit te kunnen leggen waarom
van de vrije marktprincipes wordt af-
geweken.

Maar laat ik het eerst hebben over
het DAF-dossier. Mijnheer de minis-
ter-president, u hebt voor uw tussen-
komst van de Nederlandse minister-
president, Ruud Lubbers, een open-
doekje gekregen. Hij heeft u een
groot staatsman genoemd. Ruud
Lubbers is niet alleen een handig po-
liticus. Hij is ook een handig zaken-
man geweest. Niet dat ik zoiets im-
moreel vind. Integendeel, ik waar-
deer sommige van zijn capaciteiten.
Door zaken te doen met Nederlan-
ders heb ik wel geleerd dat men op
zijn hoede moet zijn als Nederanders
je beginnen te loven. Mijn vader die
veel zaken gedaan heeft met Neder-
landers en ook graag rijmde, zei al-
tijd, ik citeer : Als de Nederlander
uw kopje aait, weet dan dat hij in je
beursje graait.

Wel in het DAF-dossier lijkt het dat
de Vlaamse regering veel heeft gege-
ven voor het redden van het Neder-
lands bedrijf, maar weinig garanties
in de plaats heeft gekregen. De
Vlaamse DAF-holding zal voor 75
percent participeren in Nederland en
slechts voor 25 percent in Vlaande-
ren. 75 Percent van onze Vlaamse
inbreng gaat dus naar Nederland.
Ook na de uitleg van de curatoren
die ik gisteren op radio en televisie
heb gehoord, blijven er nog vraagte-
kens over de tewerkstelling van Vla-
mingen in Nederland.

Maar dat is maar een aspect van de
zaak. De discussie rond het bedrijfs-
risico lijkt mij veel belangrijker en
dat bedrijfsrisico is zeer groot. Alle
bussinessplannen zijn gebaseerd op
een bestendiging van de omzet, ter-
wijl de achteruitgang van de vracht-
wagens in Europa zo te voorspellen
is. Bovendien wordt het dealersnet
verstoord omdat de lichte vrachtwa-

gens uit de produktie worden geno-
men en deze een belangrijke basis
vormden van de verkooppunten in
Engeland en Duitsland.

Naast die bedrijfsonzekere elemen-
ten is er het grote vraagteken rond
de juridische basis waarop de Vlaam-
se regering zich beroept om de zoge-
naamde FIV-aandelen aan te wenden
voor de financiering van het bedrag
van 1,6  miljard frank. Na de lectuur
van de financieringswet en de com-
mentaren van de bespreking van die
wet eind 1988, krijg ik de indruk -
en dit bestond toen ook al - dat de
voorschotten voor reconversie die de
nationale regering vóór de staatsher-
vorming gegeven had, nadien zouden
moeten worden terugbetaald aan de
nationale regering. Welke waarbor-
gen heeft de Vlaamse regering dat de
nationale regering dit geld niet zal
terugeisen ? (Minister-president Van
den Brande in gesprek met de heer
Candries)

Ik herhaal nogmaals dat de financie-
ringswet, zoals zij door ons werd
geïnterpreteerd, bepaalde dat  de
voorschotten die werden gegeven
vóór de staatshervorming zouden
moeten worden terugbetaald. Ik heb
het over de voorschotten die werden
gegeven vóór de staatshervorming
van 1989.

In ieder geval bestaat er hierover dis-
cussie. Ik zou willen weten welke
garanties de nationale regering biedt
om ons ervan te overtuigen dat zij
die middelen nooit zal terugvragen.

Mijnheer de minister-president, de
DAF-tussenkomst is een operatie die
vele vragen oproept en vele risico’s
inhoudt en waarin opnieuw zeer veel
overheidsgelden worden geïnves-
teerd.

Ik heb de indruk dat u zich na Boel
en DAF bezig is zich vast te rijden
met precedenten.

Het gaat niet alleen slecht bij DAF
maar in de hele automobielsector en
in vele andere sectoren. U wekt de
indruk dat de Vlaamse regering de
pompier wordt van de failliete bedrij-
ven. Onder Gaston Geens waren wij
het anders gewoon. Hij lanceerde de
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Denys volg is. Denk maar aan wat er nu met
KS gebeurt.

slogan : Wat we zelf doen, doen we
beter. Met betrekking tot de econo-
mische sector verklaarde hij dat in de
jaren zestig te veel geld werd gegeven
aan verlieslatende bedrijven en dat
hij een politiek wou voeren waarbij
het principe werd toegepast van back
to the winner.

De heer E. Van Rompuy : U vergeet
blijkbaar dat u minister Geens voor
de verkiezingen de laatste Oostduitse
communist heeft genoemd. Ik stel
vast dat u nu postuum hulde brengt
aan de liberale opvattingen van mi-
nister Geens.

De heer A. Denys : Er zijn twee pe-
riodes Geens. De eerste was de pe-
riode tot 1987, toen hij samen met
ons regeerde. In de tweede periode
leidde hij de regering niet meer, hij
leed eerder onder de regering.

Ik heb het over zijn eerste periode,
waarin hij het principe back to the
winner heeft ingevoerd.

Thans wordt de klok teruggedraaid.
Het bedrijfsleven voelt een dergelijke
verandering goed aan. Ik voorspel u
dat uw deur binnenkort zal worden
platgelopen om tussen te komen bij
bedrijven in moeilijkheden.

Minister-president L. Van den Bran-
de : De deur kan moeilijk worden
platgelopen, ik zet ze gewoon open
omdat er al sedert maanden aanvra-
gen om tussenkomsten binnenstro-
men. Het zou ons te ver leiden om u
de lijst te citeren van de tientallen
bedrijven die niet beantwoorden aan
de criteria die ik duidelijk heb om-
schreven.

De heer A. Denys : Mijnheer de mi-
nister-president, indien u van plan is
om sommige bedrijven te helpen en
andere niet, zal u de frustratie in het
bedrijfsleven verhogen. De prece-
denten die thans door u worden ge-
schapen, zullen leiden tot meer aan-
vragen. De patroons en vakbondsor-
ganisaties zullen dan samen, hand in
hand komen aankloppen.

De wijze waarop u deze dossiers be-
handelt, doen u hoe langer hoe meer

morele argumenten verliezen om de
andere, steeds toenemende aanvra-
gen af te wijzen.

Mijnheer de voorzitter, naast de
pompiersfunctie bijt de minister-pre-
sident zich vast in een tweede econo-
misch dossier : de Vlaamse veranke-
ring.

Maandenlang heeft hij hierover
warm en koud geblazen. Aan de ene
kant verklaart hij dat de overheid
hierin een rol moet spelen maar an-
derzijds zou het geen echt overheids-
optreden worden.

Wij weten niet wat hij hiermee pre-
cies bedoelde maar waarschijnlijk
was deze vaagheid een manier om de
tegenstellingen binnen de CVP-frac-
tie te verdoezelen.

Nu hebt u kleur bekend : er moet
een Vlaamse overheidsholding wor-
den gecreëerd die als anker moet die-
nen om bepaalde strategische bedrij-
ven in handen van Vlaamse finan-
ciers en Vlaamse aandeelhouders te
houden..

U spreekt over een holding met een
beginportefeuille van 16 tot 18 mil-
jard frank. De eerste vraag is waar
dat geld vandaan moet komen.

Volgens onze inlichtingen zijn de
fondsen van GIMV en Gimvindus
volkomen geëngageerd door nu reeds
vastgelegde projecten.

Het beste bewijs hiervan is trouwens
geleverd door de 1.6 miljard frank
DAF-middelen. U hebt ze op een
wettelijk betwistbare wijze gehaald
uit FIV-fondsen, en niet bij GIMV
of Gimvindus omdat hun middelen
uitgeput zijn.

De tweede vraag is wat u wil berei-
ken. U wil een overheidsholding op-
richten die als kapstok moet dienen
om het aandeelhoudersschap van
strategische sectoren in Vlaamse han-
den te houden. Dit is de officiële uit-
leg, en ik veronderstel dat dit ook
werkelijk uw bedoeling is.

Ik meen zelfs dat het niet uw bedoe-
ling is om de politisering en de over-
heidsbeïnvloeding in het bedrijfsle-
ven te vergroten, wat bij een derge-
lijk optreden het onvermijdelijke ge-

Ik heb echter een positieve ingesteld-
heid en ga er dan ook van uit dat u
alleen maar positieve bedoelingen
hebt.

Wat wil u precies verankeren ? Uit
de Top 30.000 van Trends leren we
dat reeds 30 percent van de Belgische
bedrijven vreemde aandeelhouders
hebben.

Moet dit ons verontrusten ? Is dit de
oorzaak van onze moeilijke, econo-
mische situatie ?

Niemand zal beweren dat dit de echte
reden is van het feit dat het op econo-
misch vlak minder goed gaat in Bel-
gië. Wij mogen ons gelukkig prijzen
dat het buitenlands kapitaal in het
verleden interesse heeft getoond
voor Vlaamse bedrijven. Anders zou
Vlaanderen inzake tewerkstelling en
welvaart niet staan waar het nu staat.

Mijnheer de minister-president, ik
ben van oordeel dat uw aanpak inza-
ke de Vlaamse verankering nauw
aansluit bij een soort Vlaams Blok-
mentaliteit, waarbij afkeer wordt ge-
creëerd tegenover buitenlandse aan-
deelhouders.

Vlaamsvoelend zijn, moet op een po-
sitieve wijze gebeuren, en mag niet
gebaseerd zijn op een gevoelen van
afkeer of wantrouwen tegenover alles
wat niet Vlaams is.

Hoe kunnen we op een positieve ma-
nier aan Vlaamse beïnvloeding
doen ? Dit kan niet via een over-
heidsholding in strategische sectoren,
niet via monopolievorming of niet
door de poort te sluiten voor buiten-
landse geïnteresseerden.

Dit is een nieuwe vorm van verstaat-
sing om Vlaams nationalistische re-
denen die volkomen haaks staan op
wat wij noemen een offensief Vlaan-
deren in een vrij Europa.

Wij kunnen wel aan positieve beïn-
vloeding doen door een kader te
creëren waarin de huidige zwakke
Vlaamse punten worden weggeno-
men.
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Welke zijn die zwakke punten ? Een
eerste is het feit dat kapitaalkrachtig
Vlaanderen teveel spaart en te weinig
kapitalen draineert naar toekomst-
volle maar risicodragende projecten,
In Vlaanderen is er wel een cultuur
van familiale KMO-leiders die een ri-
sico nemen voor de eigen zaak, maar
meer ook niet. Het echte venture-  of
risicokapitaal vinden wij bij ons bijna
niet terug.

Ten tweede, 60 percent van het rici-
sokapitaal komt van de overheid, wat
wijst op kunstmatigheid en een ge-
brek aan een natuurlijke, marktcon-
forme cultuur. Om dat gebrek te ver-
helpen, moet men durven kurieren
an Symptom.

De overheid moet dat gebrek niet
meer verdoezelen door het risico van
risicodragend kapitaal door de ge-
meenschappen te laten dragen. De
overheid moet het kader creëren
waarin de Vlamingen ertoe worden
aangespoord om minder te sparen en
meer te beleggen in risicodragend ka-
pitaal.

Welke middelen zijn daartoe be-
schikbaar ? Ten eerste is er het fis-
caal instrumentarium, een fiscale
vrijstelling van bijvoorbeeld 20.000
frank per persoon, à la Cooreman-
De Clercq dus, maar bijvoorbeeld al-
leen voorbehouden voor het beleg-
gen in nieuwe aandelen.

Een tweede middel, iets dat op regio-
naal niveau kan worden georgani-
seerd,  is  de oprichting van een
Vlaamse beurs voor KMO’s en risico-
dragend kapitaal. Onder de grootste
bezwaren duiken momenteel de log-
heid aan de bedrijven op en de hoge
kosten om naar de beurs te gaan.
Ook een OTC-beurs, een over the
counterbeurs, zoals die in Amerika
bestaat, waar vlot kan worden ver-
handeld, maar die uitsluitend wordt
voorbehouden voor venture-capita-
listen die beleggen in risicodragende
projecten kan worden overwogen.
Dit zijn initiatieven waaraan de
Vlaamse regering haar medewerking
kan verlenen.

Het zijn slechts twee voorbeelden,
maar ze tonen aan hoe Vlaams kapi-

taal kan worden gedraineerd naar het
risicokapitaal waardoor wij een on-
dernemingscultuur kunnen krijgen
die gelijke trend houdt met onze Eu-
ropese concurrenten.

Het risico door de overheid laten dra-
gen, is een gemakkelijkheidsoplos-
sing die verlammend en verstaatsend
werkt. Het sukses van de wet Coore-
man-De Clercq heeft aangetoond
hoe op korte termijn de privé-sector
op iets kan inspelen als er een geloof-
waardig kader wordt gecreëerd.

Wij vinden het dan ook jammer op
bladzijde 110 van het document
Vlaanderen 2002 te moeten lezen dat
Vlaamse verankering niet mag uit-
monden in fiscale gunstregimes. Vol-
gens de Vlaamse regering mag de
privé-sector fiscaal niet worden gesti-
muleerd, maar een overheidsholding
wel. Het is één van de vele voorbeel-
den uit uw document dat aantoont
dat de geest van de verstaatsing op
verschillende terreinen meer en meer
toeneemt.

De VLD-fractie wil dit een halt toe-
roepen en zal een motie van aanbeve-
ling indienen waarin wij resoluut af-
stappen van de idee om een over-
heidsholding op te richten als anker
voor Vlaams aandeelhouderschap.

De voorzitter : De heer Candries
heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, geachte collega’s,
ik vind het spijtig dat de heer Denys
er niet bij was een tweetal weken ge-
leden, toen wij een bezoek brachten
aan de GIMV. De GIMV heeft toen
duidelijk uitgelegd wat zij doet, wel-
ke vooruitzichten zij heeft en heeft
de elementen verklaard die tijdens de
doorlichting aan het licht kwamen.
Het verrast mij daarom niet dat er
vanuit uw fractie stemmen opgaan,
want wat baten Neyts en Bril als De-
nys niet zienen  wil. U maakt zeer
dikwijls de gesprekken niet mee en
gaat dan op de solo-toer. Wij hebben
in de commissie Economie van de
Raad een uiterst diepgaande discus-
sie gevoerd over de KS, over het hele
probleem rond Limburg en de rol die
de Vlaamse overheid daarin speelt.

Het is jammer dat de minister-presi-
dent hier diende te zijn, want daar
was zijn aanwezigheid rendabeler ge-
weest.

De heer A. Denys : Ik vind het niet
correct dat u beweert dat ik mijn
standpunt verdedig op basis van on-
voldoende kennis en interesse. Mag
ik u erop wijzen dat ik dit soort com-
missies erg waardeer, maar als de mi-
nister-president interviews geeft, on-
der meer aan De Standaard, waarbij
hij de idee naar voren brengt van een
Vlaamse ankerholding van 16 miljard
frank, -iets wat in de commissie nooit
ter sprake kwam-, dan vind ik dat als
wij dit als fractie niet kunnen aan-
vaarden het onze plicht is daar open-
baar tegen in te gaan als wij dit als
fraktie niet kunnen aanvaarden. Dit
doen wij dan ook vandaag. De proce-
dure om als parlement manifest te
tonen hoe wij daarover denken, loopt
via een motie van aanbeveling in de
openbare vergadering van het parle-
ment. Wij willen daar vandaag geen
enkele twijfel over laten bestaan, die
denkwijze wensen wij niet te volgen.
Ik vind trouwens dat elke fraktie daar
duidelijk in moet zijn. Daarom leg ik
dit hier ook voor.

De heer H. Candries : Mijnheer de
voorzitter, daarenboven is er straks
in de commissie een uiteenzetting
over de GIMV. Heel de veranke-
ringsproblematiek zal daar aan bod
komen. Ik betreur dat én de interpel-
latie én de bespreking in de commis-
sie als het ware tegelijkertijd worden
georganiseerd. Ik vind het spijtig dat
deze discussie niet werd gereserveerd
voor de commissie omdat de thema-
tiek daar grondiger en voor een gro-
ter publiek zal worden behandeld.

Mijnheer Denys, ik hoop dus dat u
deze namiddag in de commissie zult
aanwezig zijn om te horen wat er ge-
beurt en van de minister-president te
vernemen wat hij bedoelt, wanneer
hij spreekt over het bundelen van
middelen .

De heer A. Denys : Ik zal er niet
aanwezig zijn. De openbare vergade-
ring heeft voorrang op de commissie,
zeker op donderdagnamiddag wan-
neer er stemmingen zijn.
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De heer H. Candries : Het zal een
constructieve vergadering worden
want er is veel belangstelling voor de-
ze problematiek.

Mijnheer Denys, u hebt deze inter-
pellatie gebruikt om uw vrees te uiten
met betrekking tot verstaatsing en de
rol die de Vlaamse overheid kan spe-
len.

Mijnheer de minister-president, het
is duidelijk dat wij klaarheid moeten
creëren over de reële problematiek
van de verankering. Dan zullen wij
aanvaarden dat verankering geen ar-
me term is die alleen over kapitaal-
vorming in een bedrijf spreekt. Ver-
ankering is als een boom met vele
wortels. Kapitaal is er een van maar
niet de enige.

De vraag moet niet worden gesteld
wat nu belangrijker is, de openbare
vergadering of de vergadering met
gesloten deuren van de commissie. Ik
meen dat na de discussie in de com-
missie in de openbare vergadering
een synthese kan worden gemaakt
om dan tot een resolutie te trachten
te komen en tot een aantal grote be-
leidsopties.

Mijnheer de voorzitter, deze inter-
pellatie kwam iets te vroeg. (Applaus
bij de VU)

De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, ik wil
het kort over twee zaken hebben.

Eerst wil ik het hebben over uw visie
op de Vlaamse verankering via een
overheidsholding. Ik heb eens nage-
keken wat mensen uit het bedrijfsle-
ven, professoren en mensen uit de
banksector daarover zeggen in de
pers. In het klassieke economische
weefsel vind ik maar weinig mensen
die zeggen dat een overheidsholding
een goed idee is voor de verankering
van Vlaamse bedrijven. Zelfs direc-
teur Paul Maertens van de CVP-stu-
diedienst is het daar niet mee eens,
alhoewel hij het goed vind in het ka-
der van een sensibilisering.

Mijn vraag is dan ook waarom u zo’n

systeem propageert en zo’n idee lan-
ceert ? Ik vraag mij af of u zich niet
eerder wil profileren als dè minister-
president van Vlaanderen die be-
kommert is om het Vlaamse karakter
van de bedrijven. Voor onze fractie
lijkt het een beetje alsof de voorzitter
van de Vlaamse regering op econo-
misch gebied meer wordt geleid door
Vlaams-nationale bedoelingen dan
door economische doelstellingen. Ik
vind dit geen goede keuze.

De voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de voorzitter, collega Barbé zou
toch ook de internationale context
moeten bekijken. Belangrijke bedrij-
ven sluiten van de ene op de andere
dag een bepaalde zetel en wijken uit
naar een ander land, enkel en alleen
om loonmotieven of wingewestmo-
tieven.  Vlaanderen, dat het alleen
van zijn arbeidskracht moet hebben
en niet zozeer van zijn kapitaal, moet
voor dergelijke zaken toch waakzaam
zijn. Een beleid is hoe dan ook nood-
zakelijk zonder daarom in verstaat-
sing te vervallen.

De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé : Een beleid is in-
derdaad noodzakelijk maar voor het
huidige beleid zie ik maar weinig me-
destanders.

Een tweede punt waarover ik het
wou hebben, is de financiering van
DAF. Collega Denys heeft al aange-
haald dat de GIMV in het kader van
de FIV-middelen nog 1 miljard frank
op een wachtrekening heeft staan. Ze
hebben dit bedrag nooit gebruikt om-
dat er discussie is omtrent de begun-
stigde van dit bedrag : de federale
overheid of het Vlaamse Gewest. In
augustus 1992 heeft het Rekenhof u
en de federale regering daar trou-
wens op gewezen.

Ik heb daarover een schriftelijke
vraag gesteld aan minister Wathelet
en toevallig heb ik gisteren het ant-
woord ontvangen. Ik wil u die drie
zinnetjes citeren, zodoende kent u
ook het standpunt van de federale
regering. Ik citeer : Artikel 56 van
de bijzondere financieringswet laat

niet toe de bestemming van alle terug
te betalen FIV-middelen exact vast
te stellen. Een detailonderzoek zal
moeten worden uitgevoerd om dos-
sier per dossier bedoelde bestemming
te bepalen. Op basis van dit onder-
zoek neem ik mij voor om de dos-
siers, waarover nog betwisting terza-
ke zou kunnen rijzen, aan het Over-
legcomité regering-executieven voor
te leggen. Einde citaat.

Dit wil dus zeggen dat u een bedrag
van 1 miljard frank zal toekennen
voor de financiering van DAF, waar-
over dus duidelijk geen zekerheid be-
staat of het wel van het Vlaamse Ge-
west is. Ik zou u uitdrukkelijk willen
vragen, voor u de beslissing neemt,
dit punt eerst op de agenda van het
Overlegcomité te plaatsen zoniet
gaat u eigenlijk in de onwettelijkheid.
Morgen kan de heer Spitaels dan het-
zelfde doen in Wallonië.

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijn collega zal niet hetzelfde
doen. Dit is via het SIRW al zeer
lang helemaal in de Waalse economie
besteed. Dat is duidelijk.

De heer L. Barbé : Omdat de ene
minister in de onwettelijkheid gaat,
moet u het ook niet doen.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Dat is juist, maar u moet het ook
niet zeggen.

De heer L. Barbé : Nu kiest u dus
voor een nieuwe piste. Tot nu toe
hebben de drie partijen in de Vlaam-
se regering steeds gesproken over
overleg, democratie en rechtsstaat.
Dat is toch essentieel. Ik stel vast dat
u hier 1 miljard frank gaat besteden
waarvan niet duidelijk is aan wie ze
toebehoort.

Ik vraag u en de hele regering dus
uitdrukkelijk om te voorkomen dat
hier opnieuw een zwaar communau-
tair incident wordt uitgelokt. Dit
komt Vlaanderen en België niet ten
goede. (Applaus van de heer Denys)

De voorzitter : De minister-president
heeft het woord.
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Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, ik zal pogen zo
concreet mogelijk in te gaan op de
interpellatie van de heer Denys en op
de overwegingen die door de colle-
ga’s Candries en Barbé werden ge-
maakt.

In tegenstelling tot wat u zegt, colle-
ga Denys, denk ik dat er geen enkele
onduidelijkheid bestaat over de fi-
nanciering van het nieuwe DAF. Ik
wil de krachtlijnen van de tussen-
komsten van de Vlaamse regering in
de herstructurering van DAF toch
even heel kort op een rij zetten, want
er wordt soms zaken geschreven en
gezegd die helemaal niet met de
werkelijkheid overeenstemmen. Dit
is echter niet voor u bestemd.

De GIMV heeft op 23 februari 1993
een positief advies uitgebracht over
het businessplan van het nieuw op te
richten DAF. Er werden twee exper-
tisebureaus aangesteld, onder meer
Arthur D. Little -het is de opdracht
van de GIMV om dit te doen, dit
gebeurt dus niet op mijn vraag- en zij
hadden reeds eerder een positief oor-
deel over dit businessplan uitgespro-
ken. Er is van Arthur D. Little een
bevestiging gekomen nadat de vorige
expertises waren gebeurd. Ik deel uw
zorg over mogelijke precedenten die
nadien niet rechtlijnig zouden wor-
den gebruikt.

Het is op die basis dat de Vlaamse
regering heeft beslist in het nieuwe
DAF een kapitaalinbreng van 800
miljoen frank te doen. Deze inbreng
zal via de zogenaamde derde functie
van de GIMV gebeuren. Op haar
beurt, en dat is een belangrijk punt
in het dossier, heeft de GIMV zelf
beslist een kapitaalinbreng in DAF
te doen ten belope van 200 miljoen
frank. Dit is belangrijk omdat de
GIMV in haar constante lijn en op
basis van wat in haar opdracht ligt
enkel in haar eerste functie participa-
ties heeft genomen in de mate dat de
GIMV zelf, niet de Vlaamse rege-
ring, ervan overtuigd was dat ze dit
kon doen. Dat is de reden waarom
men zich sterk heeft gesteund op een
aantal expertises en dit punt is blijk-
baar onvoldoende bekend. Ik maak
van de gelegenheid gebruik om dui-
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delijk  te zeggen dat de eerste functie,
kapitaalinbreng van de GIMV, de so-
liditeit van de participatie mede aan-
geeft.

Er wordt derhalve vanuit Vlaanderen
voor 1 miljard frank in het nieuwe
DAF geparticipeerd. Deze inbreng
vertegenwoordigt 12 percent van het
eigen vermogen van het nieuwe
DAF. Als we participeren - ik kom
daarop dadelijk terug - dan geef ik
er de voorkeur aan om, dit via een
kapitaalparticipatie te doen eerder
dan via een waarborgtoestand die
veel sterker rechtstreeks op de begro-
ting weegt.

De participatie wordt verdeeld tussen
DAF-Truck Vlaanderen, 250 miljoen
frank en DAF-Truck Nederland 750
miljoen frank.

Mijnheer de voorzitter, de tussen-
komst van de Vlaamse regering in het
nieuwe DAF kwam er omdat dit be-
drijf voldeed aan de voorschriften
van de nu elf jaar oude Vesoc-richt-
lijn, die steun aan bedrijven in moei-
lijkheden afhankelijk maakt van twee
voorwaarden : ten eerste, de opstel-
ling van een uitvoerbaar businessplan
dat de economische leefbaarheid van
het bedrijf aantoont ; ten tweede,
een voldoende, effectief, bijkomend
engagement van de particuliere sec-
tor, waardoor het vertrouwen in het
businessplan wordt bevestigd. Ik kan
u een lijstje opsommen van veel an-
dere dossier waarin de Vlaamse rege-
ring niet is tussengekomen omdat de-
ze bedrijven niet aan bovenvermelde
voorwaarden voldeden. In het DAF-
dossier werden weliswaar beide ba-
sisvoorwaarden in ruime mate ver-
vuld.

De participatie in DAF is ingegeven
door de overweging dat het effectief
de moeite loont een bedrijf in een
tijdelijk kritische fase van zijn be-
staan te steunen indien een goed per-
spectief op rendabiliteit voorhanden
is. De operatie kader?  dan ook volle-
dig in de basisopdracht van de
GIMV, zoals bepaald in de Mission
Statement, met name als tijdelijke fi-
nanciële complementaire partner op
te treden om op basis van zakelijk
verantwoorde bedrijfsplannen een
strategische fase van een ondernemer
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te steunen, met voornamelijk risico-
dragend kapitaal, waarbij de verdere
ontwikkeling van de Vlaamse econo-
mie centraal staat. Deze tekst is niet
nieuw en geeft de kernopdracht van
de GIMV duidelijk weer.

Het is voldoende bekend dat de par-
ticuliere beleggers op het Europese
continent zeer afkerig staan van het
nemen van risico’s en alleen maar
met middelen over de brug komen
wanneer het rendement quasi verze-
kerd is. Deze houding is in Vlaande-
ren bijzonder sterk aanwezig, meer
nog dan op andere plaatsen. In het
Verenigd Koninkrijk en vooral in de
Verenigde Staten is de risicobereid-
heid van de particuliere beleggers
veel groter. Daarom is er ook een
veel grotere inbreng van de particu-
liere sector in R & D of Venture Ca-
pital,  in projecten die op korte ter-
mijn een kleiner, maar op langere
termijn een groter rendement waar-
borgen.

De heer P. Van Grembergen : Dit
heeft ook te maken met de intrest-
voeten.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Dat is juist. Een deel van het
probleem is inderdaad de grote
schuld van de federale regering. Het
is ook een feit dat de voorkeur wordt
gegeven aan het korte, het zekere en
het minst risicovolle, vandaar ook het
succes van de overheidsaandelen.

De heer A. Denys : Hierin kan op
korte termijn verandering worden ge-
bracht. Ik denk ter zake aan de wet
Cooreman-De Clercq. Door één fis-
cale maatregel kon de geldstroom
volledig naar aandelen worden ge-
draineerd. Dit was weliswaar een du-
re operatie. Mijn pleidooi voor fisca-
le maatregelen was niet zo ruim ; ik
pleitte ervoor de maatregel te beper-
ken tot nieuwe aandelen, bijvoor-
beeld met betrekking tot risicodra-
gend kapitaal.

Minister-president L. Van Den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, gelet op
de afkeer voor risico van de particu-
liere beleggers in Vlaanderen, ware
het inderdaad gemakkelijker plots
met een voorstel voor de dag te ko-
men.
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Er kan toch niet worden beweerd dat
ik over deze verankeringsidee bij her-
haling geen toelichting heb gegeven,
dat mijn beleidsbrief Economie in de
commissie niet vaak werd besproken.
Ik kan het niet verhelpen dat sommi-
gen hierop niet zijn ingegaan, maar
de heer Denys kan zeker niet bewe-
ren dat ik plots, op een mooie mor-
gen, bijvoorbeeld via een interview
mijn ideeën heb bekendgemaakt. Er
is een duidelijke continuïteit in de op-
vattingen en ook in de informatie.

De reden van deze toestand heeft
niets te maken met politisering of wat
dan ook.

De kern van mijn benadering is dat
wanneer wij bijvoorbeeld bij KS tot
een sterke raad van bestuur willen
komen, er voldoende autonomie
moet zijn. Wij zijn inderdaad geen
ondernemers. Ik meen dat beleids-
matig de doelstellingen moeten wor-
den aangeven binnen dewelke  moet
worden gehandeld. Wij moeten uiter-
aard niet instaan voor het dagelijks
beheer.

Gegeven al deze elementen, moeten
wij absoluut een gezamenlijke parti-
cipatie in toekomstgerichte activitei-
ten met een hoog rendement op lan-
ge termijn uitwerken.

Wanneer men de jaarverslagen be-
kijkt, is het opvallend dat de rendabi-
liteitscijfers van de GIMV bewijzen
dat deze strategie wordt beloond. De
GIMV vervult wel degelijk een be-
langrijke rol in de Vlaamse econo-
mie.

Ik meen echter dat wij van een be-
paalde dualiteit moet afraken. Mijn-
heer Denys, in een bepaalde krant
heeft u mij bepaalde zaken toege-
dicht. Ik denk toch dat wij van elkaar
weten dat de zaken veel genuanceer-
der zijn. Het heeft dus niets te maken
met verstaatsing, maar alles met het
stimuleren van een grotere bereid-
heid tot het nemen van risico en een
lange-termijnstrategie, samen met de
particuliere sector.

Hoe komt het dat de goed presteren-
de economieën in de wereld precies
steunen op een samenwerking tussen
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de particuliere bedrijven en een te-
rughoudende overheid. Als er dan
sprake is over een bedrag van 12 of
14 miljard frank, weet u dat een der-
gelijk bedrag te verwaarlozen is in
vergelijking met de portefeuilles van
bepaalde holdings in dit land.

Mijnheer Denys, ik probeer uw rede-
nering te volgen, maar ik begrijp niet
goed dat u hier spreekt over een ont-
zaglijke verstaatsing, daar waar het
gaat om 15 miljard frank middelen.
U maakt geen enkele kanttekening.
Maar een holding is een holding ! U
bent er wel voor beducht het hele
mechanisme mee te helpen detecte-
ren in particuliere holdings die ons,
precies door hun verstrengeling, in
grote moeilijkheden kunnen bren-
gen.

Ik wens ervoor te waarschuwen dat
aldus bepaalde overheidsmonopolies
eigenlijk door particuliere monopo-
lies zouden worden opgevolgd.

Ik pleit ervoor dat dit debat wordt
gevoerd over alle fracties heen. In
Vlaanderen-Europa 2002 gaan we uit
van de fiscale mogelijkheden in
Vlaanderen en deze zijn marginaal.
Ik wijs deze gedachte niet af maar
zeg alleen dat wij marginaal en theo-
retisch pas vanaf 1 januari 1994 kun-
nen inwerken op de fiscaliteit. Ik
spreek niet voor de federale over-
heid, maar pleit ervoor om samen te
zoeken naar adequate formules. Dit
is een open project waarin wordt aan-
geboden om over een aantal materies
te discussiëren.

De heer A. Denys : Mijnheer de mi-
nister-president, wij zijn onmiddellijk
bereid te spreken over het demono-
poliseren van een aantal nutsvoorzie-
ningen zoals Electrabel en Aquafin.
Wij zijn vragende partij om in al deze
sectoren de vrije concurrentie maxi-
maal te laten spelen.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijn basisdoelstellingen zijn :
kwaliteit van het produkt, verzeke-
ring, wijze en kwaliteit van wat wordt
gedistribueerd en laagst mogelijke
prijs voor de consument. Ik zoek ech-
ter naar coherentie in een aantal van
uw verwij  ten. Enerzijds spreekt u
over een gigantische verstaatsing -
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het gaat hier evenwel over 15 miljard
frank - anderzijds laat u wat we heb-
ben gedaan in de decretale benade-
ring in Gimvindus en het scheeps-
bouwbeleid volledig in het midden.
Een aantal leden uit uw fractie heb-
ben kritiek geuit op het feit dat wij
niet zijn tussengekomen in de zaak
Louis De Poortere.

De heer A. Denys : Dat is niet waar !

Minister-president L. Van den Bran-
de : Een van uw fractieleden heeft
me gevraagd waarom ik niet ben tus-
sengekomen.

Mijnheer Denys, ik wil hierover niet
discussiëren. Laten we zoeken naar
coherentie.

Tussen haakjes, in verband met ver-
ankering hebt u niets gezegd over de
signalen die ik heb uitgezonden in
verband met de verankering van de
VTM in de belangrijke economisch-
culturele sector.

Ik ben ervan overtuigd dat niet zo-
zeer het onderscheid tussen privé- of
publiek kapitaal relevant is voor het
dynamisme van een economie maar
wel de risico-bereidheid van de inves-
teerders, de inspanningen inzake on-
derzoek en ontwikkeling en de mate
van concurrentie tussen ondernemin-
gen.

De OESO heeft onlangs gewezen op
het oorzakelijk verband tussen de
economische groei van een land en
de inspanningen inzake onderzoek en
ontwikkeling. Het blijkt dat 90 per-
cent van de 08~0  gebeurt in de
hoofdkwartieren van de grote onder-
nemingen. Deze dimensie wordt dik-
wijls uit het oog verloren. Het is dus
vers tand ig  om O&O-intensieve
Vlaamse bedrijven te stimuleren. U
legt natuurlijk de resoluties en aanbe-
velingen neer die u in autonomie
wenst, maar ik doe een oproep aan
alle fracties van dit parlement om
goed na te denken over de aangewe-
zen instrumenten om de doelstelling
te bereiken. Ik heb het gevoel dat
onze meningen over de doelstelling
niet zozeer van elkaar verschillen. Ik
verwijs hiervoor onder meer naar de
heer De Grauwe en naar de interpel-
latie over verankering en privatise-
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ring van de heer Govaerts aan minis-
ter Wathelet.

Welnu, ik zoek coherentie in de libe-
rale opinie. U zegt dat mijn christen-
democratische collega’s niet allemaal
even eensgezind zijn op dat punt.
Naar mijn mening is het een element
van vrijheid om binnen een fractie
zijn eigen opvattingen te hebben.
Collega Candries, voor sommige za-
ken hoeft niet alles per partij te gaan.
Binnen elke partij of fractie bestaan
er bewegingen die niet helemaal sa-
menvallen. Naar mijn mening moe-
ten we er dan ook goed over naden-
ken hoe we dit alles optimaal kunnen
organiseren.

In dit geval blijf ik ervan overtuigd
dat de oprichting van een structuur
in samenwerking met de GIMV, met
Vlaamse institutionele beleggers en
met particuliere beleggers een goed
instrument kan zijn om deze doelstel-
lingen te verwezenlijken. U kan dit
een obsessie noemen. De idee die er-
achter schuilt is dat een plus een niet
twee maar drie is. Collega Barbé, ik
wil dus enkel aangeven dat we een
instrument moeten uitbouwen om de
beperkte overheidsmiddelen samen
te voegen met de middelen van een
aantal personen die in een samenle-
ving risico’s willen nemen en die niet
bij de pakken willen blijven zitten.

Dat is de kernidee die ik vooropstel.
Als er betere formules zijn, ben ik
onmiddellijk bereid om ze te onder-
zoeken. Ik wil mij zeker niet het mo-
nopolie voorbehouden om te beslis-
sen welke idee we gaan uitwerken.
Laten we echter niet te snel deze idee
opgeven. Dat zou een vergissing zijn.

De heer H. Candries : Mijnheer de
minister-president, deze voormiddag
hebben wij in de commissie voor Be-
drijfsleven moeten vaststellen hoe ge-
brekkig de KS en een aantal instru-
menten ter ondersteuning van het
economisch  be le id  in  L imburg
werken. Ik denk dat we inderdaad
nood hebben aan iets in deze zin.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, gelet op
het gevorderde uur wil ik stilaan af-
ronden. Ik zou echter toch nog willen
zeggen dat niet alles wat we lezen,

aangeeft wat de opvattingen van de
mensen zijn. In de politiek is dit vaak
sneller het geval dan in het onderne-
mingsleven. Ik zal daar niet meer
over zeggen. Ik kan u echter wel me-
dedelen dat heel veel Vlaamse onder-
nemers en heel veel kringen in
Vlaanderen, niet enkel omwille van
de snelle winst, de theorie onder-
schrijven die zegt dat een goed pro-
dukt en een goede technologie auto-
matisch kapitaal aanzuigen. Helaas is
dat niet langer het geval. Dat is ech-
ter een argument dat men voortdu-
rend aandraagt. Men gelooft dat men
het kapitaal met karrevrachten zal
aanvoeren als er iets goeds wordt
ontworpen of geproduceerd. In de
huidige economische situatie ligt het
echter niet meer zo eenvoudig. Daar-
om zeggen wij dat wij als overheid,
weliswaar terughoudend, enkele
doelstellingen voorop moeten stellen
en onderzoeken hoe we uiteindelijk
een samenwerking tot stand kunnen
brengen. Ik ben van mening dat het
beleid van de GIMV door de over-
heid kritisch moet worden bekeken
en op zijn waarde moet worden ge-
schat. De volgende dagen en weken
zullen we hierover een debat voeren.
Ik heb een Mission Statement ge-
vraagd die jammer genoeg nog niet
is binnengekomen. Daarna kunnen
we parlementair aanvoelen wat er
daaromtrent leeft in de commissie.
Vervolgens zal ik als betrokken mi-
nister besluiten trekken en doelstel-
lingen naar voren brengen. Als de
doelstellingen zijn geformuleerd, zul-
len we de instellingen die we daar-
voor verantwoordelijk maken auto-
nomie geven. Dat is het juiste proces.
Het was precies in het raam van de
werkgelegenheidsconferentie dat we
de GIMV hebben gevraagd na te
gaan welke voorstellen zij kunnen
formuleren om een bijdrage te leve-
ren. Mede om dit investeringspro-
gramma  te financieren en teneinde te
kunnen voorzien in de eigen kapitaal-
behoefte zal de GIMV systematisch
moeten nagaan of zij niet sneller kan
overgaan tot de verkoop van de aan-
gehouden participaties.

Onder meer de
daarin een rol.

rotatiesnelheid speelt

In het interview in De Standaard heb

ik gezegd dat een aantal onderne-
mers in Vlaanderen bereid zouden
moeten zijn bestuursmandaten op te
nemen als ambassadeurs van onze
economie.

Uit het antwoord van minister Wa-
thelet blijkt duidelijk dat de federale
overheid weet dat de FIV-middelen
tot de gewesten behoren. Vooraleer
de overdracht van middelen en be-
voegdheid tot stand kwam, was het
FIV-mechanisme een mechanisme
van trekkingsrechten.

Het heeft de afgelopen jaren altijd in
de balansen van de GIMV gestaan.

De facto en de jure zijn deze midde-
len reeds helemaal opgenomen door
de SRIW langs Waalse kant. Er moet
duidelijkheid komen. Ik vind het
goed dat minister Wathelet het ter
sprake zal brengen op het Overlegco-
mité.

Ik ben bereid over deze materie
gedachten te wisselen. (Applaus)

van

De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé : Mijnheer de mi-
nister-president , minister Wathelet
heeft duidelijk gesteld dat hij nu niet
kan zeggen wat eigenlijk de bestem-
ming is. Hij neemt zich voor de dos-
siers waarover betwisting zou kunnen
rijzen op de agenda van het Overleg-
comité te plaatsen.

Ik vraag u uitdrukkelijk zelf een ini-
tiatief te nemen om het op de agenda
van het Overlegcomité te plaatsen,
alvorens u een definitieve beslissing
neemt in het DAF-dossier, om een
onnodig communautair incident te
vermijden.

De voorzitter : De
heeft het woord.

minister-president

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Barbé, ik begrijp uw
redenering niet om dit als een com-
munautair incident te beschouwen.
Als er geen overeenstemming is in
het Overlegcomité, dan zullen wij on-
ze verantwoordelijkheid nemen. Het
gaat hier over een ondersteunde be-
slissing op basis van de Vesoc-richt-
lijn. Wij zullen, gelet op de giganti-
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sche werkloosheid, de komende we-
ken hard moeten zoeken om jobs te
vinden. Er werden inspannigen gele-
verd om niet 1.200 maar, onder meer
met de toeleveringsbedrijven, 3.000
tot 4.000 arbeidsplaatsen te behou-
den. De Vlaamse regering heeft een
beslissing genomen en deze zal ook
worden uitgevoerd.

Motie van aanbeveling

De voorzitter : Door de heer Denys
werd tot besluit van deze interpellatie
een met redenen omklede motie van
aanbeveling aangekondigd. Ze moet
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uiterlijk 24 uur na de sluiting van de
vergadering zijn ingediend.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende openbare vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn wij aan

Verstaatsing van het Vlaamse bedrijfsleven
Regeling van de werkzaamheden

het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor deze voormiddag.

Wij komen deze namiddag om 14.15
uur opnieuw bijeen om onze agenda
verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
13.40 uur.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Binnenlandse Aangelegenheden en Ambtenarenzaken.

Vergadering van 16 februari 1993

Vaste verslaggever : de heer J. Van Hauthem, secretaris van de commissie

- Vraag om uitleg van de heer E. Van Vaerenbergh tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse Aangelegenheden over de toekomstige oprichting van de provincie Vlaams-Brabant,
de overgangssituatie en de voorbereiding.

1. Uiteenzetting door de vraagsteller en opmerking van een lid.

Het Sint-Michielsakkoord voorziet in de oprichting van een provincie Vlaams-Brabant en in de splitsing van de huidige
unitaire provincie Brabant.

Dit houdt voor de Vlaamse Gemeenschap een aantal gevolgen in, onder meer in verband met het toezicht van de minister
van Binnenlandse Aangelegenheden dat uitgebreid wordt van de provincies Antwerpen, Limburg, Oost- en West-Vlaanderen
met de toekomstige provincie Vlaams-Brabant. Ook een hele nieuwe infrastructuur en een onderhandeling over de boedel-
scheiding moeten tot stand komen.

Het komt erop aan dat niet alleen de federale overheid zich met deze zaak bezighoudt, voor wat het principiële gegeven
van de splitsing betreft, maar voornamelijk ook dat de Vlaamse Gemeenschap en vooral de Vlaams-Brabanders op een
degelijke wijze zouden voorbereid zijn op deze autonome provincie Vlaams-Brabant.

De vraag stelt zich dan ook of de minister reeds nu het initiatief kan nemen om een werkgroep op te richten die de overgang
van een unitaire provincie Brabant naar een provincie Vlaams-Brabant zou begeleiden, bestuderen en de nodige maatregelen
zou treffen om de oprichting van de provincie Vlaams-Brabant degelijk voor te bereiden. Deze vraag is des te prangender,
omdat de huidige unitaire provincie Brabant met haar zeskoppige bestendige deputatie enerzijds blijkbaar onmachtig is om
deze oprichting en overgang van unitair naar Vlaams degelijk te begeleiden en anderzijds blijkbaar ook niet de wil heeft
om dit te doen.

De heer Cardoen merkt op dat de splitsing van de provincie Brabant ook gevolgen heeft voor de bevolking en de
personeelsleden. De heer Cardoen bepleit een decentralisatiebeleid. Een decentralisatiebeleid kan tot een betere dienstver-
lening aan de Vlaams-Brabantse bevolking leiden.

2.Antwoord van de heer T. Kelchtermans, Vlaams minister van Openbare Werken, Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden

Krachtens het Sint-Michielsakkoord wordt de huidige provincie Brabant gesplitst met ingang van 1 januari 1995. Daarmee
wordt, wat Binnenlandse Aangelegenheden betreft, een belangrijke verwezenlijking inzake de staatshervorming doorgevoerd.
Ik herinner er overigens aan dat de splitsing van de provincie Brabant uitdrukkelijk in het tienpuntenprogramma van de
Vlaamse regering is opgenomen en dat ik dit eveneens in mijn beleidsprogramma “Vlaanderen in Beweging” heb ingeschre-
ven. De Vlaamse regering moet haar bevoegdheden inderdaad kunnen uitoefenen over het hele Vlaamse grondgebied.

Ik ben het met de vraagsteller eens dat de oprichting van de provincie Vlaams-Brabant degelijk moet worden voorbereid.
De splitsing heeft inderdaad belangrijke gevolgen op juridisch en organisatorisch vlak. Ik denk daarbij onder meer aan :

- personeelsoverdracht ;
- huisvesting en bereikbaarheid van de diensten ;
- verdeling van het patrimonium ;
- verdeling van de schulden ;
- integratie van Vlaams-Brabant in het Vlaams provinciefonds.

Ik neem mij voor om, onmiddellijk na de goedkeuring van het Sint-Michielsakkoord,
collega Tobback, ten einde de splitsing in overleg voor te bereiden.

contact op te nemen met mijn federale

Tevens zal ik binnen mijn administratie en in samenwerking met de provinciale diensten de oprichting van de nieuwe
provincie zo goed mogelijk begeleiden.

Vanuit het democratisch principe acht ik het evenwel aangewezen zulks pas te doen nadat het parlement zijn goedkeuring
aan de splitsing heeft gegeven.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Economie, Energie en Werkgelegenheid

Vergadering van woensdag 17 februari 1993

Vaste verslaggever : de heer P. Deprez, secretaris van de commissie

verneem ik dat van alle werkaanbiedingen die de VDAB in 1992 heeft ontvangen er 3.500 onvoldaan zijn

Vraag om uitleg van de heer G. Vermassen tot mevrouw L. Detiège , Vlaamse minister van Tewerkstelling en Sociale
Aangelegenheden, inzake de VDAB-inspanningen in Limburg.

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller

Via de pers
gebleven.

In het licht van de economische situatie in de provincie Limburg lijkt mij dat op zijn zachtst uitgedrukt zeer ongelukkig.

De werkloosheidscijfers in Limburg zijn immers nog steeds de hoogste in gans Vlaanderen, tevens werd de optie zoals vervat
in het Toekomstcontract die inhoudt dat op 10 jaar tijd het werkloosheidssurplus t.o.v. de rest van Vlaanderen moet worden
weggewerkt nog lang niet gehaald. Dit surplus bedroeg eind 1992 nog altijd 11.306 werklozen.

Aan de VDAB werden de laatste jaren behoorlijk wat overheidsmiddelen ter beschikking gesteld teneinde in Limburg het
hoofd te kunnen bieden aan de toch bijzondere situatie. Zo werd een ambitieus opleidingsprogramma ontwikkeld dat er
mede moet voor zorgen dat snel en accuraat op de vragen van de arbeidsmarkt kan worden ingespeeld.

Gelet op deze aanzienlijke inspanningen van de overheid enerzijds en de hoge werkloosheidscijfers anderzijds
het eerste zicht contradictorisch dat 3.500 arbeidsplaatsen door de VDAB niet kunnen worden ingevuld.

lijkt het op

Graag had ik een antwoord gekregen op de volgende vragen :

1. Welke zijn de precieze redenen waarom 3.500 arbeidsplaatsen door de VDAB niet kunnen worden ingevuld ?

2. Welke zijn de inspanningen zowel inhoudelijk als budgettair die sedert het tot stand komen van het Toekomstcontract
door de VDAB in Limburg zijn gebeurd ?

2. Antwoord van mevrouw L. Detiège, Vlaamse minister van Tewerkstelling en Sociale Aangelegenheden

2.1. Niet-opvulling van arbeidsplaatsen door VDAB

In 1992 werden er 13.903 werkaanbiedingen afgehandeld in Limburg (waarvan 12.346 in het normaal economisch circuit en
1.557 in een tewerkstellingsmaatregel) .

Hiervan werden er 9.765 voldaan door de VDAB (8.512 in normaal economisch circuit).

De overige 4.138 jobs werden geannuleerd door de VDAB om volgende redenen :

- voldaan op een andere manier : 1.927

- niet voldaan : 2.211

- omwille van : - onbekende redenen : 883
- geen geschikte kandidaten : 631
- economische redenen : 221
- andere redenen : 476

Er werden dus slechts 2.211 (16 %) jobs geannuleerd zonder dat er iemand geplaatst werd.

In 1991 werden er 14.611 werkaanbiedingen ontvangen door de VDAB in Limburg (13.036 in normaal economisch circuit).

Einde 1992 stonden er nog 1.846 open (1.591 in normaal economisch circuit).

2.2. VDAB en Toekomstcontract Limburg

2.2.1. Bijzondere inspanningen door de bemiddeling

2.2.1.1. Bemiddelingspersoneel  :

- een nieuw agentschap werd opgericht in Heusden-Zolder
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— 	 metaal 

- PK Lanaken  : twee Euroconsulenten werden aangenomen voor de Europese samenwerking

- collectieve info’s ter preventie van de langdurige werkloosheid (vijf voor twaalf actie) in PK Hasselt

- drie bemiddelaars werden aangesteld om bij de sluiting van KS te begeleiden

- drie bijkomende bemiddelaars (in het totaal zes) werden aangesteld om te helpen in de beroepsopleiding bij de begeleiding
van werkzoekenden

- speciale acties werden opgezet om werkzoekenden te werk te stellen in de fruitpluk

2.2.2. Samenwerking met derden :

- BLM :

- samenwerking in moeilijke stempelplaatsen om werkzoekenden uit speciale doelgroepen (migranten) te begeleiden.
Hiervoor werden vanaf 01.12.1992 twee migrantenbemiddelaars aangenomen

- gezamenlijk opzetten van vacaturebank

- IGL :

- gezamenlijke opleiding en bemiddeling voor gehandicapten

2.2.3. Op het vlak van infrastructuur :

- PK Lanaken  : nieuw gebouw

- PK Maaseik : uitbreiding bestaand gebouw

- nieuwe gebouwen zijn voorzien in de volgende jaren : PK Sint-Truiden, Herk-de-Stad, Maasmechelen, Beringen, Hout-
halen, Tessenderlo, Genk

- PK Neerpelt  : verfraaiingswerken en uitbreiding

- STD Hasselt : verfraaiingswerken

2.3. Bijzondere inspanningen geleverd op het vlak van de beroepsopleiding

2.3.1. Actieplan beroepsopleiding 1986-1990

Op vraag van de Gemeenschapsminister einde 1986 werd door het beheerscomité van de VDAB op 31.01.1987 een
uitbreidingsplan besproken met betrekking tot de opleidingscapaciteit beroepsopleiding in Limburg naar aanleiding van de
mijnsluitingsoperatie. Volgende resultaten werden hierbij bereikt :

2.3.1.1. Oprichting van nieuwe centra

- TIKB Eisen : opleidingen
torenkraanbestuurder

bouw, centrale verwarming en vanaf 30.06.1988, later gevolgd door de opleiding

- TIKB Genk : opleidingen metaal (bijkomende instructeur)

- Leopoldsburg : na renovatiewerken startte begin 1988 het centrum vervoer, waarbij de KS vrachtwagens ter beschikking
stelde

2.3.1.2. Optimalisatie en uitbreiding van bestaande centra

- Hasselt Visserstraat : bijkomende uitrusting en instructeurs voor de afdelingen automatisatie en elektriciteit

- Hasselt : ontdubbeling van de bediendenopleidingen (burotica) vanaf 01.08.1988

- vervoer naar opleidingscentra : collectief vervoer van cursisten naar de opleidingscentra in aangrenzende STD’s,  verzorgd
door de KS

- schakelprojecten : bijkomend project voor de opvang van migranten-mijnwerkers in Houthalen

- administratieve
ex-mijnwerkers

cel : KS stelde een PC ter beschikking voor de opvolging van de kandidaturen beroepsopleiding van
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- collectieve opleidingen : via samenwerking met de personeelsdienst van KS werden diverse opleidingen in bedrijven
verzorgd

- tertiaire sector : uitbreiding met modules talen (Maaseik en Leopoldsburg in juli 1987),  kantoorautomatisatie (Hasselt
buroticacentrum) , toeristisch assistent (nieuw), expeditiebediende (nieuw), technisch commercieel afgevaardigde (nieuw) en
beheer KMO (uitbreiding)

Deze initiatieven resulteerden in een gevoelige stijging van het aantal opleidingsuren tussen 1986 en 1990 (stijging met 66,6
% zie tabel in bijlage).

2.3.2. Actieplan beroepsopleiding 1991-1996

Rekening houdend met de vervroegde sluiting van de KS-zetels in het Westen en de aanhoudende problematiek van de
langdurige werkloosheid werden door de VDAB-diensten Hasselt en Tongeren in januari 1990 bijkomende voorstellen
geformuleerd inzake beroepsopleiding. Teneinde tot een coherent beroepsopleidingsaanbod te komen ter ondersteuning van
de industriële ontwikkeling in de provincie Limburg in alle sectoren, werd uit het actieplan beroepsopleiding 1991-1996 een
prioriteitenplan gelicht. Volgende uitgangspunten speelden hierin mee :

- arbeidsmarktreserve : in Limburg bestaat die vooral uit laaggeschoolde langdurig werklozen en vrouwen

- structurering van het VDAB-aanbod : decentralisatie van basisopleidingen en opleidingen voor laaggeschoolden en
centralisatie van gespecialiseerde en voortgezette opleidingen in Hasselt voor de secundaire sector en in Genk voor de
tertiaire sector

- arbeidsmarkt : vertrekkend vanuit de vraag op de arbeidsmarkt werd de nadruk gelegd op de tertiaire sector (talencentrum,
burotica, nieuwe media), diensten (horeca, onderhoud), nieuwe technologieën voor vrouwen (grafische, telematica, CAD-
confectie, presentatietechnieken in kantoor)

- drempelverlagende activiteiten : basisopleiding voor langdurig werklozen via centra voor laaggeschoolden

- gewijzigd kandidaturenbestand : sinds december 1989 daalde het kandidatenbestand met een derde, waarbij de daling
het sterkst waar te nemen was in de secundaire sector, als gevolg van de bijna voltooide mijnwerkersoperatie ; een actieve
recruterings-  en promotieactie naar werkzoekenden en werknemers drong zich op.

2.3.3. Overeenkomst SIM-VDAB

Op 10.01.1991 werd in het kader van het Toekomstcontract een protocol ondertekend tussen de VDAB en de SIM, waarbij
partijen zich ertoe verbinden intensief en constructief samen te werken teneinde de doelstellingen inzake beroepsopleiding
en vorming te bereiken, De overeenkomst actieplan beroepsopleiding 1991-1996 kader?  hierin. Dit actieplan hield naast een
kwantitatieve uitbreiding tevens een optimalisatie van het bestaande aanbod in. In de oorspronkelijke overeenkomst werd
bepaald dat de SIM de personeels- en werkingskosten en een gedeelte van het patrimonium ten laste zou nemen (totaal
436 miljoen frank).

Na een evaluatie van de werking van het actieplan en met het oog op een vernieuwd concept van de bouwprojecten Genk
en West-Limburg werden nieuwe onderhandelingen tussen de SIM en de VDAB gevoerd. In het nieuwe akkoord neemt
de SIM alle patrimoniumgoederen ten laste (totaal 581 miljoen frank). De VDAB staat in voor alle werkings- en personeels-
kosten (totaal 213 miljoen frank).

2.3.4. Inhoud prioriteitenplan

De initiatieven uit het prioriteitenplan worden hieronder weergegeven per sector :

- autotechniek en transport - West-Limburg : optimalisatie van de secties mecanicien zwaar vervoer en plaatslager
koetswerk, bijkomende module basisopleiding mechanica, herstructurering van de bestaande secties automecanicien naar 3
submodules “vooropleiding autotechniek”, “autotechniek” en “specialisatietechnieken” ; uitbouw van sectie zwaar vervoer
in samenwerking met het Sociaal Fonds voor Zwaar Vervoer, oprichting van sectie heftruckbestuurder

- metaal, elektriciteit, procestechnologie in Hasselt, Peer, Eisden en Genk : optimalisatie van opleidingen metaal en nieuwe
initiatieven middels nieuwe secties onderhoudsmecanicien, gereedschapmaker, specialisatie lasafdeling ; uitbreiding oplei-
dingsmodules elektriciteit, meet- en regeltechniek

- confectie : ontdubbeling van de sectie in Hasselt en start van sectie “basistechnieken confectie” te Peer ; toevoeging
module lederstikken en uitbouw CAD-CAM te Hasselt ; samenwerking met IVOC in het kader van de opleiding van
risicogroepen
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burotica/informaticacentrum 

electronic 

- horeca : samenwerking met het Waarborg en Sociaal Fonds Horeca en het Vormingscentrum voor zelfstandigen voor de
opleidingen zaal- en keukenpersoneel ; tewerkstellingsmodule assistent horecabedrijven te Lommel en Genk ; een permanen-
te horeca-opleiding voor werkzoekenden wordt georganiseerd in het opleidingscentrum te Hasselt-Boomkensstraat

- bouw : uitbreiding en herstructurering van het opleidingsaanbod door decentralisatie van de basisopleidingen en opleidin-
gen metselaars, concentratie van gespecialiseerde opleidingen in Hasselt ; binnen STD-Hasselt voorziet men concreet
volgende nieuwe opleidingen : stukadoor, wegenbouw, schilder-behanger, dakdekker, vervolmakingsmodule, binnenhuisde-
coratie

- hout : uitbreiding van de opleidingsruimte met het oog op de verdere uitbouw van de bedrijfsvakschool te Tongeren
(opleiding risicogroepen) ; bijkomende modules daktimmer, verwerken van plaatsingsmateriaal, stofferen van meubels

- schakelopleidingen : omvorming van de schakelopleidingen tot enerzijds tewerkstellingsmodules en anderzijds integratie
in het vooropleidingssysteem van de beroepsopleiding met volgend aanbod : basistechnieken metaal (Hasselt, Peer, Genk,
Leopoldsburg), bouw (Hasselt, Eisden),  confectie (Hasselt, Peer), hout (Houthalen, Tongeren), drukken (Hasselt) ; tewerk-
stellingsmodules professionele schoonmaaktechnieken (Hasselt, Peer, Beringen, Sint-Truiden, Tongeren, Genk), assistent
horecabedrijven (Lommel, Genk, Sint-Truiden), onderhoudsarbeider (Genk, Eisden, Houthalen, Beringen), groenwerker-
milieuarbeider (Beringen), winkelverkoop elektro (Hasselt) ; taallessen voor Nederlands onkundigen (Genk, Beringen,
Eisden) ; daarnaast werden in deze reorganisatie de samenwerkingsprojecten met derden, die een vernieuwende aanpak in
de opleiding voor laaggeschoolden aanbieden, betrokken

- tertiaire sector : oprichting van een interregionaal opleidingscentrum ten behoeve van de tertiaire sector met een
totaalconcept van opleiding, tewerkstelling en begeleiding van werkzoekenden in één vestiging ; als lokatie werd geopteerd
voor Genk (Europalaan) ; de bestaande opleiding tot polyvalent bediende kan geoptimaliseerd worden en nieuwe dimensies
worden toegevoegd aan het opleidingsaanbod : nieuwe media, talen, open learning, bedrijfsbeheer.

In de tertiaire sector in Limburg voorziet men volgende initiatieven :

- preformatie, training en begeleiding van werkgedrag en solliciteren (Hasselt, Genk, Tongeren, Peer)

- opdrijven van PC-ervaring en kennis van kantoorautomatisering, actualisering van de simulatie-opleidingen (Hasselt,
Genk, Tongeren, Peer)

- uitbouw van taalopleidingen : computerondersteunend talenonderricht (Peer, Genk, Tongeren), talencentrum (Genk),
oprichting van conversatieclubs (Tongeren)

- integratie van buroticalinformaticacentrum  met preformatiecursussen burotica/informatica voor lagergeschoolden, vervol-
makingscursussen voor informatici, individualisering van de informatica-opleiding

- informaticatoepassingen in de grafische
sentatietechnieken in kantooromgeving

sector : electronic publishing (DTP-toepassingen) , initiatie druktechnieken , pre-

- telematicatoepassingen : opleiding tot telematica-adviseur (in samenwerking met extern adviesbureau)

- bedrijfsbeheer : algemeen ondernemingsbeleid, marketing en verkoop, financieel beheer en fiscaliteit, exporttechnieken

- uitvoeringsbedienden : onthaalbediende in de toeristische sector

De realisatie van het prioriteitenplan veronderstelt bijkomend instructie-, administratief en uitvoerend personeel, ten belope
van 55 tot 60 eenheden, zonder het personeel dat ingezet wordt door externe organisaties in het kader van samenwerkings-
verbanden.

Wat betreft de budgettaire weerslag van de VDAB-inspanningen in Limburg geleverd in het kader van het Toekomstcontract
legt het HIVA momenteel de laatste hand aan een onderzoek naar de additionele financiering in het kader van een evaluatie
van het Geïntegreerd Actieprogramma Limburg in opdracht van de Europese Commissie. Zodra de resultaten van deze
evaluatie bekend zijn, zullen deze medegedeeld worden.

3. Repliek

De vraagsteller dankt de minister voor het omstandige en volledige antwoord en drukt hierover zijn voldoening uit. Gaarne
ontving hij de evaluatieresultaten van het HIVA inzake het onderzoek naar de additionele financiering in het kader van
een evaluatie van het Geïntegreerd Actieprogramma Limburg in opdracht van de Europese Commissie.
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BIJLAGE

OPLEIDINGSUREN IN LIMBURG

1986 1987 1988 1989 1990 1991 1992 *

Hasselt 790.827 942.295 1.336.643 1.352.266 1.290.247 1.364.650 1.280.787
Tongeren 131.181 154.651 214.431 228.003 245.800 246.424 251.244
Totaal Limburg 922.008 1.096.946 1.551.074 1.580.269 1.536.047 1.611.074 1.532.031

* schatting voor de uren van 1992
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